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برخــی روزنامه نویس ها عــادت دارند 
قبل، در حین و در انتهای یک اثر هنری 
سینمایی، تلویزیونی و تئاتر، بدون پرداختن 
به ابعاد فنی، هنری و حرفه ای دست به قلم 
بشوند. مثلاً بنویسند: فلان سریال، فیلم یا 
تئاتر قرار است تولید شود. بعدتر می آیند و 
می نویسند: مثلاً فلان اثر که در حال پخش 
است چرا در فلان ساعت پخش می شود 
یا نمی شود یا چرا باید این اندازه آگهی، 
قبل و وسط آن اثر پخش شود و نیز این 
که، تا چه اندازه توانسته مخاطب ها را به 
خود جلب و جــذب کند و در انتها نیز 
نقدی، تعریفی یا حتی گلایه مندی هایی 
را در نوشتار خود لحاظ می کنند که البته 
تأکید می کنم کاری به ابعاد فنی و هنری 

اثر ندارند.
ماجرای این نوشتار نیز در همین مایه ها 
است. چند شب پیش که کار روزنامه تمام 
شد، یکی از خبرنگاران تماس گرفته بود 
که مطالبی را یادآوری کند. گفتم: »زود 
بگو می خواهم برســم خانه، الان است 
که سریال یوسف پیامبر شروع شود.« با 
تعجب پرسید: »مگر یوسف پیامبر هنوز 
)این ســریال محصول  می شود  پخش 
سیمای ضرغامی است و در سال ۱۳۸۷ 
تولید آن تمام و پخش شد(؟« گفتم: »خبر 
نداری؟ از چند شبکه، یکی قسمت بیست 
و پنجم است و دیگری قسمت دهم و...!« 

چیزی نگفت و خداحافظی کرد.
شــبکه »آی فیلم« که بارها سریال های 
مربوط به ســال ها قبل را در کنداکتور 
خود قرار داده اســت به تازگی آخرین 
قسمت سریال »یوسف پیامبر« را پخش 
کرد، ســریالی که علی رغم بسیاری نقد 
و نظرها، یکی از ماندگارترین ها اســت. 
قبل از نوشتن این چند سطر، سری زدم 
به کنداکتور شــبکه آی فیلم، دیدم چه 
جالب، این شــبکه همزمان سریال هایی 
از دهه های مختلــف را روی آنتن دارد: 
اقاقیا/۱۳۸۲«،  »کوچه  »سربداران/۱۳۶۳«، 
بــاران/۱۳۹۲«،  »آوای  »کلانتر/۱۳۸۸«، 
»دردسرهای عظیم/۱۳۹۳« و... از بین این 
عظیم  دردسرهای  سربداران،  ها،  سریال 
و آوای باران جزو ســریال های خوب و 
موفق ســیما بوده اند که اگر از سربداران 
و حال و هوای دهه ی شصت عبور کنیم، 
دردسرهای عظیم و آوای باران، در کنار 
خوب و موفق بودن، سرشار از چهره هایی 
است که هرکدام برای خود شناسنامه ای 
پرُ و پیمان در عالم سینما دارند )مهدی 
هاشمی، جواد عزتی، حمیدرضا پگاه، سام 
درخشانی، مهران احمدی و...( موضوعی 
که اینک به یک چالش برای سیمای ملی 

ما تبدیل شده است.
بگذارید اندکی از »آی فیلم« و »ســریال 
یوســف پیامبر« و باز پخش سریالی به 
اصطلاح قدیمی به نام سربداران فاصله 
بگیریم و نظری بیاندازیم به صدا و سیما و 

دورانی که پشت سر گذاشته است.
تا سال ۱۳۹۳، رســانه ی ملی را محمد 
هاشمی )۴ ســال(، علی لاریجانی )۱۱ 
ســال( و عزت الله ضرغامی )۱۰ سال( 
مدیریت کردند )نزدیک به ۲۶ سال و سه 
مدیر(. فــارغ از کیفیت مدیریت، از یک 
منظر؛ چالش های رســانه ی ملی درست 
از انتهای دوران مدیریت ضرغامی آغاز 
شد یا به تعبیری، با آمدن سرافراز، صدا 
و ســیمای ملی ما دیگــر روی ثبات و 
آرامش ندید؛ محمد ســرافراز )حدوداً ۲ 
سال(، عبدالعلی علی عسگری )۵ سال( 
و پیمان جبلــی )تا به امروز اندکی بیش 
از دو ســال( و این یعنی ۱۰ سال و سه 
مدیر که رزومه ی جالبی برای رسانه ی ملی 

محسوب نخواهد شد.
در همین دوران ده ســاله، این سه چهره 
)سرافراز، علی عسگری و جبلی( مدیریت 
یکی از پرتنش ترین و پرچالش ترین دوران 
طی شده از سوی رسانه ی ملی را برعهده 

داشته اند که... 

»یوسف پیامبر« بسازید
باشد که سعادتمند شوید!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

رئیس صدا و سیما 
واکنشی نشان می دهد؟

تعرفه تجاری بین ایران و سوریه صفر می شود در نشست خبری معاون اول رئیس جمهور 
2و نخست وزیر سوریه مطرح شد
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»در روزهایی که گاهی منابع ارزی واردات دارو، 
تجهیزات پزشــکی، مواد اولیه شــیر خشک و 
نهاده های دامی به تاخیر افتاده است مالک برند 
دبش ۳ میلیارد و ۳۷۰ میلیون دلار یعنی دقیقاً 
معادل ارز مورد نیاز صنعت دارویی در سال جاری 
ارز یا پارانه ای دریافت نموده است«. در حالی که 
شواهد حکایت از آن دارد چنین مبلغ هنگفتی 
تنها به یک فرد تخصیص پیدا نموده است. این 
میزان تخصیص ارز معادل یک دهم درآمد نفتی 
کشور و نصف بدهی معروف ۷ میلیارد دلاری کره 
جنوبی به کشور ایران می باشد. این در حالی است 
که رئیس جمهور ۴ اسفند ۱۴۰۰، ضمن تأکید بر 
عزم راسخ دولت برای مقابله با فساد، تاکید نموده 

بود فقر مطلق نباید به سال ۱۴۰۱ برسد.
جلال الدین رشــیدی کوچی ضمن اشــاره به 
تخصیص این میــزان ارز به صــادرات چای و 
مقایســه آن با بی توجهی دولت به تامین مالی 
واردات کالاهایی مانند خــودرو، آن را به عنوان 
مصداقی از بی تدبیری مســئولان و زمینه ساز 
ایجاد فســاد دانسته است. شواهد حکایت از آن 
دارد که فشار تورم و گرانی در طول عمر مجلس 
فعلی و دولت همسوی آن به بالاترین حد ممکن 
رسیده است. کارشناســان معتقدند مجلس از 
حوزه های اصلی نظارتی دور شده و بخش عمده 
وقــت آن صرف چند موضــوع از جمله لایحه 
حجاب، صیانت از فضای مجازی، قانون انتخابات و 
 مواردی از این قبیل گردیده که تقریبا به سرانجام 

نرسیده است.

ترسناک و تلخ 
مثل بی تفاوتی اجتماعی

حمیدرضا بوستانی
دکترای مدیریت دولتی

یادداشت-2

اگر توجه کرده باشید کمتر اتفاقی در جامعه 
رخ داده که مردم نگویند کار خودشــونه و ما 
این نکته رو بررســی می کنیم که چرا مردم 
جامعه دچار توهم توطئه شده اند و هر اتفاقی 
را مهندسی شده و از پیش تعیین شده فرض 

می کنند؟!
در دهه هــای قبل بزرگتریــن تئوری توطئه 
پردازان که می گفتند کار خودشــونه قشــر 
کم سواد و عامیانه جامعه بودند اما متاسفانه 
رفته رفته شاهد این اتفاق هستیم که اقشار 
تحصیلکــرده و دانشــگاهیان و اصطلاحــاً 
روشنفکران جامعه نیز دچار این توهم شده اند.

بزرگترین دلیل تئوری توطئه پردازی در ایران 
عقب ماندگی علوم انسانیســت که متاسفانه 
دنبال چرایــی هیچ اتفاقی نیســتیم و یک 
چرا اول هر اتفــاق نمی گذاریم تا به دلایل و 
جواب ها برســیم و هرآنچه که موافق طبع و 
میل ما باشد دلیلی برایش میتراشیم اما اگر 
اتفاق و رخدادی مطابق میل ما نباشــد کار 
دست های پشت پرده است اگر ما در صنعت 
خودروسازی و مسکن نســبت به دنیا عقب 
باشیم می توانیم با کمی الگو گرفتن و تقلید و 
همکاری با شرکت های بزرگ این ضعف را به 
قوت تبدیل کنیم اما علوم انسانی تنها علمی 
است که قابل تقلید نیست و هرکشوری باید 
جامعه شناسی کشــور خویش را انجام دهد 
 و به علت و چرایــی اتفاقات مملکت خویش 
پی ببرد و متاسفانه در این سال ها به اساتید 
و دانشجویان علوم انســانی پروژه ای سپرده 
نشــده بلکه همیشــه به این نظریه متصل 
شده ایم که دســتی درکار است که بشود یا 
نشــود حتی در تحلیل مسائل قبل از انقلاب 
هم هیچ پژوهشــی انجام نمی دهیم بعنوان 
مثال اگر از روشــنفکر تا عوام جامعه ســوال 
کنید که چرا بین آیت الله کاشــانی و دکتر 
محمد مصدق اختلاف ایجاد شــد تمامشان 
متفــق القول می گویند آمریــکا عامل ایجاد 
این شــکاف بوده است و کمتر کسی به شما 
می گوید حداقل آمریکا به این اختلاف دامن 
زده اما علت اختلاف کاشانی با مصدق تفاوت 
رویکردشان در ادامه مسیر قدرت بوده است 
به عنوان مثال بعد از ملی شدن نفت، مصدق 
به مارکسیست ها و مستشاران فرصت حضور 
در کابینه و تصمیم گیری ها را داد و کاشانی 
که گمان کرد حضور مارکسیست ها کشور را 
بسمت کمونیست شــدن می برد نگاهش را 

تغییر داد.

کار خودشونه

مسعود نصیری
فعال فرهنگی

یادداشت-3

در میــان اخبــار مختلف، یکــی از داغترین 
و گزنده تریــن خبرهــا که علاوه بــر عوارض 
اجتماعی، آســیب هایی به پیکره اعتماد ملی 
وارد می کند؛ اختلاس وسوءاستفاده های مالی 
در ابعاد مختلف است. سارقی که براثر فشارهای 
اقتصادی و زندگی روزمره و دسترسی نداشتن 
به شغل آبرومندانه برای سیر کردن شکم خود 
وخانواده اش دست به دزدی می زند، کار زشت 
وغیر اخلاقی مرتکب شــده و موجب تضعیف 
مرزهــای امنیت روانــی و فیزیکی در جامعه 
می شود. در مورد درصد قابل توجهی از سارقین 
اگر شغل و حرفه مناسبی در اختیار آن ها قرار 
گرفته و کمک هــای مورد نیازشــان، جاری 
شود، محال است که دســت به خلاف بزنند 
مگر آنکه از نظر روانی دچار سادیســم دزدی 
بوده و برای اشــباع تحریکات درونیش دست 
بــه دزدی بزند. البته درصــد اینگونه بیماران 
اندک بوده که آنهم به ســادگی قابل درمان و 
پیشگیری می باشــد. باکمال تاسف در جامعه 
به دزدانی برخورد می کنیم که از نظر رفتاری 
در لایــه »دزدان یقه ســفید« قرار می گیرند. 
اینجانب به این اقشــار دزدان سیر و سارقین 
اشباع ناپذیر می گویم. این دزدان با لباس های 
شــیک و مدرن و خودروهای آخرین مدل در 
خانه هــا و ویلاهای میلیارد تومانی در بهترین 
نقاط ومحلات زندگی کرده واز لاکچری ترین 
سبک زندگی برخوردار هستند. اکثریت آن ها 
گذرنامه و مجوز اقامت یک کشــور پیشرفته 
اروپایی و امریکایی مثل کانادا و یکی از ممالک 
پیشرفته را در جیب داشته و در لیست عزیزان 
دو تابعیتی قرار داشته و اگر کسی بخواهد در 
مقابل چپاولگری و اشباع ناپذیری آن ها مقاومت 
کرده و دست به مبارزه با آن ها بزند؛ با قشونی از 
قدرتمندان مواجه شده که وادار به عذرخواهی 
و عقب نشــینی می گردند. فرزندان و اعضای 
خانواده درجه یک و دو آن ها مفهوم نداشــتن 
و فقر را بیشتر در کارتون بینوایان دیده و اصلا 
با آن ها آشنا نیستند. آن ها دربهترین مدارس 
وپانسیونها مشغول تحصیل بوده واساسا زبان 
فارســی را با دشــواری درک کــرده و حرف 
می زنند. در مقابل چشــمان غمزده فرزندان 
شهدا و خانواده آن ها تازه در موضع طلبکارانه 
قرار گرفته و با پوزخند تمســخر از مقابلشان 
عبور می کنند. به عنوان یک آسیب شــناس و 
رفتارشناس که چهل سال از عمر و جوانی خود 
را صرف مطالعه و پژوهش در انواع آســیب ها 

نموده و... 

اختلاس 
دم کشیده

مجید ابهری
رفتار شناس

یادداشت-4
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به استهزا گرفتن یک سرود حماسی در تلویزیون

ادامه ی یک فساد دبش؛ همه کوتاه آمدند الا کیهان!

اگر قانون فصل الخطاب است

گردن نهیم
آمریکا 

منزوی تر است 
یا روسیه؟
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

نماینده مردم تبریز:

عضو کمیسیون کشاورزی:

عضو کمیسیون اجتماعی:

تذکر وقتی نتیجه معکوس دهد، 

ضد امر به معروف 

و نهی از منکر است

دولت های گذشته 

در فسادستیزی 

به گَرد رئیسی نمی رسند

در تعطیلی شهرها 

نباید تبعیض 

قائل شد

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

رودخانه هیرمند اهمیت قابل توجهی برای هر دو 
کشور ایران و افغانستان دارد و یکی از موضوعات 
حقوقی- سیاسی است که سبب مشاجره پایدار با 
افغانستان از زمان امضای عهدنامة پاریس ۱85۷ 
تاکنون بوده اســت. آنچه باعث تداوم اختلافات 
آبی با افغانســتان شــده مجموعــه ای از عوامل 
بین المللی، حقوقی، سیاســی، زیست محیطی، 
انسانی و اختلاف های ناشــی از ناپایداری مقادیر 
توزیع حق آبه میان دو کشــور اســت. از آنجایی 
که به دلیل خــلاء قوانین بین المللی آب، تعریف 
دقیقــی از بهره برداری از منابع آبی ارائه نشــده، 
موجب عدم موفقیت در مذاکرات آبی شده است. 
با توجه به دیدگاه های حقوقی در خصوص آب های 
مشترک، زیاده خواهی افغانستان در بهره برداری 
از رود هیرمند متناسب با نظریه حاکمیت مطلق 
سرزمینی است. به طور مثال با داخلی تصور کردن 
رودخانه هیرمنــد، همواره عملیات های متعددی 
همانند سدســازی و حفر کانال مسیر آب را برای 
منافع یک طرفه افغانســتان تغییر داده است. اما 
رفتار ایــران مطابق با قاعده حقوقی آبی تمامیت 
محدود سرزمینی بوده اســت و همواره خواستار 
بهره بــرداری منطقی از رودخانــه هیرمند بوده 
است. دو دهه خشکســالی های اخیر، پیامدهای 
زیســت محیطی، امنیتی، اجتماعی و اقتصادی 
بر جاگذاشته اســت. ثبات اقتصادی از مهمترین 
عواملی است که امنیت را فراهم می کند. وابستگی 
اقتصادی سیستان به آب پس از خشک شدن تالاب 
بین المللی هامون نتیجه ای جز فقر، کوچ اجباری و 
بیکاری برای سیستان نداشته است. اگرچه وابستگی 

اجبــاری اقتصادی مردم بــه آب منجر به برنامه ها 
و طرح های میلیــاردی در سیســتان برای حفظ 
کشاورزی شــد اما هیچ کدام به ثمر نرسیده است. 
آنچه واضح و مبرهن است، نیاز حیاتی سیستان به 
آب و همچنین رونق اقتصــادی در این منطقه به 
عنوان یک حق انسانی است که می بایست مهم تلقی 
شود. دولت ها نه تنها وابستگی اقتصادی سیستان را 
به مشاغل آبی کاهش نداده اند، بلکه صنعت را نیز 
رشد نداده اند. عدم خواست مکرر رسانه های فعال 
سبب شده است حق آبه و مسائل اقتصادی سیستان 
با جدیت پیگیری نگردد. در شرایط فعلی که فقر در 
سیستان بیداد می کند و مردم با یارانه ناچیز زندگی 
می کنند، آیا زمان آن نرســیده است تا سیستان را 
از نابودی کامل نجات داد؟ مهم تلقی کردن مردم، 
احترام به کرامت و منزلت مردم سیستان، صداقت، 
یکرنگی و طرح مسائل به صورت شفاف و صریح با 
مردم را می بایست مهم تلقی کرد. مردم سیستان طی 
سال های اخیر آگاه تر از دهه های گذاشته اند چرا که 
با گسترش شبکه های اجتماعی و فقدان نابرابری ها 
هر روز آگاه تر از دیروز، نداشته ها و کمبودها را بیان 
می کنند و خواســته ها را طلب می کنند. اما آنچه 
تعجب را بــر می انگیزد عــدم عذرخواهی از مردم 
غیرتمند و مرزدار سیستان و بلوچستان به واسطه 
تعلیق در بهبود شرایط اقتصادی و آبی این منطقه 
است. اگرچه اخیرا افغانســتان ادعا کرده است که 
فقدان منابع آبی و خشکسالی در بالادست رودخانه 
هیرمند نیز وجود دارد، اما این به منزله پذیرفتن این 
ادعا فارغ از تحقیقات فنی دقیق مسئولین مرتبط 
نیست. با توجه به امنیتی شدن سیستان و فقدان 
منابع آبی و عدم فرصت های شغلی، ایران به لحاظ 
سیاسی موظف اســت، حق آبه قانونی سیستان را 
پیگیری نماید و رفاه اجتماعی و اقتصادی مردم را 

تامین کند. 

حق آبه، 
دیپلماسی با طالبان پیچیده 

مریم گمشاد

یادداشت-1
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پسرعمومی گرامی 
جناب آقای حاج علی دهقانی 

با نهایت تأســف و تأثر درگذشت همسر 
خواهر گرامیتان 

شادروان غلامرضا رحیمی ساغند 
را تسلیت عرض نموده از خداوند منان برای 
آن مرحوم علو درجات و برای جنابعالی و 
خانواده آن مرحوم صبر و طول عمرباعزت 

مسئلت می نمایم.
منصور مظفری

حواشی عضویت محمدرضا گلزار در هیئت رئیسه پدل ایران

سلبریتی ای که حکم مدیریتی گرفت!

صفحه 4

 آفتاب یزد در گفتگو با محسن جلیلوند، استاد روابط بین الملل،
 انتخابات ریاست جمهوری در مصر را بررسی می کند

»عبدالفتاح  سیسی« 
رئیس جمهور »مصر«  می ماند؟!

صفحه 3

 خاورمیانه طنز تاریخ اســت؛ در این منطقه ی عجیب و پر چالش و پرتنش، 
هیچ اتفاقی دور از ذهن نیست در عین حال هر اتفاقی دور از ذهن است!

رضا نصری مطرح کرد
هراس رژیم صهیونیستی از ابتکار بعدی 

گوترش در حمایت از فلسطین
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2021- سالهاست که شهر تهران در برخی فصول 
با مشکل آلودگی هوا ناشی از مازوت سوزی روبرو 
می شود اما تکلیف و وظیفه مسئولان مربوطه در 

این خصوص چیست؟ 
1945- مسئولان اگر از مشکلات مردم و صنوف 
خبر دارند چرا دنبال افزایش فشار بیشتر به مردم 

به اسم مالیات هستند؟ 
1950- گفته می شود با توجه به گرانی ها و افزایش 
میزان مالیات ها در سال جدید سال سخت تری هم 
نسبت به قبل خواهیم داشت. با این حساب دیگر 

چه شود؟!
2011- اگر سیاس��ت های اقتصادی دولت خوب 
و موث��ر بود که آنقدر اقتصاد و بازار و مردم درگیر 

مشکلات فراوان نمی شدند؟ 
1841- برخی از متخصصان در مورد امکان شیوع 
ویروس ه��ای جدید هش��دار می دهند. مردم هم 
رعایت کنند خدایی نکرده دوباره مشکلات گذشته 

تکرار نشود. 
1901- آیا مش��خص شد بالاخره طالبان حقابه 
ای��ران را می دهد یا باز دنبال بهانه تراش��ی مثل 

گذشته است؟ 
1920- آیا آن الواح هخامنش��ی را که قرار بود به 
ایران پس بدهند آمریکایی ها به ایران بازگرداندند؟ 
1825- آقای پزشکیان نماینده مجلس می گوید 
برخی افرادی هستند که می ترسند عده ای حرف 

حق بزنند. یعنی از حرف حق می ترسند!
1831- چرا یک کارمند بازنشس��ته صدا و سیما 
به خاطر مش��کلات زندگی اش مجب��ور به اقدام 
ناخوشایند ش��ود؟ باید بررسی شود یک فرد چه 
فش��اری بر او می آید که مجبور به چنین عملی 
بشود؟ مدیران رس��انه ملی پیگیری ماجرای آن 

فرد باشند. 
1802- این آقایان امثال جبهه پایداری فقط فکر 
خود و منافع خود هستند. بسیاری از مردم اگر از 
اصلاح طلبان ناامید شدند اما هیچ گاه هم به سمت 

امثال جبهه پایداری ها تمایل پیدا نمی کنند. 
1810- درحالی که جهان ارتباطات و تکنولوژی 
درحال پیش��رفت های عجیب و غریب اس��ت در 

کشور ما اینترنت را محدود می کنند. 
1705- چرا در مورد حضور حجاب بانان در مترو 
برخی می گویند تونل درست کردند؟ دلیل به کار 

بردن این الفاظ چیست؟! 
1721- ش��ورای محت��رم نگهب��ان در بررس��ی 
صلاحیت ها و عملکرد خود سعی کند جانب مردم 
و افکار عمومی را حتما لحاظ کند که این بسیار 

خداپسندانه است. 
1740- برخی معتقدند انگار مسئولان از مشکلات 
مردم خبر ندارند یا کاری نمی کنند. واقعا این برای 
مردم هم سوال ش��ده که آیا مسئولان می دانند 

مردم با چه مشکلاتی روبرو هستند؟ 
1620- روزنامه کیهان در ادعایی جنجالی و واهی 
عنوان کرده روحانی نزد افکار عمومی سقوط کرده! 
آقای روحانی حتی اگر محبوب هم نباشد حداقل 

نزد افکار عمومی سقوط نکرده است.
1641- س��خنگوی جبهه پایداری مجبور است 
بگوی��د ب��الای هفتاد درصد مس��ئولان کش��ور 

اصلاح طلب هستند؟ چرا برعکس فکر می کنند؟ 
1545- ک��ی زمان��ی فک��رش را می ک��رد برای 
یک متر خانه در ته��ران 75 میلیون باید هزینه 
کن��د؟ ای��ن اتفاقات ش��گفت انگیز معل��ول چه 

سیاست گذاری هایی است؟! 
1601- یک نماینده مجلس می گوید دولت برای 
افزایش آمار س��اخت مسکن، تسهیلات مسکن 
روستایی را هم به آن اضافه کردند! بدون بررسی 

شعار دادند حالا در آن مانده اند! 
1425- چرا اگر برج میلاد زیان 56 میلیارد تومانی 
دارد این زیان باید از جیب مردم پرداخته ش��ود؟ 
چرا مردم تاوان اینگونه مدیریت ها را باید بدهند؟ 

1502- پش��ت پرده این جریان فروش گود برج 
میلاد چیس��ت؟ ش��هرداری تهران یا پیمانکاران 

خاصی باید جواب این سوال را بدهند؟ 
1520- طبق آخرین آمارها مصرف سرانه گوشت 
در قشر ضعیف به حدود 5 کیلو رسیده است. البته 
برخی معتقدند در بسیاری از خانوارها این میزان 

حتی به کمتر 5 کیلو رسیده! 
1315- اخیرا س��قف یکی از م��دارس تهران در 
منطقه هفت ریزشی کرده که بسیار خطرناک بود. 
اگر این سقف روی سر بچه های مردم می ریخت 
تکلیف چه بود؟ آموزش و پرورش به مدارس که 

نیاز به بازسازی دارند توجه کند. 
1321- ب��ا تم��ام انتقاداتی که مردم به حس��ن 
روحانی دارند اما اگر او به انتخابات ورود کند امکان 

گرم کردن تنور انتخاباتی را دارد. 
1341- اخیرا یک کارمند بازنشسته صدا و سیما 
در مراجعه به سازمان بازنشستگی این سازمان با 
برخوردهای بدی روبرو می ش��ود. وی مشکلاتی 
داشته که به آن رسیدگی نشده بود. متاسفانه اقدام 
به کار اشتباهی می کند. کار وی اصلا درست نبود 

اما اصل ماجرا دردناک است. 
1201- لایحه منع خش��ونت علیه زنان سال ها 
در مجل��س معطل ماند. چ��را به این لایحه مهم 
کم توجهی ش��د؟ حتی ش��نیدیم از دستور کار 

مجلس خارج شده. 
ارتباط��ات جی پ��ی اس  وزی��ر  آق��ای   -1215
مس��یریاب ها به خاطر کن��دی اینترنت مختل 
می شود تاکسی های اینترنتی با مشکلات زیادی 
روبرو می ش��وند. چه زمانی این اینترنت درس��ت 

می شود؟ 
1230- واقعا از کسانی یا خودروهایی که در خیابان 
راه را برای ماشین های آمبولانس و آتش نشانی باز 
می کنند باید تشکر کرد که آنقدر فرهنگ همکاری 

و همدردی را رعایت می کنند. 
1110- امام جمعه ش��یراز گفتند پزشک محرم 
نیست! آیا این حرفها درست است؟ تا بوده شنیده 

بودیم پزشک محرم است. 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2
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 آفتاب یزد :نشس��ت خبری معاون اول رئیس جمهور و نخس��ت وزیر سوریه با حضور 
هیات های عالی طرفین و اصحاب رسانه برگزار و در آن بر گسترش مبادلات اقتصادی و 
پیگیری جدی اسناد همکاری های مشترک تاکید شد.معاون اول رئیس جمهور در این 
نشست خبری با تاکید بر اینکه گسترش و تعمیق ارتباطات با جمهوری عربی سوریه جزو 
راهبردهایی است که همواره مقام معظم رهبری و آیت الله رئیسی بر آن تاکید و پافشاری 
کرده اند، تصریح کرد: زمینه های همکاری مش��ترک و فراوانی بین جمهوری اس��لامی 
ایران و جمهوری عربی سوریه وجود دارد که فعال سازی آنها می تواند به تقویت و توسعه 
همکاری های دو جانبه منجر شود.دکتر محمد مخبر با اشاره به اهمیت قابل توجه سفر 
نخست وزیر سوریه برای دو کشور جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه تاکید 
کرد: در سفر آیت الله رئیسی به سوریه گشایش های بسیاری خوبی در روابط دو جانبه 
ایجاد شد که با قوت این توافقات را پیگیری خواهیم کرد.وی با اشاره به تشکیل و تعیین 
پنج کارگروه برای پیگیری توافقات و تفاهم نامه های امضا شده بین دو کشور تاکید کرد: 
امکان فعالیت شرکت های ایرانی در بازسازی تاسیسات نفتی، نیروگاه ها و پالایشگاه ها و 
بنگاه های صنعتی و استخراج نفت و تاسیس برخی بنگاه های اقتصادی وجود دارد. وی 
با بیان اینکه پانزدهمین اجلاس کمیته عالی همکاری های اقتصادی دو کشور به خوبی 
برگزار شد، گفت: در این اجلاس 6 سند همکاری حوزه های تجارت آزاد میان دو کشور، 
گردشگری، موزه، رسانه، ورزش و کتابخانه به امضا رسید.معاون اول رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه دس��تاورهای مهم مذاکرات این سفر توافق بر ایجاد کشتیرانی منظم و توسعه 
حمل و نقل میان دو کشور است، گفت: سند موافق نامه تجارت آزاد میان دو کشور به 
امضاء رسید که صفر شدن تعرفه تجاری میان دو کشور در نتیجه این موافقتنامه است و 
همچنین نسبت به استفاده از ارزهای ملی در تعاملات اقتصادی دوجانبه و دلارزدایی و 
همچنین ایجاد مناطق آزاد مشترک توافق صورت گرفت.دکتر مخبر با اشاره به عملیات 
طوفان الاقصی علیه رژیم منحوس صهیونیستی، افزود: این عملیات توانست هم افزایی و 
انسجام رویکرد جریان های مقاومت را به منصه ظهور برساند و پیوستگی اضلاع جبهه 
مقاومت را متجلی نماید و این یکپارچگی سخت ترین شکست را برای صهیونیست ها و 
حامیان غربی آنها رقم خواهد زد.معاون اول رئیس جمهور با محکومیت جنایات جنگی 

و نسل کشی رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه تاکید کرد: باید جهان آزاد نسبت به این 
اقدامات رژیم جعلی صهیونیستی ورود کند اما تاکنون تمامی مجامع بین المللی در این 
زمینه سکوت کرده اند.دکتر مخبر ادامه داد: آمریکا و رژیم صهیونیستی به دلیل شکستن 
هیمنه و هژمونی و همچنین محقق نشدن اهدافشان در غزه به دنبال انتقام از کودکان 
و زنان فلس��طینی هستند و باید تمام کش��ورهای مسلمان برای کمک به مردم مظلوم 
فلسطین وارد عمل شوند و مسببین را به محاکمه بکشانند.وی تصریح کرد: حملات رژیم 
صهیونیس��تی علیه ملت فلسطین بویژه مردم غزه به عنوان مصداق بارز جنایت جنگی 
و نادیده گرفتن موازین بین المللی و حقوق بش��ر اس��ت.دکتر مخبر تاکید کرد: امنیت 
کشورهای منطقه سرمایه یکپارچه و مشترک همه ملت های منطقه است و حمایت ایران 
در راستای مبارزه دولت و ملت سوریه با تروریسم و حامیان آنها و همکاری در حراست 
از امنیت منطقه با قوت و قاطعیت تا ریشه کن نمودن تروریسم از منطقه ادامه خواهد 

داشت.حسین عرنوس نخست وزیر جمهوری عربی سوریه نیز در این نشست خبری تاکید 
کرد: این سفر و دیدار با مقامات عالی رتبه ایرانی از موفق ترین جلسات برگزار شده بین 
دو کشور است چرا که صراحت، صداقت و درک متقابل بین دو دولت و ملت وجود دارد.

وی ادامه داد: همواره دیدارهای بین کش��ورهای دوست و برادر همانند ایران با توجه به 
اینکه مبتنی بر شفافیت و وحدت دیدگاه ها است، بسیار آسان می باشد و می توان به 
راحتی به تفاهم های جدی و مهم رسید.نخست وزیر سوریه با بیان اینکه رنج و درد مردم 
فلسطین در جنگ ظالمانه و هولناک غرب علیه غزه با اهداف باطل، جعلی و نقض حقوق 
بشر همراه است، تصریح کرد: قطعا ایران، سوریه و محور مقاومت اجازه نخواهند داد که 
آنان به اهداف شوم خود برسند و باید به خواست ملت فلسطین تن دهند.وی با اشاره به 
اینکه در این سفر دو هدف پیگیری نتایج توافقات و تفاهم سفر آیت الله رئیسی به سوریه 
و امضای تفاهم نامه های جدید همکاری در دستور کار قرار گرفته است، گفت: با توافقات 
انجام شده و همکاری های مشترک منافع دو کشور و ملت محقق خواهد شد که برای این 
منظور کمیته های مشترک اقتصادی بین دو کشور تشکیل شده است و دنبال این هستیم 
که تا این توافقات هر چه سریعتر اجرایی شود و نتایج آن قطعا به سود دو ملت ایران و 
سوریه است. عرنوس در ادامه با قدردانی از راهبردها و حمایت های مسئولین جمهوری 
اس��لامی ایران و ملت ایران در زمان جنگ ظالمانه علیه سوریه، خاطر نشان کرد: دولت 
و ملت ایران در آن دوران در کنار ملت سوریه ماندند و نقش جمهوری اسلامی ایران در 
میدان های مبارزه و مختلط شدن خون مبارزان ایرانی و سوری هرگز فراموش نمی شود.

وی ادامه داد: از مواضع و حمایت های اقتصادی ایران به ویژه در بخش فرآورده های نفتی 
قدردانی می کنیم. نخست وزیر سوریه تاکید کرد: دولت سوریه با توجه به نگاه راهبردی 
روسای جمهوری دو کشور در خصوص همکاری های اقتصادی در اجرایی کردن توافقات 
جدیت کامل دارد و علیرغم وضعیت ممتاز سیاسی و تطابق های امنیتی اما باید در روابط 
اقتصادی تلاش های بیش��تری توسط دو دولت انجام پذیرد.وی افزود: اجرای توافقات و 
تفاهم های بین دو کشور مورد اهتمام جدی دولت سوریه خواهد بود چرا که در نهایت به 
سود هر دو کشور و ملت است و تلاش می کنیم همکاری های بین محور مقاومت توسعه 

یابد و در آینده این محور حرف نهایی در منطقه را خواهد زد.

 در نشست خبری معاون اول رئیس جمهور و نخست وزیر سوریه مطرح شد

تعرفه تجاری بین ایران و سوریه صفر می شود

< تذکر وقتی نتیجه معکوس دهد، ضد امر به معروف و نهی از منکر است
 نماینده مردم تبریز در واکنش به گذاشتن دوربین در ورودی مترو گفت: قرآن در آیه 
کْرَی یعنی تذکر را زمانی می دهند که نفع  رْ إنِْ نفََعَتِ الذِّ 9 سوره اعلی می فرماید: فَذَکِّ
درس��ت کند، تذکری که باعث ضرر باش��د و تابلویی شود که علیه نظام از آن استفاده 
ش��ود، برخلاف تذکری است که می خواهیم بدهیم، ما باید زمانی به افراد یک حرفی 
بزنیم که بدانیم یک اصلاحی در آن شکل می گیرد اما وقتی نتیجه معکوس می دهد، 
ضد امر به معروف و نهی از منکر است.مسعود پزشکیان درباره ایرادات وارده به لایحه 
عفاف و حجاب گفت: چون لایحه در کمیس��یون تخصصی بررسی شد از جزئیات آن 
خبر ندارم اما یک اصل را می دانم که رفتار را نمی توان به این س��ادگی با قانون عوض 
کرد، اعتقاد و باور را با دستور نمی شود درست کرد، برای تغییر رفتار باید با اندیشه و 
فکر به جنگ آن رفت؛ با چماق و دعوا و گرفتن و جریمه کردن تصویر می کنم نه تنها 
کار به جایی نمی رسد و در ظاهر ممکن است آن چهره را نشان ندهد اما از باطن کاملا 
تهی و خالی می ش��ود و آن کسی که روسری و حجاب بر سر می گذارد هم گاها هیچ 
اعتقادی نخواهد داشت.وی در پاسخ به این سوال که »چرا از دولت و قوه قضائیه نظرات 
مختلف شنیده می شود«، اظهار داشت: این را از خودشان بپرسید اما اگر از من بپرسید 
می گویم، مدارس دست ما بود، مساجد، مهدکودک ها، دبیرستان ها، صداوسیما، مساجد 
و... همه چیز در اختیار ما بود، ما با جوانان چه کار کردیم که جوانان ما اینجوری شدند؟ 
ما به جای اینکه خودمان را نقد کنیم که علل به اینجا رسیدن مسئله را نقد و ارزیابی 
کنیم، می گوییم حالا بگیرید و ببندید و بزنید و جریمه کنید، باید ما را جریمه کنند که 

نتوانستیم فرزندان خود را خوب تربیت کنیم.
نماینده تبریز خاطرنشان کرد: در هر موسسه و هیئت و اداره ای روحانیت حضور دارد 
اما نتیجه آنطور که می خواس��تیم نشد، چرا اینطور ش��ده؟ وی در پاسخ به این سوال 
که »به نظر ش��ما این روش امر به معروف اثر دارد؟« ابراز داشت: اگر اثر می کرد که تا 
حالا اثر کرده بود، اوایل انقلاب دم در دانشگاه یا ادارات می ایستادند و می گفتند خانم 
موی ات دیده می شود درستش کن! و نتیجه همین شد. ما از اول انقلاب داریم از این 
کارها می کنیم و جلوی درب ها تذکر می دهیم، چرا درست نشده؟ حالا با این درست 
می شود؟ عضو مجمع نمایندگان تبریز خاطرنشان کرد: استراتژی و تاکتیک شکست 
خورده را دوباره و صدباره و هزارباره ادامه دادن نتیجه می دهد؟ نه به حرف خدا گوش 
می دهی��م، نه به حرف امام معص��وم گوش می دهیم نه به حرف علم و تجربه و دانش؛ 
معلوم نیست می خواهیم چه کار کنیم و بعد تصور می کنیم با این کارها به دین و اسلام 

و انقلاب خدمت می کنیم./ایلنا

< شورای نگهبان از هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان استعلام می گیرد
سخنگوی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: شورای نگهبان در بررسی صلاحیت 
کاندیداهای انتخابات مجلس ش��ورای اس��لامی از هیئت نظ��ارت بر رفتار نمایندگان 
استعلام می گیرد. حجت الاسلام موس��ی غضنفرآبادی اظهار کرد: پرونده های هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان دو نوع اس��ت؛ یک نوع پرونده هایی اس��ت که به دادگاه و 
دادسرا رفته و از دادگاه استعلام صورت می گیرد و جواب می دهد. نوع دیگر مربوط به 
پرونده هایی است که منجر به دادن تذکراتی توسط هیئت می شود که بعضی از آنها مهم 
بوده و بعضی دیگر خیلی اهمیت ندارد. سخنگوی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان بیان 
کرد: ش��ورای نگهبان در زمان بررسی صلاحیت کاندیداهای انتخابات مجلس شورای 
اسلامی شامل نمایندگان فعلی، از هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان درباره بررسی های 

داخلی مجلس و ارائه تذکرات به نمایندگان در پرونده هایشان استعلام می گیرد./ایسنا

< دولت های گذشته در فسادستیزی به گَرد رئیسی نمی رسند
نایب رئیس کمیس��یون کشاورزی مجلس شورای اسلامی نوشت: ملت آگاه شده اند و 
خوب می دانند فساد ستیزی این دولت مانندی در دولت های گذشته نداشته و در این 
زمینه دولت های گذشته به گرد این دولت هم نمی رسند. علیرضا عباسی نماینده مردم 
کرج در مجلس ش��ورای اس��لامی در رشته توئیتی در صفحه شخصی خود در توئیتر، 
نوشت: »از سلامت و صداقت دولت سیزدهم همین بس که کوچکترین فساد را در بدنه 

خود و نزدیکان برنمی تابد و در هر سطح و مقداری که باشد با آن برخورد می کند. ملت 
ایران یادشان نرفته که در دولت قبل رسیدگی به پرونده تخلفات نزدیکان دولت، خط 
قرمز دولتمردان بود! و قبل از ورود به پرونده های فساد با وقاحت به نظام اعلام جنگ 
می کردند! برخی ذوق زده از اینکه سوژه مناسبی پیدا کرده اند، بر طبل فساد حوزه چای 
می دمند! غافل از اینکه عمده این فساد در دوره دوستانشان اتفاق افتاده و اعتراض ما 
هم به مسئولین دولت فعلی این است که چرا زودتر جلوی فساد ادامه دار دولت قبل را 
نگرفتند و عاملین آنرا زودتر برکنار نکرده و به دستگاه قضا معرفی نکردند؟  این جماعت 
بدانند ملت آگاه شده اند و خوب می دانند فساد ستیزی این دولت مانندی در دولت های 
گذشته نداش��ته و در این زمینه دولت های گذشته به گرد این دولت هم نمی رسند و 

حتی فرسنگ ها فاصله دارند.«/ایسنا

< در تعطیلی شهرها نباید تبعیض قائل شد
 یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر ضرورت شناسایی و 
مهار منابع تشدید کننده آلودگی هوا در کلانشهرها به ویژه اهواز گفت: انتظار می رود در 
تعطیلی شهرها به دنبال آلودگی هوا نگاه تبعیض آمیز حاکم نباشد. سید کریم حسینی 
با اش��اره به معضل آلودگی هوا در کلانشهرها درباره راهکارهای کنترل آن، بیان کرد: 
شکی نیست که وضعیت آلودگی هوا برای سلامتی مردم آسیب زاست و برای کنترل این 
وضعیت باید به شناسایی و مهار این منابع آلودگی بیشتر بپردازیم. نماینده مردم اهواز 
ادامه داد: کلانشهر اهواز جزء سه شهر اول آلوده کشور است که این آلودگی توسط چند 
منبع تش��دید می شود که قابل شناسایی و پیشگیری است؛ یکی از منابع آلوده کننده 
هوای اهواز تاسیس��ات نفتی و فلرهای نفتی است. هر س��ال در قانون بودجه سنواتی 
مصوب می شود که وزارت نفت باید نسبت به جمع آوری فلرهای نفتی اقدام کند ولی 
متاسفانه این اقدامات آنطور که باید انجام نمی شود. در برنامه هفتم توسعه جریمه هایی 
را برای وزارت نفت در خصوص عدم جمع آوری فلرهای نفتی مشخص کردیم و قطعا 
دستگاه های نظارتی ورود می کنند.حسینی تصریح کرد: منابع دیگر آلودگی هوای شهر 
اهواز، شامل دود ناشی از سوزاندن بقایای محصولات کشاورزی و نیزارهای تالاب های 
اطراف اهواز و دفن پسماند در اهواز است. از سوی دیگر وضعیت حمل و نقل عمومی 
نیز در تشدید آلودگی هوا موثر است. همه این عوامل قابل پیشگیری است که اگر این 
پیشگیری صورت نگیرد، سال به سال آلودگی هوا تشدید می شود. این عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس با بیان اینکه پیشگیری از تشدید وضعیت آلودگی هوا اقدام عاجلی 
می طلبد، خاطرنش��ان کرد: از س��وی دیگر انتظار می رود در تعطیلی شهرها به دنبال 
آلودگی هوا تبعیضی صورت نگیرد، گرچه بخش��ی از تصمیمات مهم نیز باید توس��ط 
مسئولان اس��تانی صورت گیرد. همان طوری که مدارس شهر تهران یا اصفهان برای 
آلودگی هوا تعطیل می شود، باید برای دانش آموزان اهواز نیز مدارس در این وضعیت به 

شکل غیر حضوری برگزار شود./ایسنا

< مجلس نباید بودجه ای آرمانی تصویب کند
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: ما در طول سنوات گذشته، 
بیش��تر بودجه را آرمانی تنظیم کرده ایم در حالی که بودجه باید بر اس��اس واقعیت ها 
و منطبق بر درآمدهای واقعی کش��ور تنظیم ش��ود. رحمت الله فی��روزی پور با تاکید 
ب��ر ضرورت همخوانی بین مناب��ع و مصارف لایحه بودجه 1403، بی��ان کرد: باید به 
 س��مت واقعی کردن لوایح بودجه سنواتی گام برداشت. یکی از اشکالاتی که در حوزه
 برنامه نویسی در کشور وجود دارد، این است که ما در طول سنوات گذشته بیشتر بودجه 
را آرمانی تنظیم کرده ایم و بعضا بودجه را مبتنی بر یکسری از درآمدهایی بسته ایم که 
 امکان تحقق آن وجود ندارد و چه در حوزه فروش نفت و چه در حوزه مالیات ها و چه

 در حوزه س��ایر درآمدهای جانبی دولت نگاه واقع بینانه ای نداشته ایم.وی در ادامه با 
بیان اینکه نباید در بودجه وعده هایی به مردم داده شود که امکان تحقق آن وجود ندارد، 
 اظهار کرد: از نظر بنده مجلس باید با استفاده از تجربیات بودجه های گذشته و دولت 
به عنوان تدوین کننده بودجه باید یک بررسی جدی انجام داده و بودجه 1403 را بر اساس 
واقعیت ها و منطبق با درآمدهای واقعی کشور تنظیم کنند. بدین ترتیب تحقق بودجه 

کشور دچار مشکل نخواهد شد. نماینده مردم نطنز در مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: دلیل این حجم از طرح های نیمه تمام در سطح کشور و وعده هایی که بعضا تحقق 
پیدا نکرده اس��ت، این بوده که ما برنامه نویس��ی صحیح و درستی نداشته ایم. امیدوار 
هستیم دولت درآمدها و هزینه های خود را واقعی پیش بینی کند و مجلس که قرار است 
بودجه را تصویب کند با دقت و توجه به همه جوانب کار را پیش ببرد. تا بتوانیم یک 

بودجه واقعی برای سال 1403 به تصویب برسانیم./ایسنا

< مصارف بودجه باید متناسب با منابع پیش بینی شود
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: تلاش مجلس این است که 
بودجه ای به تصویب برس��د که بین منابع و مصارف آن همخوانی وجود داشته باشد و 
به عبارت دیگر بودجه ای واقعی تصویب ش��ود که گره گش��ای مشکلات مردم در کف 
جامعه باش��د. اسماعیل حسین زهی با اشاره به لایحه بودجه 1403 بیان کرد: امسال 
برای اولین بار ساختار بودجه تغییر کرده است و دولت در دو مرحله بودجه را به مجلس 
می آورد. بر اساس تغییراتی که در آئین نامه داخلی مجلس انجام شده است، یکبار در 
ابت��دای آبان ماه هر س��ال، دولت بخش اول بودج��ه را به مجلس می آورد و در مرحله 
دوم، جداول بودجه به مجلس می آید. بدین ترتیب جداول بودجه نیز مورد بررسی قرار 
گرفته و دیگر کسی نمی تواند در جداول دست ببرد.وی در ادامه اظهار کرد: اصل لایحه 
بودجه از س��وی دولت تهیه و به مجلس ارسال می شود اما بعضا شاهد هستیم در ایام 
بررسی بودجه در کمیسیون تلفیق و مجلس، برخی دستگاه ها و سازمان ها به مجلس 
می آیند و بعضا برای افزایش بودجه خود چانه زنی می کنند اما قطعا نمایندگان مجلس 
ت��لاش خواهند کرد که بودجه ای واقع بینانه به تصویب مجلس برس��د.نماینده مردم 
خاش در مجلس ش��ورای اس��لامی با بیان اینکه نگاه حاکم برای تنظیم لایحه بودجه 
باید احکام برنامه هفتم توس��عه باش��د، تصریح کرد: قطعا در جریان بررسی بودجه در 
مجلس تغییراتی هم در بخش درآمدی و هم در بخش هزینه ای به وجود خواهد آمد 
اما تلاش ما این اس��ت که بودجه ای به تصویب مجلس برسد که بین منابع و مصارف 
آن همخوانی وجود داشته باشد و به عبارت دیگر بودجه ای واقعی تصویب شود. حسین 
زهی در پایان با بیان اینکه امروز به مشکلات و معضلات کف جامعه آگاه هستیم، تاکید 
کرد: در بودجه ای که در مجلس تصویب می شود باید معیشت مردم لحاظ شود. یکی 
از راه های مهار تورم و جلوگیری از افزایش قیمت ها تصویب بودجه ای واقعی در مجلس 
اس��ت چراکه در غیر اینصورت شاهد کس��ری بودجه و آثار تورمی آن در کف جامعه 

خواهیم بود./ایسنا

< مشکلات ما ناشی از ضعف مدیریتی است
رئیس مجلس با بیان اینکه مش��کلات کشور ناشی از نوع نگاه، برنامه ریزی و مدیریت 
است، گفت: مشکل ما در عدم اولویت بندی هاست و مشکلات بدون داشتن برنامه یا با 
نگاه های جزیره ای و بخشی حل نخواهد شد. محمدباقر قالیباف با بیان اینکه مشکلاتی 
در حوزه اعتبارات و منابع مالی نداریم، گفت: مشکل ما ناشی از نوع نگاه، برنامه ریزی 
و مدیریت است. در واقع مشکل ما در عدم اولویت بندی هاست. خیلی از ما مسئولان 
به دنبال تخصیص منابع از خزانه دولت هس��تیم و متوجه هیچ مسیر دیگری جز این 
نیس��تیم. در حالی که ما باید به همه مدیران و مس��ولان اعلام کنیم که منابع دولتی 
محدود اس��ت اما فرصت های بزرگی برای اس��تفاده از منابع مختلف کشور وجود دارد 
که باید به س��مت استفاده از آنها برویم.رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ما 
یک ش��به تصمیم می گیریم که مترو تهران و حومه را از هم جدا کنیم، ادامه داد: اگر 
ما در مجموعه استان تهران، برای مجموعه شهری تعیین تکلیف نکنیم و طرح جامع 
آن را نبینیم، باید بدانیم خطوط مرزی که در سازماندهی سیاسی به عنوان این شهر 
و این بخش کش��یده شده، تقسیم بندی مناسبی برای آنکه به مردم در حوزه خدمات 
زیرساختی و مسائل و نیازهای روزمره شان اعم از خدمات عمومی رسمیت بدهد، نیست 
چراکه این موارد به هم تنیده است و ما نباید آنها را از هم جدا کنیم. رئیس قوه مقننه 
با بیان اینکه بدون داشتن برنامه، توفیق حاصل نمی شود، بیان کرد: مشکل با نگاه های 
جزیره ای و بخشی حل نخواهد شد.قالیباف با یادآوری اینکه مخاطب این حرف ها ابتدا 
خود بنده در مجلس هستم، بیان کرد: ما باید در بالاترین سطح یعنی دولت، مجلس 
و مرکز پژوهش ها این موارد را پیگیری کنیم و س��پس باید برای این مجموعه شهری 
تعیین تکلیف کنیم  لذا ما یک مطالعه از دهه هفتاد، در این بخش را پیش رو داریم و 

این موارد را مطرح می کنیم./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

آفتاب یزد :تفاهم نامه تأمین مالی پتروپالایشگاه آناهیتا به مبلغ دو میلیارد دلار 
توسط بانک سپه و از محل منابع مالی صندوق توسعه ملی منعقد شد.به گزارش 
پایگاه اطلاع رس��انی بانک س��په، تفاهم نامه تأمین مالی پتروپالایشگاه آناهیتا 
ب��ه مبلغ دو میلیارد دلار فی مابین بانک س��په ، وزارت نفت ، صندوق توس��عه 
 ملی، ش��رکت ملی نفت ایران و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( روز دوشنبه
  13 آذر م��اه ب��ه امضا طرفین رس��ید. فاز اول پتروپالایش��گاه آناهیتا با ظرفیت

 150 هزار بشکه نفت خام ظرف 4 سال از زمان تامین مالی احداث خواهد شد.با 
اجرایی شدن این پروژه که از مصوبات سفر استانی مقام معظم رهبری می باشد، 
تامین س��وخت غرب کشور انجام و باعث ایجاد اشتغال گسترده در سطح استان 
کرمانشاه خواهد شد. تامین مالی پروژه مذکور با مشارکت بانک ها و عاملیت بانک 

سپه  و از محل منابع مالی صندوق توسعه ملی صورت می پذیرد.

آفتاب یزد : مراس��م افتتاح و بهره برداری از خزانه ش��مش طلای بانک س��په در 
بورس کالای ایران با حضور دکتر آیت اله ابراهیمی مدیرعامل بانک س��په و دکتر 
سیدجواد جهرمی مدیرعامل بورس کالای ایران برگزار شد. به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی بانک سپه، دکتر ابراهیمی مدیر عامل بانک سپه در این مراسم، با تقدیر و 
تش��کر از اقدامات موثر و طرح های علمی این شرکت در حوزه بازار سرمایه گفت: 
ابزارهای طراحی ش��ده بر پایه طلا در ش��رکت بورس کالای ایران به دلیل پایین 
بودن ریس��ک معاملات، می تواند کمک قابل توجهی به متعادل س��ازی قیمت ها 
در بازار نماید.مدیرعامل بانک س��په عملیات اجرایی معاملات گواهی س��پرده طلا 
را دس��تاورد بزرگی عنوان کرد و اظهار داش��ت: معاملات و سرمایه گذاری در بازار 
 ط��لا به دلیل اطمین��ان از حفظ ارزش پول و قدرت خرید همواره مورد توجه مردم و 
 سرمایه گذاران بوده است؛ لذا این دستاورد می تواند از جنبه روانی نیز در کنترل تورم و 
ثبات اقتصادی کش��ور کمک شایانی نماید.دکتر ابراهیمی در پایان ابراز امیدواری 
کرد تا با افزایش تعاملات و گسترش همکاری ها میان بانک سپه و شرکت بورس 
کالای ایران، گام های بزرگ و موثری در مس��یر رش��د و ش��کوفایی اقتصاد کشور 

برداش��ته شود.در ادامه، دکتر س��یدجواد جهرمی مدیرعامل شرکت بورس کالای 
ایران نیز با تقدیر از تلاش ها و س��رعت عمل بانک س��په در فراهم س��ازی خزانه 
شمش طلا، ضمن ارائه گزارشی از اقدامات و معاملات صورت گرفته در این حوزه، 
گفت: معاملات گواهی س��پرده شمش طلا با استقبال بالایی از سوی مردم مواجه 
ش��ده که این موضوع ضرورت افزایش ظرفیت خزانه های بانکی را نشان می دهد.
دکتر جهرمی س��رمایه گذاری در بازار طلا با حداقل سرمایه، اطمینان از اصالت و 
عیار طلای خریداری ش��ده، اخذ کد بازار مالی بورس کالا در 24 س��اعت، امکان 
تحویل ش��مش طلا از خزانه بانک، امکان معامله برخط، پایان دغدغه نگهداری و 
س��رقت طلا، شفافیت قیمت و معافیت مالیاتی را از جمله مزایای معاملات گواهی 
س��پرده ش��مش طلا در بورس کالا عنوان کرد.در ادامه، مدیران عامل بانک سپه و 
ش��رکت بورس کالا با حضور در محل خزانه شمش طلای بانک سپه، این خزانه را 
به صورت رس��می افتتاح کردند.آیین افتتاح و بهره برداری از خزانه شمش طلای 
بانک سپه چهاردهم آذرماه با حضور مدیرعامل، اعضای هیات مدیره و مدیران ارشد 

بانک سپه و شرکت بورس کالای ایران برگزار شد.

 تأمین مالی 2 میلیارد دلاری 

پتروپالایشگاه آناهیتا توسط بانک سپه
خزانه شمش طلای بانک سپه در بورس کالای ایران افتتاح شد
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل:  یک استاد روابط بین الملل دانشگاه با اشاره به ارتش 
ســالار بودن حکومت در مصر به آفتاب یزد گفت:»مانع جدی بر ســر راه ریاست جمهوری مجدد سیسی 
وجود ندارد و به احتمال نزدیک به یقین، بازهم او با درصد بالایی از آراء انتخاب خواهد شــد)در ســال های 
۲۰۱۴ و ۲۰۱۸، آن هم با به دســت آوردن بیش از ۹۶ درصد آرا، جایی برای تردید درباره احتمال پیروزی 
دوباره »سیسی« باقی نمی گذارد.(محسن جلیلوند می افزاید: در تاریخ سیاسی 
مصر تنها یک رئیس جمهور با رأی واقعی مردم انتخاب شد که او نیز تحمل 
نشد)محمد مُرسی( فلذا باید عبدالفتاح سیسی را رئیس جمهور مصر تا ۲۰3۰ 

دانست.

<السیسیبازهمرئیسجمهورمیشود؟
یورونیوز فارسی در گزارشی ضمن بررسی روند انتخابات در مصر و این احتمال 
که سیسی بازهم رئیس جمهور مصر خواهد شد می نویسد:»انتخابات ریاست 
جمهوری مصر در حالی قرار اســت بین روزهای ۱۰ تا ۱۲ دسامبر)۱۹ تا ۲۱ 
آذرماه( برگزار شود که بر اساس برآوردها، عبدالفتاح سیسی، رئیس جمهور کنونی این کشور با وجود سرکوب 
گسترده مخالفانش و همچنین کارنامه ضعیف اقتصادی و امنیتی، نامزد پیشتاز این انتخابات است.پیروزی 
آقای سیسی در این انتخابات که به گفته تحلیلگران سیاسی قطعی است به این معنا خواهد بود که فرمانده 
سابق ارتش مصر می تواند قدرت را تا سال ۲۰3۰ میلادی در دست داشته باشد. بیش از ۱۰ سال از زمانی 
که آقای سیسی نخستین رئیس جمهوری منتخب مردم مصر، محمد مرسی را سرنگون کرد، می گذرد و او 
همچنان با مشت آهنین بر این کشور حکومت می کند.مخالفان و حامیان آقای سیسی پذیرفته اند که او در 
انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲3 پیروز خواهد شد، زیرا پیروزی های او در سال های ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸، آن هم 
با به دست آوردن بیش از ۹۶ درصد آرا، جایی برای تردید درباره احتمال پیروزی دوباره او باقی نمی گذارد. 
نامزدی آقای سیســی برای ســومین دوره، زمانی امکان پذیر شد که او قانون اساسی مصر را در سال ۲۰۱۹ 
اصلاح کرد و دوره ریاست جمهوری را از ۴ سال به ۶ سال افزایش داد. عبدالفتاح سیسی که در نوامبر ۱۹۵۴ 
در قاهره به دنیا آمده است پس از آنکه در سال ۲۰۱۲ رئیس ستاد ارتش مصر و وزیر دفاع این کشور شد، به 
شهرت رسید. این ترفیع غیرمنتظره توسط محمد مرسی، رئیس جمهور اسلامگرای مصر بیش از یک سال 
پس از برکناری حسنی مبارک، رئیس جمهور پیشین مصر در بهار عربی به وی اعطا شد. عبدالفتاح سیسی 
پس از اعتراض  میلیون ها مصری در ماه ژوئیه ۲۰۱3 که خواستار استعفای فوری آقای مرسی بودند، به رئیس 
جمهور وقت مصر و کابینه او ضرب الاجل داد. او بدون اینکه به صراحت خواستار کناره گیری محمد مرسی از 

قدرت شود، از کارگزاران این کشور خواست تا ظرف ۴۸ ساعت »به خواسته های« مردم پاسخ دهند.
رئیس جمهور اسلامگرای مصر اندکی پس از آن خلع، بازداشت و زندانی شد. سرکوب خونین حامیان آقای 

مرســی که بسیاری از آنها از اخوان المسلمین حمایت می کردند، موضوعی است که فراموش نخواهد شد. 
دیده بان حقوق بشر کشتار گسترده تظاهرکنندگان در آن زمان را »جنایت علیه بشریت« توصیف کرد. محمد 
مرسی در سال ۲۰۱۹ و در حالی که در جلسه محاکمه خود شرکت کرده بود، درگذشت.عبدالفتاح سیسی 
پس از آنکه قدرت را دست گرفت، لباس نظامی خود را با کت و شلوار و کراوات ریاست جمهوری عوض کرد. 
برای آن  گروه از مصری هایی که با اسلام سیاسی تجسم یافته توسط اخوان المسلمین مخالف بودند، عبدالفتاح 
سیسی کشور را از چنگال آن نجات داده بود. از زمان پیروزی عبدالفتاح سیسی در انتخابات ریاست جمهوری 
۲۰۱۴ مصر، مخالفان او و همچنین سازمان های غیردولتی مصری و بین المللی، وی را به ایجاد یک حکومت 
خودکامه متهم کرده اند. آن ها می گویند از زمانی که عبدالفتاح سیسی به قدرت رسیده است، انسداد سیاسی 
در تمام نهادها و دستگاه های مصر دیده می شود. شش سازمان حقوق بشری در گزارشی که در روز دوم اکتبر 
منتشــر کردند، »استفاده گسترده و نظام مند از شکنجه« توسط مقام های مصری را مصداق »جنایت علیه 
بشریت« دانستند. اما محدودیت های ایجاد شده توسط دولت عبدالفتاح سیسی فقط به موضوعات سیاسی 
و اقتصادی محدود نشد و موضوعات فرهنگی و هنری مانند ممنوعیت اجرای موسیقی هایی چون رپ را نیز 
شامل شد. عبدالفتاح سیسی به موازات انسداد سیاسی در مصر، مجموعه ای از پروژه های عظیمی را در این 
کشور با هدف »احیای عظمت مصر« و »جلب نظر جریان های ملی و قومی در مصر« اجرا کرده است.از جمله 
این اقدام های بلندپروازانه، نوسازی زیرساخت های حمل و نقل، برق در مصر و همچنین احداث پایتخت اداری 
جدید در ۵۰ کیلومتری قاهره بود. احداث پایتخت اداری جدید مصر، موسوم به »سیسی سیتی« قرار بود در 
سال ۲۰۲۰ تمام شود اما هنوز در مراحل اولیه است. عبدالفتاح سیسی در ماه اوت ۲۰۱۵ از طرح توسعه کانال 
سوئز با عنوان »نماد مصر جدید« پرده برداری کرد. این پروژه با هزینه ای حدود ۷.۹ میلیارد یورو حدود یک 
سال پیش به بهره برداری رسید. کانال جدید سوئز بین سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲3 حدود ۸.۶ میلیارد یورو برای 
مصر در آمد داشت.صنعت گردشگری در مصر که از بنیان های اقتصاد این کشور است، پس از حمله نظامی 
روسیه به اوکراین در فوریه ۲۰۲۲ به شدت آسیب دید، زیرا بخش زیادی از این درآمد با سفر گردشگران این 
دو کشور به دست می آمد و این جنگ به کاهش شمار آن ها منجر شد. مصر همچنین به عنوان بزرگ ترین 
واردکننده گندم در جهان با افزایش قیمت گندم پس از جنگ اوکراین، با مشــکلات اقتصادی ناشی از آن 
مواجه شد. ۱۰۵ میلیون مصری طی ۱۰ سالی که عبدالفتاح سیسی در کشورشان در قدرت بوده است گرفتار 

فقر بودند. مصر عمدتاً به کمک های مستمر عربستان سعودی متکی است.«

<کودتاچیهاهمیشهبدونبرنامههستند!
محسن جلیلوند در ادامه و در واکنش به این پرسش که؛ سیسی تا به امروز بیشتر از ۸ سال رئیس جمهور بوده 
و با انتخاب مجدد که تقریباً قطعی است عمر ریاست جمهوری او به ۱۴ سال خواهد رسید. در کشورهایی با 
سیستم حاکمیتی مصر، چنین دوران طولانی ای قطعاً چالش ها و مخاطراتی به دنبال خواهد داشت. برنامه ی 

سیسی برای برون رفت از این چالش ها چیست؟ می گوید: کدام کودتاچی در جهان دارای برنامه است که از 
عبدالفتاح سیسی انتظار دارید برنامه داشته باشد؟ کشوری که تحت سیطره ی غرب است و با کمک اعراب و 
آمریکا خود را اداره می کند عملاً میدانی برای جولان در اختیار ندارند به تعبیری دقیق تر؛ چه تقویت بشوند 
و چه تضعیف در نهایت در روند امور تغییری احســاس نخواهد شد.وی ادامه می دهد: در جهان کشورهایی 
همچنان به همین صورت اداره می شود)ارتش سالارانه(، الجزایر، ونزوئلا، پاکستان و در گذشته ای نه چندان 
دور ترکیه که البته در دوران اردوغان به شدت ارتش تضعیف شد. در این گونه کشور ها، این نظامی ها هستند 
که تعیین کننده ی سرنوشت سیاسی آن کشور محسوب می شوند مضاف بر این که مصر از زمان صلح کمپ 

دیوید به بعد، با هماهنگی کامل با غرب تصمیماتی که برای قاهره اتخاذ می شود را اجرایی می کند.

<غزهبرسرنوشتمصر؛حتماًتأثیرخواهدگذاشت
جلیلوند با رد این موضوع که شدت جنگ در غزه کاهش که نیافته هیچ، افزایش هم یافته، خاطرنشان می کند: 

شک نکنید رخدادهای غزه حتماً بر سرنوشت مصر نیز تأثیر خواهد گذاشت.

<روابطایرانومصرشایدوقتیدیگر
محسن جلیلوند در بخش دیگری از این گفتگو اظهار می دارد: گاه گاهی در خبرها می خوانیم که تلاش هایی 
برای از سرگیری روابط تهران ـ قاهره در حال انجام است. در این رابطه باید به دو موضوع توجه داشت؛ نخست 
این که اساساً ایران و مصر نمی توانند روی روابط استراتژیک حساب باز کنند ضمن آن که با فضای حاکم بر 

منطقه بعید می دانم به این زودی ها، روابط ایران و مصر به صورت عادی بازگردد.

<اخوانالمسلمینیکاندیشهاست
محسن جلیلوند با اشاره به این که: اخوان المسلمین یک اندیشه است و یک اندیشه هرگز از بین نمی رود 
خاطرنشان می کند: این که اخوان المسلمین از بین رفتنی است یا نه؛ پاسخ روشن است اما در این وضعیت 
و موقعیت لابد مردم مصر ترجیح داده اند تا چهره هایی با اندیشه اخوان المسلمین بر سر کار نباشند اما این 
اندیشه برای همیشه باقی خواهد ماند کما این که در دیگر جاهای دنیا نه کمونیسم از میان رفت نه فاشیسم 

و نه دیگر ایسم هایی که برخی حتی سال ها است نام و نشانی از آنها نشنیده اند.

<خاورمیانهطنزتاریخاست!
محسن جلیلوند در واکنش به سؤال پایانی آفتاب یزد که محتمل ترین رخدادی که می تواند در مصر به وقوع 
بپیوندد چیســت؟ می گوید: در این منطقه ی عجیب و پر چالش و پرتنش جهان، هیچ اتفاقی دور از ذهن 

نیست در عین حال هر اتفاقی دور از ذهن است!

 آفتاب یزد در گفتگو با محسن جلیلوند، استاد روابط بین الملل، انتخابات ریاست جمهوری در مصر را بررسی می کند

»عبدالفتاحسیسی«رئیسجمهور»مصر«میماند؟!
خاورمیانه طنز تاریخ است؛ در این منطقه ی عجیب و پر چالش و پرتنش، هیچ اتفاقی دور از ذهن نیست

 در عین حال هر اتفاقی دور از ذهن است!

آفتاب یزد: در مصاحبه ی اخیر آفتاب یزد با عبدالرضا فرجی راد که در آستانه ی نشست شورای امنیت 
با موضوع درخواســت آتش بس فوری در غزه برگزار شد، این کارشناس مسائل ژئوپلیتیک به مسئله ی 
مهمی اشــاره می کند و با این احتمال قوی که آمریکا هر تصمیمی مبنی بر آتش بس در غزه را »وتو« 
خواهد کرد، گفت: » گوترش با فعال کردن ماده ۹۹ منشور جهانی سازمان ملل برای نشست فوری شورای 
امنیت به منظور بحث درباره پایان جنگ حماس- اسرائیل کار مهمی انجام داد. حداقل فایده اش این است 
که اگر آمریکا با »وتو« بخواهد مانع آتش بس شود زیر فشار شدید افکار عمومی داخلی و بین المللی قرار 
خواهد گرفت!« این نشست نخست با تعویقی چند ساعته مواجه شد و در نهایت رأی گیری با وتوی آمریکا 
مواجه شد؛ موضوعی که البته دور از ذهن نبود! واکنش ها به این وتوی عجیب یک نکته را یادآور می شود 
و آن این که ایالات متحده ی امریکا در این شرایط که افکار عمومی جهان نسبت به قتل عام فلسطینی ها 
حساس شده است دچار انزوایی عجیب حتی در میان دوستان خود شده است. از ابتدای حمله ی روسیه 
به اوکراین، غرب تمام تلاش خود را به کار بســت تا مســکو و پوتین را دچار انزوای سیاسی کند اما بعد 
گذشــت یک ســال و چند ماه از بحران اوکراین، اینک کاخ سفید با وتوی درخواست آتش بس فوری در 
غزه به تنهایی رویاروی افکار عمومی در جهان قرار گرفت و در یک انزوای کامل فرو رفت؛ موضوعی که با 

واکنش های بسیاری همراه بوده است.

<آمریکاقطعنامهشورایامنیتبرایبرقراریآتشبسدرغزهراوتوکرد
 شورای امنیت سازمان ملل پس از وتوی آمریکا، در تصویب پیش نویس قطعنامه ای که خواستار آتش بس 
فوری در غزه بود، ناکام ماند. به گزارش ایسنا، شورای امنیت سازمان ملل متحد بامداد شنبه برای بررسی 
قطعنامه پیشنهادی امارات به منظور برقراری آتش بس در نوار غزه تشکیل جلسه داد اما با وتوی آمریکا، 
این اقدام ناکام ماند.خبرگزاری رویترز نوشــته ایالات متحده درخواست شورای امنیت سازمان ملل برای 
آتش بس فوری انسان دوستانه در غزه را در بحبوحه حملات رژیم صهیونیستی به این باریکه، وتو کرد.رسانه 
انگلیسی درباره این وتو نوشته در حالی که »واشنگتن در حال دفاع از متحد خود است، اما خود را از نظر 
دیپلماتیک منزوی می کند«.روزنامه واشنگتن پست نیز نوشته این برای سومین بار از زمان آغاز حملات 
گسترده رژیم صهیونیستی به غزه است که آمریکا قطعنامه آتش بس فوری برای پایان دادن به آن را وتو 
می کند.۱3 عضو شورای امنیت به پیش نویس این قطعنامه که به ابتکار امارات ارائه شد، رأی مثبت دادند 
اما بریتانیا به آن رأی ممتنع داد و آمریکا هم آن را رد کرد.تشکیل این جلسه پس از اقدام بی سابقه روز 
چهارشنبه »آنتونیو گوترش« دبیرکل سازمان ملل متحد برای فعال کردن ماده ۹۹ منشور جهانی سازمان 
ملل متحد صورت گرفت. این ماده که در تاریخ سازمان ملل متحد تنها ۹ بار مورد استفاده قرار گرفته، به 
دبیرکل این سازمان اجازه می دهد در مواردی که احساس می کند »امنیت و صلح جهان« در خطر است 
اعضای شورای امنیت را به جلسه ای فوری دعوت کند و از آن ها بخواهد اقدامی اضطراری در این باره انجام 
دهند. شماری از کشورها از جمله ایران و همچنین »جوزپ بورل« مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 

از این اقدام گوترش حمایت کرده  بودند.

<بیانیهحماسدربارهوتویپیشنویسقطعنامهآتشبسدرغزهتوسطآمریکا
جمعه شــب، جنبش حماس بیانیه ای درباره وتوی آمریکا صادر کرد که پیش نویس قطعنامه اماراتی را 
برای آتش بس در غزه ناکام گذاشت. به گزارش ایسنا، در این بیانیه که توسط عزت الرشق، یکی از اعضای 
دفتر سیاســی حماس قرائت شد، آمده است: ما استفاده واشنگتن از حق وتو درباره پیش نویس قطعنامه 
شورای امنیت که خواستار آتش بس در غزه بود را به شدت محکوم می کنیم و آن را موضعی غیراخلاقی و 
غیرانسانی می دانیم.الرشق افزود: مانع شدن آمریکا در صدور قطعنامه آتش بس به منزله مشارکت مستقیم 
با اشــغالگران در کشتار مردم ما و انجام کشــتارهای بیشتر و پاکسازی قومی است. حماس همچنین از 
کشورهایی که به پیش نویس مذکور رای مثبت دادند و به ویژه روسیه، چین و کشورهای عربی تشکر و 
قدردانی کرد. این جنبش همچنین از جامعه بین المللی خواست تا گام های جدی و ملموسی برای توقف 
قتل عام های رژیم صهیونیستی در غزه بردارد. جبهه دموکراتیک برای آزادی فلسطین نیز، وتوی آمریکا را 
محکوم کرد. این جنبش در بیانیه ای تاکید کرد: این وتو نشان دهنده فراخوانی آشکار برای ادامه تجاوزات 
رژیم اشــغالگر است و از مردم جهان می خواهیم به تحرکات خود علیه سیاست های آمریکا ادامه دهند و 
تحریم کالاهای آمریکایی و اسرائیلی را تشدید کنند. جنبش مجاهدین فلسطین نیز در بیانیه ای اعلام کرد 
که اســتفاده واشنگتن از حق وتو در شورای امنیت نشان می دهد که این کشور به تهدیدی برای امنیت 

جهانی و کل بشریت تبدیل شده است.

<رضانصریمطرحکرد
هراسرژیمصهیونیستیازابتکاربعدیگوترشدرحمایتازفلسطین

رضا نصری با اشاره به اقدام دبیر کل سازمان ملل متحد در استفاده از اختیارات خود تحت ماده ۹۹ منشور 
ملل متحد جهت درخواست از شورای امنیت برای توقف حملات رژیم اسرائیل در غزه گفت: آقای گوترش 
با این اقدام از قدرت سیاسی  که منشورسازمان ملل در اختیارش گذاشته استفاده کرده تا هزینه حیثیتی 

مخالفت با آتش بس در غزه را بالا ببرد و هم این که به نحوی مکانیســم های معطل مانده و منفعل مانده 
سازمان ملل را احیا کند. »رضا نصری«، کارشناس ارشد مسائل بین الملل در گفت وگو با ایسنا در مورد این 
اقدام اخیر آنتونیو گوترش و نامه اش به شورای امنیت گفت: دبیرکل سازمان ملل در نامه اش با عدد و رقم 
تلفات سنگین در میان غیرنظامیان غزه، وضعیت اسفناک بیمارستان ها، از کار افتادگی سیستم بهداشتی، 
دشــواری های کمک رسانی و دیگر مصائب جنگ را به تصویر کشده و »بمباران های بی وقفه« اسرائیل را 
عامل »فروپاشــی کامل نظم عمومی« خوانده و نسبت به تبعات انسانی »برگشت ناپذیر« آن هشدار داده 
اســت. وی ادامه داد: آقای گوترش »مســئولیت جامعه جهانی« در متوقف کردن این بحران انســانی را 
نیز یادآور شــده و این وضعیت بحرانی را توجیه توســل خود به اختیارات دبیرکل وفق ماده ۹۹ منشور 
سازمان ملل دانسته است. در واقع، او از قدرت سیاسی ای که منشور در اختیارش گذاشته استفاده کرده 
تا بلکه هزینه حیثیتی مخالفت با آتش بس را بالا ببرد به امید اینکه به نحوی مکانیسم های معطل مانده 
و منفعل مانده سازمان ملل را احیا کند.  نصری تاکید کرد: این رویکرد آقای گوترش این نوید را می دهد 
 که او احتمالاً با اســتفاده از همین اختیارات به تشکیل کمیسیون های حقیقت یاب، اعزام فرستاده ویژه 

)Special Representative( یا ایفای نقش مستقیم به عنوان میانجی نیز مبادرت خواهد کرد.

<دبیرکلعفوبینالملل:وتویقطعنامهآتشبستوسطآمریکاغیرقابلدفاعاست
دبیرکل عفو بین الملل در اظهاراتی از وتوی قطعنامه آتش بس جنگ غزه توسط آمریکا انتقاد کرده و آن 
را استفاده ابزاری از حق وتو برای اعمال زور به شورای امنیت سازمان ملل و بی اعتنایی سنگ دلانه به رنج 
غیرنظامیان تلقی کرد.به گزارش ایسنا، تصمیم آمریکا برای وتو کردن قطعنامه ای که خواستار آتش بس 
فوری در جنگ غزه است، از سوی گروه های فعال در زمینه حقوق بشر، قویا، محکوم شده است. روزنامه 
گاردین در این باره گزارش داد که »انی یس کالامار« دبیرکل عفو بین الملل گفت که تصمیم آمریکا برای 
وتو کردن این قطعنامه »از نظر اخلاقی غیرقابل دفاع« است.کالامار همچنین گفت: »آمریکا با وتو کردن 
این قطعنامه نســبت به رنج غیرنظامیان در مواجهه با آمار بهت آور تلفات، ویرانی های گسترده و فاجعه 
بی سابقه انسانی در نوار غزه اشغالی، بی اعتنایی سنگ دلانه ای نشان داده است.«او افزود: »آمریکا، بی شرمانه، 
از حق وتوی خود به عنوان ابزاری برای اعمال زور علیه شورای امنیت سازمان ملل استفاده کرده و بیش 
از پیش، اعتبار و توان خود را برای عمل به تعهدش نسبت به برقراری صلح و امنیت بین المللی تضعیف 
کرد.«دبیرکل عفو بین الملل در ادامه انتقادها از این اقدام آمریکا اشــاره کرد: »هیچ توجیهی برای ادامه 
ممانعت از اقدام هدفمند شورای امنیت سازمان ملل به منظور جلوگیری از کشتار گسترده غیرنظامیان 
وجود ندارد. استفاده از این حق وتو از نظر اخلاقی غیرقابل دفاع و ترک وظایف آمریکا برای جلوگیری از 
جنایت های بی رحمانه و رعایت قوانین بین المللی است.«این مقام سازمان ملل در ادامه بیان کرد: »آمریکا 
علاوه بر ممانعت از تصویب آتش بسی که باعث پایان دادن به رنج های گسترده انسانی در غزه، کمک به 
بازگشت اسرا، آرام کردن تنش های رو به افزایش در منطقه بشود به انتقال مهمات ساخت آمریکا به دولت 
اســرائیل ادامه می دهد که منجر به جان باختن کل اعضای خانواده می شــود.« کالامار همچنین گفت: 
»واضح است که آمریکا به عنوان تنها کشوری که این قطعنامه را وتو کرده، در قبال بسیاری از نقاط جهان 
و جمعیت خود به انزوا کشیده شده است. نبود کامل رهبری جهانی را به نمایش گذاشته است و قادر به 

درک اهمیت تاریخی برهه کنونی نیست.«

<فیدان:واشنگتندرحمایتازاستمرارجنگعلیهغزهتنهاماند
وزیر خارجه ترکیه دیروز )شنبه( در واکنش به اقدام آمریکا در وتوی پیش نویس قطعنامه شورای امنیت 
برای برقراری یک آتش بس فوری انسان دوســتانه در نوار غزه تاکید کرد، آمریکا در تایید استمرار جنگ 
علیه غزه تنها ماند.به گزارش ایسنا، هاکان فیدان، وزیر خارجه ترکیه پس از دیداری که با آنتونی بلینکن، 
همتای آمریکایی خود در چارچوب دیدارهایش با اعضای هیات رایزنی وابسته به سازمان همکاری اسلامی 
و اتحادیه عرب در واشنگتن داشت، به خبرگزاری آناتولی و شبکه »تی آرتی« ترکیه گفت که در دیدار گروه 
رایزنی غزه با بلینکن، اعضای این گروه به روشنی درباره فاجعه ای که این روزها غزه تجربه می کند و التهاب 
افکار عمومی جهان در خصوص این مساله صحبت کردند. وزیر خارجه ترکیه گفت: اعضای گروه تماس 
بارها و بارها تاکید کردند که فاجعه انسانی در غزه و کشتار بی گناهان به دست اسرائیل باید فورا متوقف 
شود. فیدان درباره اقدام آمریکا در استفاده از حق وتوی خود علیه پیش نویس  قطعنامه ای در شورای امنیت 
برای برقراری یک آتش بس فوری انسان دوستانه در نشست روز جمعه این شورا اظهار کرد: دوستان ما بار 
دیگر بیان کردند که آمریکا درباره این مساله )استمرار جنگ علیه غزه( به ویژه در رای گیری که در سازمان 
ملل برگزار شد، تنها ماند.او افزود: کل افکار عمومی جهان وتوی آمریکا علیه پیش نویس قطعنامه ای را که 
۹۷ کشور از مجموع ۱۹3 کشور ارائه کردند، ارزیابی خواهند کرد. وزیر خارجه ترکیه در ادامه گفت: ما در 
دیدارهایمان بیان کردیم که ساختار سیاسی آمریکا اکنون در مسائل مربوط به اسرائیل ناتوان شده و به 

همین دلیل اسرائیل در این مورد با بی پروایی رفتار می کند و به سرکوب خود ادامه می دهد.فیدان تاکید 
کرد: گروه تماس بدون وقفه به تلاش های خود درباره غزه ادامه خواهد داد و سخنگوی افکار عمومی جهان 
در این خصوص خواهد بود. او ادامه داد: این گروه پس از آمریکا به کانادا خواهد رفت تا با نخســت وزیر و 
وزیر خارجه این کشور دیدار کند، پس از آن نیز این گروه به برخی از کشورهای شمال سفر خواهد کرد.

این مسئول وزارت خارجه ترکیه در پایان نیز گفت: ما موضع گیری خودمان را در خصوص شرایط غزه به 
شکلی کاملا روشن به آمریکایی ها اعلام کرده و بسیار آشکار تاکید کردیم که شرایط غزه خطرناک است و 

به آنها )آمریکایی ها( توضیح دادیم که چه اقداماتی را باید در این رابطه در پیش بگیرند.

<فقطیکسومآمریکاییهاواکنشبایدنبهجنگغزهراتاییدمیکنند
بر اساس یک نظرسنجی مشخص شد، تنها یک سوم از آمریکایی ها واکنش بایدن را به جنگ غزه تایید 
می کنند.به گزارش ایســنا، بر اساس این نظرسنجی که توسط موسســه "پیو" انجام شده، ۵۱ درصد از 
جمهوری خواهان شــرکت کننده از واکنش دولت جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا در قبال جنگ غزه 
ناراضی هســتند و ۲۸ درصد آن را تایید کردند. ۴۴ درصد از دموکرات ها هم در این نظرســنجی نشان 
دادند که واکنش بایدن را تایید می کنند درحالی که 33 درصد گفتند با آن موافق نیســتند و ۲۲ درصد 
نیز گفتند که هنوز درباره این مساله مطمئن نیستند. به نقل از پایگاه خبری پالتیکو، این نظرسنجی در 
حالی برگزار شــده که یک سال تا انتخابات ریاست جمهوری آمریکا باقی مانده است.درگیری در غزه که 
اوایل اکتبر و با عملیات طوفان الاقصی از سوی حماس علیه شهرک های صهیونیست نشین اطراف غزه 
آغاز شد و به واکنش های شدید اسرائیل منجر شد، به یکی از بزرگترین چالش های سیاسی خارجی دولت 
بایدن بدل شده است.در این نظرسنجی همچنین مشخص شد، اختلاف درباره این جنگ تفاوت ذهنی و 
فکری نسل های آمریکایی را نیز نشان می دهد؛ جوانترها به شدت بابت واکنش بایدن به جنگ غزه تردید 
دارند. شرکت کنندگان زیر 3۰ سال از دولت بایدن به شدت انتقاد می کنند. تنها ۱۹ درصد واکنش کاخ 
سفید را تایید و ۴۶ درصد نیز آن را رد کردند. نظر مسن ترها نیز به صورت عموم نسبت به واکنش بایدن 
کمتر منفی بود. همچنین در این نظرسنجی مشخص شد که احساسات همدردی در قبال فلسطینی ها 
در میان جوانان آمریکایی بیشــتر است.در این میان، کارین ژان پیر، سخنگوی کاخ سفید در واکنش به 
این نظرسنجی گفت: ما بر اساس نظرسنجی ها کشورداری نمی کنیم. سوابق بایدن درباره سیاست آب و 
هوایی و بخشودگی وام های دانشجویی نشان می دهد که ما چقدر درباره جوانان فکر می کنیم.سخنگوی 
کاخ سفید همچنین از واکنش دولت در قبال بحران غزه نیز حمایت و تاکید کرد که آمریکا از کمک های 
بشردوســتانه و درخواست از اسرائیل برای کاهش تلفات غیرنظامیان حمایت کرده است. این نظرسنجی 
۲۷ نوامبر تا ســوم دسامبر ســال جاری میلادی و از ۵۲۰3 بزرگسال در سراسر آمریکا به صورت آنلاین 

انجام شده است.

<اردوغان:دنیایعادلانهممکناست،امانهباوجودآمریکا
اردوغان معتقد اســت اسلام هراسی و بیگانه هراسی که جوامع غربی را مانند پیچک سمی احاطه کرده 
در راس تهدیدهای حقوق بشری قرار دارد. به گزارش ایسنا، رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه در 
برنامه »چهره بشــریت؛ حقوق بشر« که توســط مرکز حقوق بشر حزب عدالت و توسعه در مرکز کنگره 
هالیچ برگزار می شــود، گفت: گروهی که بیشترین قربانیان اعمال بیگانه هراسی، نژادپرستی، تبعیض و 
اقدامات فاشیستی هستند، بدون شک مسلمانان هستند که اکثریت مهاجران را تشکیل می دهند.اردوغان 
افزود: کشــورهای غربی اقدامات ضد اســلامی را به بهانه آزادی اندیشــه مشروع، تایید و تشویق کردند. 
امروز جایی که اعلامیه جهانی حقوق بشر سازمان ملل به طور آشکار نقض می شود غزه و سرزمین های 
اشــغالی فلسطین است. او تاکید کرد: ما نمونه های خشونت آمیز فزاینده بربریت و بلند شدن فریادهای 
بی گناهان را نشانه هایی از نزدیک شدن به نقطه عطف می بینیم. در اروپا که به عنوان مهد حقوق بشر به 
جهان معرفی می شــود، نزدیک به ۵۰۰ حمله صورت گرفته است که در آن قرآن کریم به آتش کشیده 
شده است. این حملات شرورانه تحت حفاظت پلیس انجام شد.اردوغان تصریح کرد: دنیای عادلانه ممکن 
است، اما نه با ایالات متحده زیرا آمریکا در کنار اسرائیل است. چگونه ایالات متحده پاسخگو خواهد بود؟ 
متأسفانه آتش بس در غزه تنها با وتوی آمریکا در سازمان ملل رد شد. تنها توسط ایالات متحده! آیا این 
عدالت اســت؟ امید و انتظارمان از شورای امنیت سازمان ملل را از دست داده ایم. به دلیل وتوی آمریکا، 
تصمیمی در مورد آتش بس در غزه گرفته نشد. اصلاح شورای امنیت سازمان ملل ضروری است. شورای 
امنیت سازمان ملل متحد از ۷ اکتبر به شورای حفاظت از اسرائیل تبدیل شده است. قصابان غزه باید در 
 دادگاه های بین المللی پاسخگوی جنایات خود علیه بشریت باشند. ان شاءالله در نهایت پاسخگو خواهند بود.

وی تاکید کرد: متأسفانه آتش بس از سوی ۵ عضو دائم و اعضای موقت شورای امنیت سازمان ملل تنها با 
رای آمریکا رد شد، آیا به تنهایی می توان چنین عدالتی را محقق کرد؟ دولت اسرائیل که از حمایت بی حد و 
حصر کشورهای غربی برخوردار است در غزه جنایات و کشتارهای مرگباری انجام می دهد که همه بشریت 
را آشــفته می کند. وتوی آمریکا علیه آتش بس بار دیگر نشان می دهد که جهان بزرگتر از پنج عضو دائم 

شورای امنیت است. با این سازمان ملل و این شورای امنیت، بشریت نمی تواند به جایی برسد.

آمریکا منزوی تر است یا روسیه؟

اختلاس دم کشیده
ادامه از صفحه اول:

... جوانی خود را به باد داده ام باید بگویم یکی از اصلی ترین دلایل ظهور نســل z را این ســارقین نسبتا 
محترم تشخیص داده و علت ریشه ای مهاجرت های جوانان و گریز آن ها از ارزش های معنوی و انقلابی را 
رفتارهای این مغولان عصر فضا می دانم. نوجوانی که دستهای پینه بسته و قامت خمیده پدرش را پرچم 
حق طلبی و عدالتخواهی قلمداد کرده و روزی به آن ها افتخار می کرد؛ امروز بغض فروخورده خود را در 

هنجارشــکنی و قانون ستیزی نمایش می دهد. چهار میلیارد در یک قلم غارت شد. بیایید جوانمردانه و 
صادقانــه قضاوت کنیم؛ گناه را به گردن اصلاح طلبان و اصولگرایان نیندازیم چرا که اینگونه سفســطه 
بازی ها یعنی توهین به شــعور اندیشــه ورزان جوان وپیر خواهد بود. هیچکدام از اعضای افکار و مکاتب 
سیاســی موجود از مریخ و موریتانی نیامده اند با اندکی اختلاف در زوایای افکار و باورهای سیاسی، همه 
و همه از هموطنان ایرانی و مســلمان ما هستند. به جای انداختن توپ قصورات به زمین های این و آن 
صادقانه در حضور خداوند و چشمان خون آلوده شهدا سهم خود را بپذیریم. سهم افراد در کاهش استقبال 
از انتخابات و یا هر واکنش سیاســی جامعه همین دزدان اعتماد مردم هســتند؛ که باید در دادگاه عدل 

الهی و حضور شــهدا و خانواده های آن ها پاسخگوی این غارتگری ها باشند. پاسخگوی اشکهای اطفالی 
که نیمه های شــب با گرســنگی و گریه از خواب برمی خیزند چه کسانی هستند؟ کسانی که در طول 
ســال در حسرت میوه و گوشــت و مرغ هستند و باسیلی صورت خود را سرخ می کنند ناله و نفرینشان 
بدرقه راه افراد و فرزندان وخانواده های آن ها خواهد بود. ایکاش قاضی القضات ظلم ســتیز ما با قدرت و 
قاطعیت چند نفر از دزدان خزانه اعتماد مردم و پشــتوانه دینی آن ها را به چوبه دار بســپارند و ملاحظه 
 نمایند که مردم از پیر و کلان و جوان و نوجوان با چه شــوق و عشــقی به صف مدافعان نظام بازگشت

خواهند نمود.



آفتاب یزد - رضا بردس�تانی: ماجرایی که ماه ها اس��ت در حال 
بررس��ی است اما به تازگی خبر آن منتشر شده است، بعدِ سخنرانی 
آقای اژه ای در دانش��گاه »محقق اردبیلی« و به مناسبت روز دانشجو 
عملًا وارد فاز تازه ای شد به این معنا؛ دولتی ها که تمام سعی شان این 
بود تا تمام این فساد را به دولت قبل )حسن روحانی( ارجاع بدهند 
بعد از گزارش شفاف رئیس عدلیه و واگویی جزئیاتی دقیق تر، با یک 
روایت دقیق و موش��کافانه مواجه ش��دند و عملًا مستمسکی به نام: 

»تقصیر دولت قبل است« دیگر توجیهی ندارد.

<روایتدقیقترفسادچایاززبانقاضیالقضات
برای نمونه روزنامه جوان در ش��ماره ی ش��نبه ی خود و با این تیتر: 
»روایت دقیق تر فساد چای از زبان قاضی القضات« می نویسد: »حالا 
و با اظهارات جدید قاضی القضات بیشتر مشخص شده است که سران 
ق��وا بر مبارزه بدون اغماض بر فس��اد اتفاق نظر دارن��د و آنچه این 
چند روز از ماجرای »فس��اد دبش« منتشر شده، بیشتر یک کمپین 
رسانه ای و بازی برخی زیرمجموعه ها بوده است که به خطای رسانه ها 
در انتق��ال بی چون وچرای برخی اظهارات و قرار گرفتن در این بازی 
انجامی��د و »جوان« نیز از این خطا مصون نماند. جزئیات تازه ای که 
اژه ای از دبش مطرح کرده اس��ت، نشان می دهد هم دولت، هم قوه 
قضائیه و هم مجلس این فس��اد را کش��ف کرده، آن را پیگیری و با 
متخلفان آن برخورد جدی کرده اند. فارغ از آمار و ارقام مطرح شده 
در قضیه دبش، به محض مشخص شدن تخلف یا فساد، دستگاه های 
اجرایی و نظارتی با همکاری هم به این ماجرا ورود کرده اند. تا پیش 
از اظهارات رئیس دستگاه قضا در اردبیل پیرامون تخلفات )یا فساد( 
چ��ای دبش، روایت های متفاوتی از این قضیه در رس��انه ها و فضای 
مجازی منتش��ر شد. »جوان« هم بر پایه همین روایت های متفاوت، 
به نقل اظهارات مس��ئولان در این قضیه پرداخت، اما اکنون به نظر 
می رسد اظهارات رئیس دستگاه قضا درباره قضیه دبش، جزئی ترین 
و منطب��ق بر واقعی تری��ن اطلاعات را داراس��ت. تخصیص ارز برای 
نهاده های دامی و واردات چای، ماجرای دبش را پدید آورده اس��ت. 

رئیس قوه قضائیه هم به این موضوع اشاره می کند.
غلامحس��ین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه در خصوص مسائل 
مرتبط با چای دبش در دیداری دانشجویی در اردبیل گفت: متاسفانه 
در هر دو مورد تخلفاتی رخ داده، بدون شک. اینکه میزان چقدر است 
و تخلف است یا جرم است باید رسیدگی شود. این را واقعاً نمی توانم 
بگویم که چه مقدار آن تخلف است و چه مقدار آن جرم است و اگر 
جرم اس��ت از چه نوعی است و مجازات این جرم چیست؟ این ها را 
قاضی باید تصمیم بگیرد. اژه ای تصریح کرد: به محض اطلاع از این 
اتفاق آیا از کنار آن گذش��تیم؟ این مهم اس��ت. دولت، قوه قضائیه و 

مجلس به هیچ وجه از کنار این اتفاق نگذشتند.
وی گفت: خیلی ها تلاش کردند در مس��ئله نهاده های دامی بگویند 
اتفاق��ی رخ نداده، ولی اینگونه نبود. به طور جد پیگیری ش��د. خود 
دولت پیگیری کرد. بازرسی کل کشور پیگیری کرد. وزارت اطلاعات 
پیگی��ری کرد. همه مقید و جدی بودیم که پیگیری کنیم. او گفت: 
چ��ه اتفاقی افت��اد؟ جلوی ارزی که قرار بود ب��ه آن آقا بدهند که از 
مج��رای صحیح پیش نرفته بود، گرفته ش��د. مبل��غ ریالی پول که 
داده بودند به او و تضمین کافی نگرفته بودند، اصلاح ش��د و فرآیند 

کلی اصلاح شد.
رئیس دس��تگاه قضا گفت: باید جلوی فرآیند غلط گرفته ش��ود. آن 
فرآیند اصلاح شد. اجازه داده نشد در موارد مشابه این فرآیند ادامه 
پی��دا کند. وی گفت: م��ورد بعدی این بود ک��ه افراد متخلف تحت 
تعقیب قرار گرفتند. کار به جایی رسید که به هر تقدیر وزیر ذیربط 
استعفا داد و دولت استعفا را پذیرفت. کار به جایی رسید که قائم مقام 
او برکنار ش��د و تحت تعقیب قضائی قرار گرفت. کار به جایی رسید 
هم کس��انی که در این راستا در دو، سه قسمت هم داخل وزارتخانه 
و هم خارج وزارتخانه و آن فردی که در شرکت خصوصی بود، همه 

تحت تعقیب قرار گرفتند.
اژه ای تصری��ح کرد: پرونده به دادگاه رفته و تا الان هش��ت جلس��ه 
برگزار ش��ده و دارد رسیدگی می شود. دیروز پیگیر شدم که دادگاه 
چقدر طول می کشد، گفتند به احتمال قوی این جلسه دفاع آخر را 
بگیرند و بعد وارد انش��ای رأی شوند. قاضی القضات تصریح کرد: آن 
آقایی که ریالی را می خواس��ت به بازار ببرد و ارز بگیرد برای واردات 
خودش رفته بود از یکی از ش��رکت های زیرمجموعه گروه دبش پول 
زیادی گرفته بود، یعن��ی ارز را از آن می گرفتند. وی گفت: از اینجا 
بازرس��ی کل کشور وارد ش��د که این ارزها را از کجا می آورید. یکی 

از ورودی های بازرسی کل کشور از آن پرونده به این پرونده رسید.
اژه ای گف��ت: به نحوی که آقایی که قرار بود واردات انجام دهد، الان 
بازداشت است، این فرد ریال را از شرکت می برده و ارز می گرفته است. 
وی گفت: به این فرد گفتند که شما شرکت خصوص هستید و این 
همه ارز از کجا می آورید، بابت صادرات است؟ چیزی صادر کردید؟ 
بازرسی اینجا حساس شد. وزارت اطلاعات همزمان در جهت دیگری 
حس��اس ش��ده بود که یک مقدار قابل توجهی چای در فلان گمرک 
آمده که این اش��کالات را دارد. اژه ای گفت: وزارت اطلاعات رس��ید 
ب��ه اینکه تحت عنوان قاچاق چای تحقیق��ات خود را آغاز کرد. وی 
گفت: همزمان با این، در اواخر ۱۴۰۱ گزارش��ی می رسد از اتحادیه 
واردکنندگان چای به معاون اول رئیس جمهور آقای دکتر مخبر که 
این تعداد شرکت واردکننده چای داریم به کل مجموعه ما این عدد 

ارز تعلق گرفته و به این گروه خاص این مقدار!
اژه ای گفت: آقای دکتر مخبر با حساس��یت تمام موضوع را پیگیری 
ک��رد. از کنارش عبور نک��رد که مثلًا ما اکنون در تحریم هس��تیم. 
اگ��ر این کار را بکنیم، فلان مش��کل برای ما ایجاد می ش��ود. نه! با 
حساسیت تمام بلافاصله از زیرمجموعه ستاد مبارزه با فساد اقتصادی 
که رئیسش آقای مخبر است خواست تحقیق کند، دبیر را وادار کرد 
که در این رابطه تحقیق کند و در نهایت گزارش رس��ید به بازرسی 

ویژه ریاست جمهوری. «
روزنام��ه ج��وان البته به میزان ارز تخصیص یافت��ه و زمان آن هیچ 
اشاره ای نمی کند تا به اصطلاح موضوع را در همین اندازه درز بگیرد!

<۶۰متهم؛متهمانکجاهستند؟!
روزنامه ی سازندگی نیز بر این بخش از گفته های رئیس عدلیه دست 
می گذارد که: »دولت گفته ۶۰ فرد متخلف را برکنار کرده اما رئیس 
قوه قضائیه می گوید تاکنون به ما معرفی نشده اند؛ این متهمان کجا 

هستند؟!«

<چایداغ
روزنامه هم میهن نیز با اشاره به این موضوع که: »با اظهارات صریح 
رئیس قوه قضائیه درباره نقش دولت س��یزدهم، سطح منازعه بر سر 
تخصیص ارز س��ه میلیارد دلاری بالات��ر رفت« و با این تیتر: »چای 
داغ« ادعا می کند: »عمر دولت س��یزدهم به نیمه رس��یده است، اما 
می��زان فس��اد رخ داده در دول��ت مدعی فس��ادگریزی... با این حال 
سیاس��ت دولت س��یزدهم، ... همچنان انگش��ت اتهامش به سمت 
دولت گذشته است؛ اگرچه آمارهای ارائه شده توسط رئیس دستگاه، 
پایان دهنده این اتهامات است زیرا براساس اظهارات رئیس دستگاه 
حدود ۲۳میلیون دلار از فساد ۳/۷میلیارد دلاری در سال های ۱۳۹۸ 

و ۱۳۹۹ بوده اس��ت و مابقی آن در دولت س��یزدهم صورت گرفته 
اس��ت. با این حال منطق دولت سیزدهم این است که این فساد در 
دولت او شناسایی و افشا شده و حتی در این باره به رئیس دستگاه 
گفته اس��ت که دولت گفته ۶۰ فرد متخلف را برکنار کرده اس��ت. 
هرچند رئیس عدلیه کش��ور ازعدم معرف��ی این افراد به قوه قضائیه 
خبر داده اما مسئله مهم در این پرونده فساد، این است که چرا باید 
این فساد رخ دهد که دولت سیزدهم به دلیل شناسایی آن به خود 
افتخار کند؟ با این حال باید از دولت سیزدهم برای کشف این فساد 
تش��کر کرد اما این فساد در س��ایه دولتمردان این دولت، آن هم در 
شرایطی که به دلیل تحریم ها با کمبود ارز مواجه هستیم و بسیاری 
از اقلام و کالاهای اساسی به خصوص داروهای مورد نیاز به سهولت 

تامین نمی شود، رخ داده است.«
این روزنامه البته برخلاف روزنامه جوان، متن گفته های آقای اژه ای 
ک��ه میزان ارز و تاریخ تخصیص را به روش��نی بیان کرده، در خلال 

گزارش خود، انعکاس می دهد.

<فراربهجلودرفساددبش
روزنامه های دیگر نیز به فراخور تیترها و گزارش هایی منتشر کرده اند 
از جمله اعتماد که با تیتر: »فرار به جلو در فس��اد دبش« می نویسد: 
»با اظهارات جدید رئیس قوه قضائیه، مشخص شده که ۹۰درصد از 
فس��اد در تخصیص ارز واردات چای در دو سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ رخ 
داده و ادعای مسئولان دولتی درباره »کشف« و »جلوگیری« از این 

فساد گسترده نوعی »فرار رو به جلو« بوده است. «

<ستادجنگوتحریفعلیهمبارزهبافساداقتصادی
در میان روزنامه های حامی دولت )که اکثراً ترجیح داده اند پیرامون 
اظهارات آقای اژه ای چیزی ننویس��ند( کیهان اما با رویه ای متفاوت 
به موضوع می نگرد. این روزنامه در ستون »یادداشت روز« و با تیتر: 
»س��تاد جنگ و تحریف علیه مبارزه با فساد اقتصادی«، می نویسد: 
»موض��وع »تخلف و فس��اد ارزی کلان، به بهان��ه واردات چای«، به 
مباحث بسیاری دامن زده است. این مباحث، محاسن و معایبی دارد. 
از یک طرف، می تواند در مقابل مفاس��د، حساس��یت مضاعف ایجاد 
کند و مدیران دلس��وز را نس��بت به »نقاط« یا »روال« های منتهی 
به آس��یب، هوشیار سازد؛ از سوی دیگر، نحوه طرح موضوع می تواند 
به بی اعتمادی در افکار عمومی دامن بزند و در صورت عدم مدیریت 
درس��ت مس��ئله، موجب فاصله میان دستگاه هایی ش��ود که برای 
پیشرفت کشور همدلی و هم افزایی می کنند. منطقا در کنار اهمیت 

تفکیک قوا، اصل بر تعامل و تعاون است. «
این روزنامه سپس به برخی پرونده های فساد در گذشته اشاره می کند 
و در نهایت می نویس��د: »در موض��وع پرونده ارزی چای، خود دولت 
)بازرس��ی ویژه رئیس جمهور و مع��اون اول وی و وزارت اطلاعات( 
از مهرماه س��ال گذش��ته - اولین سالگرد تش��کیل دولت سیزدهم 
- پیگیر ماجرا ش��ده، و ضمن برکناری برخ��ی مدیران ذی ربط، به 
دس��تگاه قضائی ارجاع داده اند. این را بای��د با رویکرد دولت قبل در 
جانبداری از متخلفان و متهمان مقایسه کرد. به یاد بیاوریم اظهارات 
- آمیخته با انفعال - رئیس وقت سازمان بازرسی را که درباره انتصاب 
غیرقانونی یکی از مدیران نجومی بگیر گفته بود: »علی صدقی )مدیر 
نجومی بگیر بانک با حقوق و پ��اداش ۷۳۰ میلیون تومانی( با اصرار 
حسین فریدون، رئیس بانک رفاه شد. زمانی که صدقی رئیس بانک 
ملی بود، پرونده سنگینی در مراجع قضائی داشت. همان زمان آقای 
فریدون اصرار کرد که ایش��ان، رئیس بانک رفاه شود. بنده مخالفت 
کردم و گفتم وی پرونده س��نگینی دارد، ولی متاس��فانه با اصرار و 
لابی مس��تقیم، وی رئیس بانک رفاه ش��د«. در مقام مقایسه، امروز 
به اعتبار قاطعیت و صراحت آقای رئیس��ی، کسی در ارکان دولت به 
خود اجازه نمی دهد از متهمان فس��اد حمایت کند، یا برای انتصاب 

آن ها فشار بیاورد. «
نکت��ه ی مهم یادداش��ت کیهان اما در بندهای پنجم و شش��م درج 
می شود آن جایی که می نویسد: »مبارزه با تخلفات و مفاسد اقتصادی، 
جناح بردار یا زمان بردار نیس��ت؛ بلکه همه شمول و همیشگی است. 

قطعا گفتمان این دولت و رئیس آن، با دولت قبل زمین تا آس��مان 
ف��رق دارد. اما در عین حال، اولا آقای رئیس��ی، یک دیوانس��الاری 
که��ن را به ارث ب��رده و ثانیا مدیران، هرگز از نظارت داخل و بیرون 
دولت بی نیاز نیستند. بنابراین حساسیت در قبال موضوع فساد، باید 
همواره برقرار باش��د. در عین حال، باید چند نکته را مد نظر داشت 
که اولین آن، رعایت آداب حقوقی و قانونی است. انتشار برخی مفاد 
پرونده های اتهامی، اگر ناقص و نصفه و مبهم باش��د و یا به سرانجام 
روشنی نرسیده باشد، محتمل است که به نقض غرض عدالت خواهی، 
مایوس کردن مردم، و احیانا نقض حقوق متهمان بینجامد. در پرونده 
فساد مشهور به »فساد سه هزار میلیارد تومانی«، در حالی که متهم 
اول پرونده محاکمه و اعدام ش��د و اموال اختلاس شده به بیت المال 
برگشت، تصویر رسانه ای برساخته و رسوب کرده در برخی اذهان این 
است که سه هزار میلیارد پول بیت المال حیف و میل شد و متهم اول 

هم در کانادا زندگی می کند! «
کیهان اما ناخرسندی خود را از شفاف سازی روز قبل یادداشت پنهان 
نکرده می نویس��د: »حتما بخش مهمی از مس��ئولیت »تصویرسازی 
تحریف آمیز و ناامیدکننده«، بر عهده فضای ولنگار و مسموم رسانه ای 
است که محافل غرض ورز در آن می توانند »یک کلاغ، چهل کلاغ« 
کنند، یا خلاف واقع بگویند و فضا را غبارآلود کنند، بی آنکه هزینه ای 
بپردازند. در این فضای عاری از مسئولیت، بهترین خدمات مسئولان 
و بیشترین و جدی ترین برخوردها با مفسدان دانه درشت هم، مورد 
تصویرس��ازی وارونه قرار خواهد گرفت. ام��ا بخش دیگر ماجرا، این 
اس��ت که وقتی پرونده ای قبل از به س��رانجام رسیدن، یا بدون بیان 
کام��ل ابعاد و جزئیات آن، نصفه و نیمه و مبهم منتش��ر می ش��ود، 
سطرهای سفید بسیاری را باقی می گذارد که به جای قضاوت دقیق 
و منصفان��ه حقوقی، با تحلیل های فرصت طلبان��ه و غرض ورزانه، یا 
دس��ت کم از سر بی اطلاعی و حدس و گمان پر می شود. این جاست 
که هدفِ آگاهی افکار عمومی و امیدوار کردن مردم، مغلوبه می شود. 
به بیان دیگر، این کافی نیس��ت که نیت انتشار برخی ابعاد پرونده ها 
خیر باشد؛ بلکه باید تاثیر و آورده اطلاع رسانی ناقص سنجیده شود. 
نکته مکمل بحث، این اس��ت که غالبا بین افشاگری )ناقص( اولیه، 
برگزاری دادگاه و صدور حکم نهائی، چندین ماه و بعضا بیش از یک 
س��ال فاصله می افتد؛ بنابراین، آنچه بیشتر در اذهان رسوب می کند 
و دیرتر زدوده می شود، همان شوک منفی اولیه درباره حیف و میل 

بیت المال، به علاوه تحلیل های منفی، ناقص یا مغرضانه است. «
اگرچه در دانشگاه محقق اردبیلی، به صراحت، ریزترین مباحث این 
پرونده را بیان شد اما روزنامه کیهان در کمال تعجب مدعی می شود: 
»متاس��فانه در پرونده مورد بحث، روش��ن نشد که میزان تخلفات و 
اتهامات چقدر است. اکنون یک رقم کلی »۳ میلیارد و ۳۷۰ میلیون 
دلار« به عنوان رقم فساد جا افتاده و حال آنکه درست نیست و نیاز 
به روش��نگری دقیق دارد؛ مبنی بر اینکه چه می��زان از تعهد ارزی 
انجام شده یا نشده، سررسید این تعهد چه زمانی است؟ و همچنین 
کمتر گفته ش��دن تفاوت ارز ترجیحی و ارز نیمایی، و نهایتا، اینکه 
چه میزان از ارز واگذار ش��ده یا معادل ریالی، قابلیت بازگرداندن به 

بیت المال را دارد. «
کیهان در نهایت از در نصیحت و خیرخواهانه )حالا که مس��لم شده 
قس��مت عمده ی این فساد در س��ال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ رخ داده!( 
یادآور می شود: »از زاویه نگاه کلان به منافع ملی، منطقه غرب آسیا 
آبس��تن رویدادهای بسیار مهمی است که س��رانجام آن، سرنوشت 
 چند ده س��ال آینده منطق��ه و جهان را تعیین می کند. همچنین تا
 سه ماه دیگر، انتخابات مهم مجلس شورای اسلامی در کشور برگزار 
خواهد ش��د. لازمه اس��تقبال از مجموعه تحولات مهم این چنینی، 
افزایش س��رمایه امی��د و اراده و همدلی ملی اس��ت. بنابراین ضمن 
مبارزه ضروری و همیش��گی با مفاس��د، نباید از اولویت های حیاتی 
سیاست خارجی و داخلی غافل نشد، یا نسبت به آن ها غفلت ایجاد 
کرد. از این منظر، همدلی و هم افزایی سه قوه بر مبنای منافع ملی، 
حتما معارضان و دشمنانی دارد. یکی از شگردها برای هدف گرفتن 
تعامل س��ازنده قوا، دامن زدن به بدگمانی و مجادله و رقابت منفی 
به جای مس��ابقه خدمت اس��ت. تخلف، هر جا که باشد باید برخورد 
ش��ود، به ویژه اگر از سوی مدیران و یا »منسوبان/ منصوبان« آن ها 
باش��د. این، نقطه قوت نظام است که اگر وزیر و معاون و مدیرکلی، 
یا قاضی و مدیر قضائی، در هر س��طحی که متهم ش��وند، احضار و 
محاکمه می شوند. اما نباید پرداخت های رسانه ای به نحوی باشد که 
خدای ناکرده بوی رقابت بدهد، یا رقابت ناسالمی را برانگیزد. چنین 
شائبه ای قطعا درباره مدیران ارشد دولت و دستگاه قضائی و مجلس 
وجود ندارد، اما بعضا در گوشه و کنار، در میان برخی دوایر رسانه ای 
یا رسانه ها و خبرگزاری ها و کانال هایی که مدعی همراهی و حمایت 
هستند، رقابت هایی دیده می ش��ود که صرفا به اختلاف و فرسایش 
و غفلت از مس��ائل مه��م دامن می زند. حتما باید ب��ا معدود عناصر 
کم ظرفی��ت، غافل و ناتوان از درک اصل و ف��رع، و یا خدای ناکرده 

مغرض - از هر طرف که باشد - فاصله گذاری کرد. «
البته کیهان نیز معتقد است: »... موضوع مبارزه با مفاسد اقتصادی، 
بس��یار مهم و مقدس اس��ت و با هیچ توجیهی نمی توان در این باره 
اغم��اض کرد. در عی��ن حال، مهم تر از کش��ف و برخ��ورد قاطع با 
متخلفان، اصلاح رونده��ای مدیریتی معیوب، و کور کردن منافذ یا 

روال های مزمنی است که به تخلف و فساد منتهی می شود.«

<ادامهییکفساددبش؛همهکوتاهآمدندالاکیهان!
اگرقانونفصلالخطاباستگردننهیم

این حجم از فس��اد، چه رخ داده و چه در شُرُف رخ دادن بوده است؛ 
آنق��در اهمیت دارد و بزرگ اس��ت که لابد ط��ی روزهای آینده نیز 
رسانه ها و روزنامه ها درباره ی آن خواهند نوشت اما در روزی که اغلب 
روزنامه های حامی دولت، چندگامی عقب نشینی کردند این روزنامه 
کیهان بود که کوتاه نیامد و با سر هم کردن مغلطه گونه ی چندین 
و چند پرونده در ادوار مختلف کوشید تا بازهم گناه را به گردن همه 
بیندازد الا دولت س��یزدهم. این در حالی است که روزنامه ی کیهان 
بارها بر فصل الخطاب بودن قانون اصرار ورزیده است که اگر چنین 
است توصیه می کنیم همه به فصل الخطاب بودن قانون گردن نهند!

امیدواریم این پرونده به یک نماد در عرصه ی فساد ستیزی در تاریخ 
ای��ران تبدیل ش��ود و تمامی ابعاد آن؛ مجرمان، متهمان و کس��انی 
ک��ه به هر نحوی در وقوع این ماجرا نقش داش��ته اند به قدرالس��هم 
خود کیفر ببینند تا درس عبرتی برای آیندگان ش��ود ضمن آن که 
پرونده ی فساد چای می تواند نقطه ی عطفی در اعتمادسازی دوباره 
بین حاکمیت و مردم باش��د تا این بار مردم ببینند و باور کنند این 
که آقای رئیس��ی گفته: »در برخورد با فساد به هیچ کس و در هیچ 
س��طحی رحم نخواهم کرد« یا آن چه آقای اژه ای در این باره گفته 
اس��ت یک ادعا نیست و صورت عینی به خود خواهد گرفت. در این 
میانه اما نقش و مس��ئولیت عدلیه از همه حس��اس تر، سنگین تر و 
مهم تر اس��ت زیرا چنین پرونده هایی با چنی��ن ابعادی حتماً قوه ی 
قضائیه را به چالش خواهد افکند و چه بس��ا فش��ارهایی نیز بر این 
دستگاه وارد آورد اما، عملکرد این قوه در برخورد با تمامی مسببان 
و عاملان در این پرونده می تواند یک بار برای همیش��ه مُهر تأییدی 
باش��د بر فساد ستیزی و قانونگرایی بی آن که این دولت و آن دولت 

مُثله شوند!

امیدواری�م ای�ن پرونده به ی�ک نماد در 
عرصه ی فس�اد س�تیزی در تاری�خ ایران 
تبدیل ش�ود و تمامی ابع�اد آن؛ مجرمان، 
متهمان و کسانی که به هر نحوی در وقوع 
این ماجرا نقش داش�ته اند به قدرالسهم 
خ�ود کیفر ببینند ت�ا درس عبرت�ی برای 
آیندگان ش�ود ضم�ن آن ک�ه پرونده ی 
فس�اد چ�ای می تواند نقط�ه ی عطفی در 
اعتمادسازی دوباره باشد تا این بار مردم 
ببینند و ب�اور کنند این که آقای رئیس�ی 
گفته: »در برخورد با فساد به هیچ کس و 
در هیچ س�طحی رحم نخواهم کرد« یا آن 
چه آقای اژه ای در این باره گفته است یک 
ادعا نیست و صورت عینی به خود خواهد 
گرفت. در این میانه اما نقش و مسئولیت 
عدلی�ه از هم�ه حس�اس تر، س�نگین تر و 
مهم تر اس�ت زی�را چنی�ن پرونده هایی با 
چنین ابع�ادی حتماً ق�وه ی قضائی�ه را به 
چالش خواهد افکند و چه بس�ا فشارهایی 
نیز بر این دستگاه وارد آورد اما، عملکرد 
این ق�وه در برخورد با تمامی مس�ببان و 
عام�ان در این پرون�ده می تواند یک بار 
برای همیش�ه مُهر تأیید دیگری باشد بر 
فساد س�تیزی و قانونگرایی بی آن که این 

دولت و آن دولت مُثله شوند!

ادامه  یک فساد دبش؛ همه کوتاه آمدند الا کیهان!

اگر قانون فصل الخطاب است گردن نهیم

اجتماعییکشنبه  19 آذر 1402    شماره  6741 4aftabeyazd.ir :نشانی سایت

دولت

معاون اجرایی رئیس جمهور در خصوص فساد 
چای دب��ش گفت: دولت و ق��وه قضائیه مانند 
لبه های قیچ��ی در موضوع چ��ای دبش عمل 
کردند. وظیفه دولت ورود به مس��ائل فس��اد و 
برخورد با متخلفان اس��ت. به گزارش ایس��نا، 
محس��ن منصوری در برنامه »آق��ای معاون، از 
دولت چه خبر؟« که ظهر امروز، شنبه ۱۸ آذر 
در دانشگاه علم و صنعت برگزار شد، اظهار کرد: 
هنگامی که دولت س��یزدهم آغاز به کار کرد با 
مشکلات متعددی روبرو بودیم؛ اما نشان دادیم 
ک��ه با بدون ازبی��ن بردن دس��تاوردها و بدون 
بتن ریختن در س��انتریفیوژها می توان مسائل و 

مشکلات را به حداقل کاهش داد.
وی ادام��ه داد: دولت قبل مط��رح می کرد که 
دولت س��یزدهم، زبان دیپلماسی را بلد نیست؛ 
اما ما در زمینه دیپلماسی بسیار فعال هستیم؛ 
به طور مثال عضو پیمان ش��انگهای ش��ده ایم. 
گس��ترش ارتباط با روسیه و چین، ازسرگیری 
ارتباط با عربس��تان بخش��ی از اقدامات دولت 

سیزدهم است.
معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه مسائل 
کلان کشور در رابطه با کشورهایی مانند چین 
و عربستان در کانون توجه قرار دارد، اظهار کرد: 
در هیچ کدام یک از از روابط خود عزت کشور را 
زیرپا نگذاشته ایم و در کنار یک میز زانو نزده ایم 
یا برای رس��یدن به ی��ک موضع با وزیر خارجه 

یک کشور قدم نزده ایم.
منصوری گفت: فدراس��یون فوتبال از برداشتن 
تندیس س��ردار س��لیمانی خودداری کرد و در 

پای این تصمیم ایستاد که کار بزرگی کردند.
وی گفت: یاد و خاطره تمام ش��هدای دانشجو 
به وی��ژه دانش��جویانی ک��ه در ۱۶ آذر ۱۳۳۲ 
 خ��ون خ��ود را ف��دای عدالت جوی��ی کردند، 

گرامی می دارم.

<جوانانودانشجویانمیتوانند
درتحولخواهینقشداشتهباشند

مع��اون اجرای��ی رئیس جمهور با بی��ان اینکه 
انقلاب اس��لامی به معجزات پیامبران ش��بیه 
است، گفت: تمام اتفاقات که در جریان انقلاب 
اسلامی روی داده قابل بررسی است. شخصیت 
ام��ام خمین��ی )ره( ب��ه عنوان معم��ار انقلاب 
اسلامی قابل تحلیل اس��ت و ایشان با رهبری 
ویژه توانس��تند انقلاب اس��لامی به س��رانجام 
برسانند. امام خمینی )ره( در عصری که از دین 
به عنوان افیون نام برده می شد با حرکت خود 
ثاب��ت کرد که دین موثرترین عامل در اقدامات 

بشری است.
منص��وری ب��ا بی��ان اینکه ه��رگاه ب��ر مبنای 
آموزه های دین��ی عمل کرده ایم موفق بوده ایم، 
افزود: هرگاه بر مبن��ای آموزه های دینی عمل 
نکرده ای��م موف��ق نبوده ایم؛ هرگاه ب��ا روحیه 
تحول خواه��ی عم��ل کرده ایم موف��ق بوده ایم. 
جوانان و دانشجویان می توانند در تحول خواهی 
نقش داشته باش��ند. گاهی انقلابی بوده ایم اما 

انقلابی نمانده ایم.

<ضرورتتحلیلمسائلتوسطجوانان
معاون اجرایی رئیس جمهور با اشاره به ضرورت 
تحلیل مسائل توسط جوانان گفت: من از شما 
می خواهم که مس��ائل ده��ه ۶۰، واگرایی دهه 
۷۰، ح��وادث دهه ۸۰، رویداده��ای دهه ۹۰، 
انتخاب��ات ۱۴۰۰ و حوادث س��ال گذش��ته را 

تحلیل کنید.
وی با بیان اینکه ش��هید بهش��تی از دانش��جو 
به عنوان موذن جامعه یاد کرده اس��ت، گفت: 
دانشجو، لوکوموتیو حرکت جامعه است و تعالی 
جامعه با سرعت حرکت دانشجو رقم می خورد. 
دانش��جو در بیانی��ه گام دوم انقلاب اس��لامی 
ب��ه عنوان حلقه میانی درنظر گرفته ش��ده که 

درخواست ها را پیگیری می کند.
منصوری ادامه داد: محوریت در بیانیه گام دوم 
انقلاب اس��لامی با جوانان انقلابی است. آن ها 
می توانند با مش��ورت و ش��ور دادن کشور را به 
جل��و ببرند. با توجه به اهمی��ت جوانان، هدف 
دشمن قرار گرفته اند. اگر جوانان آسیب ببینند 

کشور آسیب می بیند.
معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه دشمن 
امروز همان دشمن امروز است، گفت: ما باید از 
روح مبارزه با سلطه و آرمان خواهی دانشجویان 
استفاده کنیم. من از شما دانشجویان می خواهم 
ک��ه با بیان صحیح خود دول��ت را نقد کنید با 

نگاهی که از انقلاب اسلامی برآمده باشد.
منصوری با بیان اینکه نس��بت دولت با جوانان 
روش��ن است، اظهار کرد: بسیاری از جوانان در 
بدن��ه دولت حضور دارند و این موضوع در تمام 
سطوح دولت مشهود است. به طور مثال، چند 
ج��وان دهه ش��صتی به عنوان مدی��ران کل در 
دول��ت حضور دارند؛ جوانان مومن انقلابی وارد 
دولت ش��ده اند. دولت به اس��تفاده از ظرفیت و 
جوانان در حوزه مدیریتی و بازس��ازی انقلابی 

دولت معتقد است.

<رئیسجمهوربهآزادیبیانبدونقیدوشرط
اعتقاددارد

وی با بی��ان اینکه رئیس جمهور به آزادی بیان 
بدون قید و ش��رط اعتقاد دارد، گفت: همانطور 
که ایشان در میان مردم حضور دارند به آزادی 
بیان هم اعتق��اد دارند. موضوع توجه به آزادی 
بی��ان در کانون توجه تم��ام اعضای دولت قرار 
دارد. ای��ن احتم��ال وج��ود دارد ک��ه برخ��ی 
 از مدی��ران میان��ی در ارتب��اط با ای��ن موضوع 

کج سلیقه ای کرده باشند.
مع��اون اجرایی رئی��س جمهور و بی��ان اینکه 
دولت سیزدهم مصالح مردم را ذبح ویژه خواری 
نمی کند، گفت: دولت س��یزدهم دولت ش��عار 

نیس��ت. از ش��ما می خواهم که اقدامات دولت 
خدمتگزار را با دولت منت گذار مقایس��ه کنید. 
ما در دولت سیزدهم پای ارزش ها ایستاده ایم؛ 
دولت س��یزدهم دولت معتقد به ارزش هاست 
و ب��ر ظرفیت داخلی تکیه کرده اس��ت. دولت 
س��یزدهم، دولت عکس یادگاری با هواپیمای 

خارجی نیست.
منصوری با بیان اینکه دولت سیزدهم با مسائل 
و مش��کلات متعددی در آغ��از کار خود مواجه 
بود، گفت: شهریور ۱۴۰۰، دولت را با تورم ۶۰ 
درص��دی تحویل گرفتیم. می��زان مرگ و میر 
روزان��ه کرونا معادل ۷۰۰ نفر ب��ود و نرخ تورم 
تولید نیز ۱۰۳ درصد بود. همچنین ۴۸۰ هزار 

میلیارد نیز کسری بودجه داشتیم.
وی ب��ا بیان اینکه می��زان نقدینکی در جامعه 
بس��یار زیاد بود، گف��ت: دولت قبل��ی توانایی 
پرداخ��ت حقوق کارکن��ان دولت را نداش��ت. 
ما ب��ا اقدامات خ��ود و بدون بت��ن ریختن در 
سانتریفیوژها توانستیم بر مشکلات چیره شویم 

و از میزان مشکلات بکاهیم.

<عقبماندنازساختیکمیلیونمسکندرسال
منصوری درباره وضعیت س��اخت یک میلیون 
مس��کن در سال گفت: بر مبنای قانون، ما باید 
سالی یک میلیون مسکن بسازیم. ساخت یک 
میلیون مس��کن در یک س��ال زمان بر اس��ت. 
ساخت یک میلیون مسکن در یک سال به این 
معنا نیست که یک میلیون مسکن در یک سال 
ساخته شود این امکان وجود دارد که برخی از 

اقدامات به صورت همزمان انجام شود.
وی ادام��ه داد: در ح��ال حاض��ر، اقدامات لازم 
برای س��اخت بیش از یک میلیون و ۹۰۰ هزار 
مس��کن انجام شده است. ما با اقدامات خود در 
حوزه مسکن توانسته ایم نرخ تورم در حوزه بازار 
مس��کن و در چند ماه گذشته منفی کنیم اما 
به دلیل اینکه نرخ تورم مس��کن در دولت قبل 
بسیار افزایش یافته است منفی شدن نرخ تورم 

چند ماه اخیر توسط مردم احساس نمی شود.
مع��اون اجرایی رئیس جمهور گف��ت: در حوزه 
س��اخت مس��کن با مش��کلاتی مواجه هستیم 
 و از س��اخت ی��ک میلیون مس��کن در س��ال 

عقب هستیم.

<کاهشنرخبیکاری
وی ب��ا بیان اینکه توانس��تیم نرخ بی��کاری را 
کاهش دهی��م، گفت: میزان ن��رخ بیکاری در 
کشور معادل ۷.۹ درصد است. بیانگر این است 
که در ۲۰ اس��تان کش��ور کارگر برای کارهای 
موج��ود وجود ندارد یعنی می��زان نرخ بیکاری 
کاهش یافته است. ما در حوزه دانش آموختگان 
دانشگاه ها با مش��کلاتی روبرو هستیم و ضعف 

داریم.
هندزفری درباره مقالات دانشگاهی توضیح داد: 
برخی از دانش��گاه ها نیاز محور هستند و برخی 
صرفاً به منظور نگارش مقاله نوش��ته می شود و 
ما در زمینه صنعت و دانش رش��د داش��ته ایم، 
مقالات بای��د بر مبنای نیازها باش��ند؛ چرا که 
دانش در صنعت پیاده می ش��ود و تین مقالات 

می توانند موجب رشد صنعت شوند.
وی درب��اره تصمیم دولت درباره طرح توس��عه 
ح��رم ش��اه چراغ و حفظ بافت قدیمی ش��یراز 
گفت: برخی از مس��ائل به استان ها واگذار شده 
است. این موضوع به شورای برنامه ریزی استان 

فارس واگذار شده است.

<سفرهایاستانیگامیبرایمردمیسازی
وی با بیان اینکه دغدغه های مردم در سفرهای 
اس��تانی مطرح می ش��ود از راهکارهای اجرای 
عدالت اس��ت، گفت: مردم بدون واس��طه تمام 
دغدغه های خود را مطرح می کنند. س��فرهای 
استانی معادل مردمی س��ازی نیست اما گامی 

برای مردمی سازی است.
منصوری در خصوص فساد چای دبش توضیح 
داد: تخلف چای دبش از سال ۹۸ آغاز شده و تا 
به امروز ادامه داشت. پس از اینکه آقای فرزین 
ریاست بانک مرکزی را بر عهده گرفتند، متوجه 

دریافتی های غیر عادی چای دبش شدند.
وی ادامه داد: دولت و قوه قضائیه مانند لبه های 
قیچ��ی در موض��وع چای دبش عم��ل کردند. 
وظیفه دولت ورود به مس��ائل فس��اد و برخورد 
با متخلفان است. وقتی یک نفر تخلف می کند 

دولت به آن رسیدگی می کند.

<فعالیتپلتفورمهایخارجیمنوطبهپذیرشقوانین
منص��وری درباره فیلترین��گ توضیح داد: هیچ 
کش��وری در هیچ ج��ای دنیا اج��ازه نمی دهد 
که خارج از قوانی��ن در فضای مجازی فعالیت 
کنند. اگر پلتفورمی بخواهد در کش��ور فعالیت 
کن��د، باید قوانین کش��ور را بپذیرد. این امکان 
وجود ندارد که ما به یک پلتفورم اجازه فعالیت 
دهیم ام��ا در بزنگاه های تاریخی علیه کش��ور 
اقدام کند. این موضوع در حوادث سال گذشته 
اتفاق افتاد و موارد ض��د امنیتی در پلتفورم ها 
آم��وزش داده می ش��د. برخ��ی از پلتفورم های 
داخلی از نمونه خارجی چیزی کم ندارد اجازه 
 فعالیت پلتفورم های خارجی منوط به پذیرش 

قوانین است.

در دانشگاه علم و صنعت؛
منصوری: دولت و قوه قضائیه مانند لبه های قیچی 

در موضوع چای دبش عمل کردند
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آفتاب یزد - مس�عود نصیری: سریال »بازگشت زخم کاری« چند 
هفته ای است که از فیلیمو در حال انتشار است، مجموعه ای که مانند 
فصل اول آش��فتگی ها و درگیری های یک خانواده تش��نه قدرت برای 
دس��ت بالا داش��تن را دنبال می کند، با این حال روند داستان با فصل 
اول تفاوت فاحش��ی دارد و آشفتگی روایی، پیرنگ داستانی ضعیف و 
بازی های ناهمگون اصلی ترین نکاتی است که در سکانس به سکانس 

اثر تازه مهدویان به چشم می خورد.
در حقیق��ت نقطه ضعف اصلی فصل اول »زخم کاری« وقتی خودش 
را نشان داد که مهدویان از منبع اصلی اقتباس پیشی گرفت و سلیقه 
ش��خصی اش را بیش از حد وارد بازی کرد. بس��یاری از س��ریال های 
نمایشی که ساخت سری دوم و سوم را تجربه می کنند به اعتبار سری 
اولی که ساخته شده اند فروش می کنند و کمتر مجموعه نمایشی را 
در سال های اخیر دیده ایم که در سری جدید حرف نو داشته باشد و 
نان سری اول خود را نخورد. اتفاقات در سریال »بازگشت زخم کاری« 
تکراری است و همان اتفاقات سری اول دومینو وار در حال انجام است 
با این تفاوت که در س��ری اول ج��واد عزتی آن اتفاقات و صحنه ها را 
 رقم م��ی زد که برای بیننده در چارچوب نمایش و درام تماش��ایی و 
 حیرت انگیز بود، اما در سری دوم همان صحنه ها توسط بازیگری جوان و 
درجه چندم به نام مرتضی امینی تبار انجام می ش��ود. ش��کی نیست 
که امینی تبار بازیگری آینده دار و موفقی خواهد بود و برای رس��یدن 
ب��ه این جای��گاه و موقعیت تلاش کرده، اما توق��ع بیننده را نمی تواند 
ب��رآورده کند زیرا تمام صحنه هایی ک��ه او )امینی تبار( در آنها بازی 
می کند پیشتر توسط جواد عزتی اجرا شده، به عنوان مثال؛ مخاطب 
ایس��تادن در استخر و گریه کردن پش��ت فرمان و استرس و ترس از 
دست دادن را در »زخم کاری« با بازی بازیگری دیگر بنام جواد عزتی 
دیده اس��ت.  اگر تکه ای از »زخم کاری« و مس��تند »آخرین روزهای 
زمستان«)زندگی شهید حس��ن باقری( و »ایستاده در غبار« )زندگی 
شهید احمد متوس��لیان( و حتی »لاتاری« را کنار هم بگذاریم، هیچ 
تفاوتی در نوع فیلمبرداری و نگاه کارگردان نمی بینیم، یعنی مهدویان 
در »آخرین روزهای زمس��تان« بیننده را در دهه شصت قرار می دهد 
که دسترس��ی فیزیکی به س��ال های دفاع مقدس ندارد و از آن زمان 
فاصله گرفته پس باید یک قدم عقب تر بایستد و به عنوان سوم شخص 
با صدای یک راوی به مستند »آخرین روزهای زمستان« نگاه کند، اما 
در »زخم کاری« ش��اید بیننده به این دلیل که از هلدینگ اقتصادی 
و ش��رایط حاکم بر کمپانی ها و روابط ش��ان مطلع نیست قبول کند 
 که هنوز س��وم شخص بایس��تد، اما در »بازگشت زخم کاری« بیننده 
یک سری از این روابط را دیده پس نباید همچنان او را سوم شخص قرار 
داد و راوی گونه داستان را برایش نقل کند، این یعنی بیننده باید بتواند 
خودش را به جای یکی از شخصیت ها تصور کند تا فاصله اش با روایت 
قصه از بین برود و خودش درون فیلم باشد، اما بیننده نمی تواند خود 
 را جای هیچ کدام از ش��خصیت های فیلم بگذارد. از سمیرا که بعد از 
کشته شدن دخترش هنوز می تواند با حرصی غیرقابل توصیف دلبسته 
دنیا باش��د تا مس��عود طلوعی که با دیدن آن همه قتل در مجموعه 
هلدینگش ذره ای عذاب وجدان در وجودش دیده نمی شود، این مطلب 
را القا می کند که بیننده هنوز سوم شخص است و خودش نتوانسته 
داخل داس��تان بشود، در س��ری اول »زخم کاری« وقتی جواد عزتی 
)مالک( در قبال کارها و تصمیماتش دچار استرس و عذاب وجدان می شد 
 بیننده می توانس��ت خود را جای وی بگذارد و دوربین مهدویان از فرم 

مستند گونه و سوم شخص بودن خارج می شد. 

هرآنچه عدم نمایش پلیس در سری اول این مجموعه، آن را در فضای 
اکشن و رئال قرارمی داد تا شخصیت ها نیز راحت بتوانند عکس العمل 
انجام دهند و فضای هلدینگ های اقتصادی بهتر نمایش داده ش��ود 
در س��ری دوم عدم نمایش پلیس و اینکه هیچ کدام از ش��خصیت ها 
 با پلیس همکاری ندارند فضای قصه را غیرطبیعی و غیرعادی نش��ان 
 می دهد یعنی برای پلیس هیچکدام از بیست قتلی که در این هلدینگ 
اقتصادی اتفاق افتاده جای سوال و قابل تحقیق نبوده، شاید اگر حداقل 
در یک س��کانس رابطه ای از دستمالچی )سید جواد هاشمی( با یک 
مامور نمایش داده می شد بیننده باور می کرد که در قسمت آخر یک 
 پلی��س یک مامور آگاهی و کارآگاه وارد قصه ش��ود و یک رو دس��ت

 به تمام شخصیت ها بزند و به مخاطب یادآوری کند که این هلدینگ ها 
زیرنظر قانون هستند.

یکی از ویژگی های سری اول این سریال، نشان دادن گذشته و عقبه  
شخصیت ها بود که موجب شخصیت سازی می شد، اما در سری دوم 
هیچ شخصیتی متولد نمی شود و همه تیپ هستند. پارادوکس مسعود 
طلوعی را می بینیم  که اصطلاح��اً یک پدرخوانده قدرتمند و با نفوذ 
اس��ت و فقط فرهمند با بازی امیر دژاکام رقیب اوست، اما در جنگ با 
میثم منفعل اس��ت. در سری اول بازگشتِ منصوره از انگلیس را دیده 
بودیم و مجدد شاهد بازگشت مهراوه شریفی نیا )دختر بایندر( از خارج 
هس��تیم و نمی دانیم چرا باید خواهرزاده وارث حاج عمو باشد با کدام 

دست نوشته و وصیت نامه؟
البته تکرار اتفاقات در س��ری دوم به همینجا ختم نمی شود بلکه شما 
برای آنکه بدانید کدام شخصیت ها تکراری هستند باید آنها را در ذهن 
خود حذف کنید تا ببینید چه اتفاقی در روایت داس��تان می افتد، در 
واقع شخصیتی تکراری نیست که روایت فیلمنامه به آن وابسته باشد، 
بعنوان مثال اگر تا بخشی از سریال، کاراکتر سیما )الناز ملک( از داستان 
حذف شود روایتِ کدام قسمت از اپیزود با مشکل برمی خورد؟ همانطور 
که شخصیت »شیدا« در س��ری دوم حذف شد چون بودنش کمکی 
به روایتگری کارگردان نمی کرد، بلکه با فوت و حذفش و حرصی که 
در بازماندگانش ایجاد می کند شاید بتواند به درگیری شخصیت ها با 
هم کمک کند، یعنی شاید اصلا کارگردان »شیدا« را آورده بود که در 
رابطه ای با مرتضی امینی تبار حذف شود تا بتواند بین میثم و شهریار 
دعوا راه بیندازد که فراتر از علاقه دختر پسری که پول و جایگاه باشد 
هم می توانس��ت این دوش��خصیت را مقابل هم قرار دهد و اصلا لازم 
نبود بیننده یک رابطه تیپیکال و مصنوعی و ساخته دست کارگردان 
را ببیند زیرا بیننده در س��ری اول رابطه میثم و مائده را دیده بود که 
اتفاقا آن هم واقعی نبود، اما بیننده این رابطه را قبول کرده بود اما رابطه 
شیدا و میثم را مخاطب نمی تواند باور کند، علاقمندی  یک شبه کپی 

شده  رابطه بین شیدا و میثم مصنوعی و تکراری بود و از نقاط ضعف 
سریال رابطه خام و دم دستی میثم )مرتضی امینی تبار( و مائده )سارا 
حاتمی( و ظهور و س��قوط ناگهانی منصوره )هانیه توسلی( بود که هر 
دو زایی��ده ذهن مهدویان بودند و در منبع اقتباس خبری از آنها نبود 
که تفاوت های فاحش کتاب و سریال با اعتراض حسینی زاد هم مواجه 
شد و این نویسنده اذعان داشت مهدویان درون مایه داستان که درباره 
روابط و زد و بندهای سیاسی بود را به نزاعی خانوادگی تنزل داده است.

مخاطبان از همان قسمت اول فصل دوم متوجه می شوند که شخصیت 
مالک )جواد عزتی( در اتفاقی »جان اسنو« وار زنده است و احتمالا قرار 
اس��ت برای انتقام از هر کسی که در مرگ ساختگی اش دست داشته، 
بازگ��ردد اما با این حال این چرخش در دل داس��تانی که ادعای رئال 
بودن دارد به اندازه ای غیرمنطقی و خام است که به هیچ روشی هضم 
نمی شود و به نظر می رسد مهدویان در این مورد خاص گوشه چشمی 
به آثاری مثل »بازی تاج و تخت« و زنده ش��دن ناگهانی »جان اسنو« 
داش��ته، با این حال در آن مورد خاص پای س��حر و جادو در میان بود 
که با توجه به فضای کلی داستان »جرج آر. آر. مارتین« کاملا منطقی 
ب��ود، اما در عوض این جا مالکی را داریم که ده ها زخم کاری بر پیکر 
دارد و از صبح تا ش��ب در تابوتی زیر خروارها خاک دفن ش��ده و در 
نهایت هم خودش لوکیشنش را برای دستمالچی )سید جواد هاشمی( 
می فرستد و به شکل کاملا معجزه آسایی نجات می یابد! در هر صورت 
زنده ماندن مالک هرچقدر هم غیرمنطقی و محیرالعقول باشد تنها برگ 
برنده مهدویان برای ادامه داس��تان است، اما در نهایت ناباوری حتی با 
این برگ برنده هم خوب بازی نمی کند و بعد از گذشت چند قسمت 
حضور جواد عزتی به چند سکانس خلاصه شده که در آن ها هم هیچ 
خبری از زیرکی و اقتدار مالک نیست و در عوض با شمایل فروپاشیده 
 م��ردی از گور بازگش��ته طرفیم که گویا به جز درس��ت کردن الگو و 

گریه کردن کار دیگری را از پیش نمی برد.
در سمت دیگر مهران غفوریان را داریم که در»قورباغه« هومن سیدی 
نش��ان داد که پتانس��یل کافی برای ایفای نقش های جدی را دارد اما 
»شفاعتِ« زخم کاری شمایل کاریکاتور گونه ای از سرسپرده ای است 
که مخوف ترین و کثیف ترین دستورات اربابش را به سرانجام می رساند. 
وضعیت الناز ملک در نقش »سیما« و نگار نیکدل در نقش »شیدا« هم 
که مشخص است و کپی دم دستی از سمیرا و مائده فصل اول هستند. 
س��میرا که این بار هم همان »فم فتال«)اغواگری زنانه( افراطی قبلی 
اس��ت و گویی اتفاقات شومی مثل مرگ همسر و فرزندش ذره ای هم 
رویش تاثیر نگذاشته و استبداد بیمارگونه اش حتی بیش از پیش شده؛ 
 ویژگ��ی که یکی از نقاط قوت فص��ل اول بود اما حالا به اندازه ای قابل 
پیش بینی ش��ده که عم��لا روی اعص��اب مخاطب راه م��ی رود و در 
بسیاری از س��کانس ها انتظار کتک کاری های سمیرا را داریم. درواقع 
 کارگردان نمی داند کدام شخصیت ها را باید مقابل هم قراردهد و کدام 
شخصیت ها را کنار یکدیگر بگذارد معلوم  نیست رقیبِ مسعود طلوعی؛ 
مالکِ مالکی اس��ت یا پانتا بایندر یا پس��ر فرنهاد که پدرش را مسعود 

طلوعی منفجر کرد یا سمیرا یا سیما؟ 
ش��اید کارگردان خودش طرفدار مالک باشد، اما تا جایی که من دیدم 
وقتی س��یما و پس��ر فرنهاد و میثم و س��میرا و حتی شهریار و مالک 
مقابل مس��عود طلوعی) کامبیز دیرباز( بایس��تند مخاطب نیز سمت 
مسعود طلوعی قرار می گیرد، اما دغدغه ما طرفداری مخاطب از کدام 
شخصیت نیست، بلکه دل مشغولی ما این است که طرفداری مخاطب 
از مسعود طلوعی چه آورده اخلاقی برای بیننده دارد؟! یعنی کارگردان 
یک شخصیت مثبت طراحی نکرده تا مخاطب جذب او شود و یک پند 
اخلاقی به مردم بدهد، حتی ش��خصیت دستمالچی هم معلوم نیست 
هدفش چیست کس��ی که مثبت بودنش در هاله ای از ابهام قراردارد 
و به پش��توانه بازی هایش در نقش شهدا شاید گمان کنیم شخصیت 

مثبت قصه است.

زخم کاری یا زخم تکراری  

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

 کوتاه از هنر  شاهنامه خوانی

ادامه فرستادن خاقان 
هومان را نزد رستم

رزم��گاه            بدی��ن  آزم��ودی  م��را 
همینس��ت رس��م و همینس��ت راه 

ازی��ن گون��ه هرگ��ز نگفتم س��خن            
بجز کین نجس��تم ز س��ر تا ب��ه بن 

کن��ون ه��رچ گفتم ت��را گ��وش دار           
س��خنهای خ��وب ان��در آغ��وش دار

چو بش��نید هومان بترس��ید سخت            
ب��رگ درخ��ت  ب��ر س��ان  بلرزی��د 

ک��زان گون��ه گفتار رس��تم ش��نید            
هم��ه کین��ه از دوده خوی��ش دی��د

چنی��ن پاس��خ آورد هوم��ان ب��دوی            
که ای ش��یر دل م��رد پرخاش جوی 

بدی��ن زور و ای��ن ب��رز و ب��الای ت��و            
س��ر تخ��ت ای��ران س��زد ج��ای تو

ب��زرگ             پهلوان��ی  از  ج��ز  نباش��ی 
ای��ران س��ترگ  ز  نام��داری  گ��ر  و 

م��ن             ن��ام  و  گوه��ر  از  بپرس��یدی 
م��ن  کام  ت��را  آم��د  دیگ��ر  ب��دل 

م��را ک��وه گوشس��ت ن��ام ای دلی��ر            
پ��در بوسپاسس��ت مردی چو ش��یر

م��ن از و ه��ر ب��ا ای��ن س��پاه آمدم            
آم��دم  رزم��گاه  بدی��ن  س��پاهی 

ت��و             ن��ام  هم��ی  جوی��م  ب��از  ازان 
ک��ه پی��دا کن��م در جه��ان کام ت��و

کنون گ��ر بگوی��ی مرا ن��ام خویش           
ش��وم ش��اد دل س��وی آرام خویش 

هم��ه ه��رچ گفت��ی بدی��ن رزمگاه           
یکای��ک بگوی��م ب��ه پی��ش س��پاه 

همان پی��ش منش��ور و خاقان چین           
زمی��ن  ت��وران  گ��ردان  و  ب��زرگان 

ب��دو گفت رس��تم که نام��م مجوی           
ز م��ن هرچ دی��دی بدیش��ان بگوی 

هم��ی            بس��وزد  دل  م��را  پی��ران  ز 
ز مه��رش روان ب��ر ف��روزد هم��ی 

ز خون س��یاوش جگر خس��ته اوست            
ز ترکان کنون راد و آهس��ته اوس��ت 

سوی من فرس��تش هم اکنون دمان            
ببینی��م ت��ا ب��ر چ��ه گ��ردد زم��ان 

ب��دو گف��ت هومان ک��ه ای س��رفراز           
نی��از آم��د  پیران��ت  بدی��دار 

چ��ه دان��ی ت��و پی��ران و کلب��اد را           
را پ��ولاد  و  را  زره  گ��روی 

بدو گفت چندین چه پیچی س��خن            
مک��ن  ب��الا  س��وی  را  آب  س��ر 

نبین��ی ک��ه پی��کار چندین س��پاه            
بدویس��ت و زو آم��د ای��ن رزم��گاه 

»خانواده آقا بابک« در آمریکا 
آفتاب ی�زد: فیلم کوتاه »خان��واده آقا بابک« به 
کارگردان��ی امین رضا علی محمدی به بیس��ت و 
نهمین دوره جشنواره فیلم Slamdance راه یافت. 
این جشنواره که مورد تایید آکادمی اسکار، جوایز 
 آکادمی فیلم بریتانیا و جوایز آکادمی کانادا است، 
۱۹ تا ۲۵ ژانویه در لس آنجلس آمریکا برگزار می شود. 

»اسب قاتلین« در تونس  
نمایش »اس��ب قاتلین« ب��ه کارگردانی محمد 
هاشم زاده در جشنواره تئاتر کارتاژ تونس به روی 
صحنه می رود. این جش��نواره از ۲ تا ۱۰ دسامبر 
) ۱۱تا ۱۹ آذر ( برگزار می ش��ود. موضوع نمایش 
»اس��ب قاتلین« حول محور ش��ورش کارگران و 
رعایا علیه ارباب است؛ اربابی که همگان باور دارند 

آدم خوبی است و..../ایسنا

 »موش ها« در »دا« 
نمای��ش »موش ه��ا« ب��ه کارگردانی مش��ترک 
امیررضا ثابتی و محمد امین حریریان به زودی در 
تماشاخانه دا به صحنه می رود. در خلاصه داستان 
این اثر آمده: موش ها روایت موجوداتی است که 
در دنیای تیره و رنج آور خویش گرفتار هستند و با 
اتفاقات تلخ و دیوانه وار پیرامونشان دست و پنجه 

نرم می کنند.../ایلنا 

»ظلم آباد« روی صحنه 
نمایش »ظلم آباد« به نویس��ندگی و کارگردانی 
کامران اقتداری هر ش��ب در س��الن ش��ماره ۳ 
پردیس تئاتر ش��هرزاد روی صحنه م��ی رود. در 
خلاصه داس��تان این نمایش آمده: سال ۱۳۶۵، 
همزمان با اوج وقوع جنگ، عده ای جوان در یکی 
از مناطق دورافتاده شهر بوشهر هرشب در خانه ای 
محقر جمع می شوند و روی بازی های جام جهانی 

۱۹۸۶ قُمار می کنند.../ایلنا 

»اینان« آنلاین شد  
فیلم سینمایی »اینان« به کارگردانی رهبر قنبری 
آذرماه  سال گذشته در سینماهای هنر و تجربه 
روی پ��رده رفت و  پس از حدود یکس��ال اکران 
آنلاین آن از ۱۸ آذر در س��ایت هاشور  آغاز شد. 
فیلم »اینان« در ش��هر مش��هد س��اخته شده و 
داستان عماد یک جوان ۳۰ ساله را روایت می کند 

که برادرش نیازمند اهدای عضو است./ایلنا

»جنگل پرتقال« در ارسباران
فیلم سینمایی »جنگل پرتقال« ساخته ی آرمان 
خوانساریان ۱۹ آذر ماه ۱۴۰۲ ساعت ۱۸ در سالن 
آمفی تئاتر فرهنگسرای ارسباران اکران و پس از 
آن با حضور س��عید قطب��ی زاده منتقد مهمان، 
کورش جاهد کارشناس مجری و جمعی دیگر از 

عوامل فیلم نقد و بررسی می شود./ایلنا

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ خانه به شماره پلاک 4634/1/5033 واقع 
در قاسم آباد بخش 4 یزد تاکنون بعمل نیامده اینک بر حسب درخواست 
کتبی علی محمد شیخ علیشاهی به وکالت از عظیم رحیمیان یزدی قائم 
مق�ام متقاضی ثبت و با رعایت مواد 14 و 15 قانون ثبت عملیات تحدید 
حدود آن ساعت 7:30 صبح ش�نبه مورخ 1402/10/16 در محل شروع و 
به عمل خواهد آمد لذا بدینوس�یله انتشار آگهی از متقاضی و صاحبان 
املاک مجاور دعوت می ش�ود تا در روز و ساعت مقرر در محل حضور به 
هم رس�انند و هر ادعایی نس�بت به حدود یا حقوق ارتفاقی آن دارند به 
نماینده محدد اظهار و ابراز دارند و کسانی که به عملیات تحدید حدود 
واخواهی داشته باشند می توانند باستناد ماده 20 قانون ثبت و در اجرای 
مواد 74 و 86 آئین نامه اصلاحی قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود ظرف 
مدت یکماه اعتراض خود را کتبا" به اداره ثبت اسناد یزد تسلیم و رسید 
دریافت نمایند و نیز ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تسلیم و گواهی لازم از 
مرجع قضائی مربوطه اخذ و به اداره ثبت تسلیم نماید در غیر اینصورت 

اقدامات قانونی بنا به تقاضای ذینفع بعمل خواهد آمد.
تاریخ انتشار: 1402/9/19

م.الف 1184

مفقودی
سند کمپانی خودرو پژو پارس مدل 1401 رنگ سفید روغنی به شماره 
انتظام�ی 78 ایران 779 د 36 به ش�ماره موت�ور124K1669828 و 
 ش�ماره شاس�ی NAAN01CE9NH342476بنام  آدریان عبدی 
ملا محمودبه شماره ملی7350379511مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

مهین محمودی
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت مک منطقه دو یزد 

کار خودشونه
ادامه از صفحه اول:

شما مادری را فرض کنید که نه ماه بارداری او به سر رسیده و حال زمان فارغ شدن 
اوست اگر از پزشک علت درد مادر را بپرسی با تشریح علمی زایش به شما می گوید 
که چرا باید در نه ماه و چند هفته و چند روز و چند س��اعت درد فارغ شدن سراغ 
مادر بیاید اما اگر از شخصی غیر پزشک بپرسید علت درد را نمی داند و متاسفانه این 
روزها در جامعه کمتر کسی سراغ چرایی و چگونگی درد می آید و همه در یک کلام 
می گویند کار خودشونه! کار خودشونه نماد و سمبل سوءظن جامعه است که اتفاقات 
روزمره را حاصل تصمیمات درست و غلط مسئولین نمی داند بلکه آن ها را محصول 

یک فکر مهندسی شده و از پیش طراحی شده تصور می کند.

شوخی با کلیشه های تئاتر و تئاتری ها 
در »اشطباهی« 

س��عید تقوایی، کارگردان نمایش »اشطباهی« با اشاره بر روند اجرایی این 
نمایش، گفت: نمایش »اشطباهی« از یک شوخی متداول بین من و رفقا آغاز 
شد؛ رفقایی که ۹۰ درصد آنها امروز در اجرای این نمایش کنار من هستند؛ 
ما همواره با کلیشه های تئاتر و تئاتری ها شوخی می کردیم و ایده های جالبی 
در همین گپ و گفت ها در س��ر ما رش��د می کرد. او ادام��ه داد: بازی های 
تیپیکال و کلیشه ای، اتفاقاتی که برای یک گروه غیر حرفه ای روی صحنه 
رخ خواهد داد و همواره وجود دارد، طراحی لباس، دکورهای تکراری و…؛ 
پس از آن فیلمی از اجرای نمایش��ی در برادوی تماش��ا کردم که به نوعی 
مرا جادو کرد. نمایش��ی که گویی بر پایه این ش��وخی های ما ساخته شده 
بود. پس از آن تمام خیابان انقلاب و کتابفروشی ها را گشتم تا ترجمه ای از 
نمایشنامه اصلی پیدا کنم که متاسفانه موفق نشدم. پس از بدست آوردن 
متن انگلیسی نمایشنامه تلاشم را برای ترجمه و دراماتورژی متن دو چندان 
کردم و امروز همان کار با عنوان اشطباهی که از نظر من بهترین عنوانی است 
که می توان برای کار گذاشت، روی صحنه است. تقوایی درباره شیوه اجرایی 
این نمایشنامه بیان کرد: در واقع »اشطباهی« خودش به من گفت که چگونه 
باید اجرا شود، بخش قابل توجهی از نوع اجرای نمایش داخل متن آمده بود 
و این کار من را برای طراحی بسیار آسان  تر می کرد و از آن ایده می گرفتم. 
به نوعی هرشب ایده های متعددی به سراغم می آمد که بیانگر یک جمله 
بود، نمایش یا اجرایی که در همه اجزای خود اشتباه است. به گزارش صبا، 
نمایش »اشطباهی« به کارگردانی سعید تقوایی؛ هرشب راس ساعت ۲۱ در 

خانه نمایش مهرگان روی صحنه می رود.

تور جهانی »ایساتیس« 
آفتاب یزد: فیلم مستند سینمایی »ایساتیس« به کارگردانی علیرضا دهقان 
به جشنواره فیلم و هنر فلوریدا، جشنواره بین المللی فیلم باستان شناسی، هنر 
و محیط زیست فلورانس و جشنواره بین المللی فیلم مستند ازمیر راه یافت. 
پانزدهمین جشنواره فیلم و هنر فلورید  در اسفندماه ۱۴۰۲ مصادف با فوریه 
۲۰۲۴ در فلوریدا آمریکا برگزار می شود.  هفتمین جشنواره بین المللی فیلم 
باستان شناسی، هنر و محیط زیست فلورانس)Firenze( ۱۶ تا ۲۰ اسفندماه 
۱۴۰۲ مصادف با ۶ تا ۱۰ مارس ۲۰۲۴ در فلورانس )سینما لاکامپانیا( ایتالیا 
برگزار می شود. سومین جشنواره بین المللی فیلم مستند ازمیر هم ۵ تا ۸ بهمن 
ماه مصادف با ۲۵ تا ۲۸ ژانویه ۲۰۲۴ در ازمیر ترکیه برگزار می شود. در خلاصه 
داستان این فیلم مستند آمده است: »این داستان سفر است. سفری به درازای 
هزاران سال در دل کویر بی آب و علف، در مرکز این سرزمین کهن. روایتی که 

راویانش آب، باد، خاک و آتش هستند.

»از دل نور« در نیاوران پدیدار شد 
نمایش��گاه آثار آینه کاری و کوفی نویس��ی گروهی »از دل نور« که زیرنظر 
همایون مقدس و س��یاوش طرزی خلق ش��ده اند، عصر جمعه ۱۷ آذر در 
فرهنگسرای نیاوران افتتاح شد و تا ۲۳ آذر ادامه دارد. در مراسم افتتاحیه این 
نمایشگاه، همایون مقدس و سیاوش طرزی، سیدامیر جاوید قائم مقام رییس 
ح��وزه هنری در امور بین المل��ل و مصطفی مومنی راد مدیر مرکز معماری 
حوزه هنری و جمعی از علاقمندان حضور داشتند. سیاوش طرزی هنرمند 
آینه کاری و کارشناس مرمت تزیینات معماری، با بیان این که برگزاری چنین 
نمایشگاه آینه کاری تاکنون سابقه نداشته است، سطح کیفی آثار را مطلوب 
ارزیابی کرد. همایون مقدس استاد و پژوهشگر حوزه خط و گرافیک نیز در 
این مراسم گفت: برگزاری این نمایشگاه پس از سال ها پایمال شدن حق خط 
کوفی، تنها کاری است که می توانیم انجام دهیم. برای خط کوفی این خط 
مقدس، افرادی همچون وحید جزایری و متولیان مرکز معماری حوزه هنری 
تلاش های بسیاری کردند و از من نیز خواستند تا شاگردانی تربیت کنیم./مهر      
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آفتاب یزد – نجمه حمزه نیا: جراحی برداش��تن تخمدان یا اوفورکتومی یک عمل جراحی برای از بین 
بردن یک یا هر دو تخمدان در زنان است. این عمل جراحی معمولاً برای جلوگیری از مشکل یا معالجه در 
شرایط خاص انجام می شود. اوفورکتومی با خطرات و عوارض خاص خود همراه است بنابراین فرد همیشه 
قبل از عمل باید در مورد گزینه های درمان با پزشک مشورت کند. جراحی فقط چند ساعت طول می کشد، 
اما زمان بهبودی در زنان می تواند متفاوت باش��د. خود مراقبتی نقش مهمی برای بهبودی بیماران بعد از 
جراحی برداشتن تخمدان دارد لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر منیژه جوانمرد 
خوشدل، جراح و متخصص زنان و دکتر فاطمه نعمت اللهی، جراح و متخصص زنان و دکتر متین ذاکرین، 

جراح و متخصص زنان گفتگو کرده است.
دکتر جوانمرد خوشدل در این باره می گوید: جراحی برداشتن تخمدان یا " اوفورکتومی " یکی از عمل های 
جراحی بزرگ در زنان است که با حذف یک یا هر دو تخمدان انجام می شود. حذف این اندام مهم در زنان، 
تاثیرات زیادی بر زندگی آنها دارد تا جایی که بعد از این جراحی، علاوه بر عوارض جسمی، بسیاری از زنان 

دچار افسردگی می شوند.
وی اظه��ار کرد: انواع اوفورکتومی عبارت اس��ت از افورکتومی یک طرفه ک��ه در این جراحی فقط یکی از 
تخمدان ها برداشته می شوند و افورکتومی دو طرفه که در این نوع جراحی، هر دو تخمدان خارج می شوند 
و افورکتومی انتخابی )پیش��گیرانه( که بعضی از خانم ها ژن های جهش یافته ای دارند که ریس��ک سرطان 
تخمدان را در آنها افزایش می دهد. برای پیشگیری از سرطان تخمدان در این خانم ها، جراحی اوفورکتومی 

انتخابی انجام می شود.
این جراح و متخصص زنان مطرح کرد: ممکن است عمل افورکتومی به تنهایی یا در صورت نیاز همراه با 
عمل های جراحی دیگر مثل عمل هیسترکتومی )برداشتن رحم( و عمل سالپینکتومی )برداشتن لوله های 

فالوپ( انجام شود. این جراحی های همزمان، برای کاهش احتمال سرطان تخمدان ها انجام می شوند.
 وی اشاره کرد: عمل تخمدان برداری، آخرین خط درمان برای بیماری هایی مانند دردها و التهاب های مزمن 
لگنی، کاهش خطر بارداری خارج رحمی، برداشتن تومورهای خوش خیم یا کیست های بزرگ تخمدانی، 
بیماری آندومتریوز، درمان سرطان تخمدان، چرخش تخمدان، آبسه های چرکی و عفونی که لوله رحمی و 
تخمدان ها را مسدود کرده اند، است که به روش های دیگر درمانی پاسخ نداده اند وهمچنین، اگر هورمون 
استروژنی که تخمدان ها آزاد می کنند باعث تحریک سرطان پستان شود، پزشک مجبور است برای کاهش 

سطح استروژن، جراحی برداشتن تخمدان را انجام دهد.
دکتر جوانمرد خوشدل عنوان کرد: جراحی برداشتن تخمدان با استفاده از بیهوشی عمومی یا موضعی در 
بیمارستان ها انجام می شود و جراح با توجه به وضعیت بیمار به یکی از روش های عمل اوفورکتومی که شامل 

جراحی باز )لاپاراتومی( و جراحی بسته )لاپاراسکوپی( است را انتخاب کرده و انجام می دهد.
این جراح و متخصص زنان افزود: برای درآوردن تخمدان ها در عمل جراحی به روش باز، برش های عمودی 
یا افقی روی پوس��ت و عضلات ش��کم ایجاد می ش��وند. بع��د از خارج کردن تخمدان، ج��ای برش را با نخ 
 بخیه می دوزند.عمل لاپاراتومی برداش��تن تخمدان یک جراحی س��نگین با عوارض بس��یار و دوره نقاهت

 طولانی است.
وی ادامه داد: در روش جراحی بسته )لاپاراسکوپی(، برای دیدن و برداشتن تخمدان ها از روش لاپاراسکوپی 
استفاده می شود که نسبت به جراحی باز راحت تر بوده و عوارض و دوره نقاهت کمتری دارد. در این روش، 
دوربین لاپاراسکوپ با ایجاد یک برش ریز در اطراف ناف وارد شکم می شود. چند برش کوچک دیگر هم در 

بالای دیواره رحم ایجاد می شود تا از طریق آن ابزار جراحی وارد شوند. 
دکتر جوانمرد خوشدل اضافه کرد: در این روش، تخمدان ها از راه اندام تحتانی خارج می شوند و بعد از پایان 
جراحی، برش های کوچکی که روی پوس��ت ایجاد شده، بخیه زده می شوند. این جراحی بسته به وضعیت 

بیمار ممکن است 1 تا 4 ساعت طول بکشد.

<کاهش قدرت باروری از عوارض برداشتن یک تخمدان است 
وی اظهار کرد: کاهش قدرت باروری از عوارض برداشتن یک تخمدان در زنان است و این به این معنی است 
که بعد از اوفورکتومی یک طرفه می توانید دوباره بچه دار شوید اما عوارض برداشتن تخمدان برای زنانی که 
هر دو تخمدان شان برداشته شده عبارتند از یائسگی زودرس، ناباروری دائمی به دلیل عدم تخمک گذاری، 
توقف کامل قاعدگی حتی با وجود داش��تن رحم، افزایش ریسک پوکی استخوان در اثر کاهش استروژن و 

بروز بیماری های قلبی- عروقی به دلیل یائسگی زودهنگام است. 
دکتر جوانمرد خوشدل افزود: همچنین کاهش هورمون استروژن در اثر حذف تخمدان ها با ایجاد عوارضی 
مثل علائم یائسگی، خشکی و  عفونت های مکرر اندام تحتانی همراه است که ماندگار و غیر قابل پیشگیری 
هس��تند. این جراح و متخصص زنان متذکر ش��د: بعد از عمل تخمدان برداری هم مثل هر عمل دیگری، 
بیمار با بعضی از عوارض رو به رو می ش��ود که عبارتند از خونریزی یا عفونت بعد از جراحی، درد در محل 
بخیه ها یا زیر ش��کم، ایجاد زخم و چس��بندگی در بافت های اطراف تخمدان، چس��بندگی و انسداد روده، 
تب، افس��ردگی، تهوع و استفراغ، س��خت ادرار کردن، خروج ترشحات خونی یا غیرعادی و ایجاد اسکار در 
 محل برش و همچنین ممکن اس��ت بخاطر باقی ماندن زائده های تخم��دان در لگن، دچار دردهای لگنی 

)سندرم تخمدان باقی مانده( شوید.
وی تش��ریح کرد: بعد از عمل برداش��تن تخمدان ها، در 24 ساعت اولیه بعد از جراحی باید از سوند و سرم 
اس��تفاده کنید. بعد از ترخیص از بیمارس��تان هم باید نکات مختلفی را برای مراقبت های بعد از برداشتن 
تخمدان در نظر بگیرید که عبارتند از اینکه تا چند روز بعد از افورکتومی نباید رانندگی کنید، برای جلوگیری 
از یبوست باید رژیم غذایی مناسب داشته باشید یا از داروهای ملین تجویزشده استفاده کنید، محل بخیه ها 
را خشک و تمیز نگه دارید و تا زمان بهبود زخم ها و جای بخیه ها نباید ورزش ها یا کارهای سنگین انجام 
دهید و همچنین برای جلوگیری از عفونت باید بهداش��ت را رعایت کرده و از پوش��یدن لباس های تنگ و 

چسبان خودداری کنید.
دکتر جوانمرد خوشدل عنوان کرد: بعد از عمل درآوردن تخمدان ها، مدت زمان بستری شدن در بیمارستان 
بس��تگی به روش جراحی دارد. اگر عمل برداش��تن تخمدان ها به صورت باز باشد، یکی دو روز باید بستری 

شوید. اما اگر عمل لاپاراسکوپی انجام داده اید، فقط یک شب باید در بیمارستان بمانید.
این جراح و متخصص زنان افزود: بعد از ترخیص نیز باید چند روز در منزل استراحت کنید. دوره نقاهت و 
بهبودی کامل بعد از عمل برداشتن تخمدان ها حدود دو تا سه هفته است و بعد از آن می توانید به زندگی 

عادی خود برگردید.
وی در پاسخ به این پرسش که "چه افرادی اوفورکتومی پیشگیرانه باید انجام دهند"، ابراز کرد: اوفورکتومی 
انتخابی برای زنانی است که سابقه ارثی در سرطان های وخیم پستان و تخمدان دارند یا دچار جهش های 
ژنی خاصی شده اند که ریسک این سرطان ها را بالا می برد. اوفورکتومی انتخابی ریسک سرطان تخمدان را 

تا 90 درصد و ریسک سرطان سینه تا قبل از یائسگی را تا 50 درصد کاهش می دهد.
 دکتر جوانمرد خوش��دل گفت: زنان س��یگاری، چاق، دیابتی و کس��انی که سابقه جراحی لگنی یا عفونت

 داشته اند، بعد از عمل اوفورکتومی بیشتر از بقیه دچار عوارض اوفورکتومی می شوند.

 <بی خطرترین راه برای برداشتن تخمدان ها، روش لاپاراسکوپی است
در ادامه نیز دکتر نعمت اللهی در اینباره خاطرنشان کرد: تخمدان ها دو غده تخم مرغی شکل هستند که 
در دو ط��رف رح��م قرار گرفته اند و از طریق لوله فالوپ به رحم متصل هس��تند. وی ادامه داد: آنها حاوی 
تخمک های نارس هستند که پس از رشد به تخمک بالغ تبدیل می شوند و توانایی لقاح را کسب می کنند. 
تخمدان ها همچنین هورمون های زنانه یعنی پروژسترون و استروژن را می سازند که چرخه قاعدگی را تنظیم 
می کنند.این جراح و متخصص زنان بیان کرد: هر س��اله تعداد زیادی از زنان اقدام به برداش��تن تخمدان از 
بدن می کنند. جلوگیری از بروز سرطان سینه و تخمدان )در زنان مستعد(، وجود کیست های خطرناک و 
دردهای ناشی از پیچ خوردن تخمدان از دلایل عمده انجام عمل برداشتن تخمدان محسوب می شوند. وی 
مطرح کرد: برداشتن تخمدان با افت شدید هورمون های ضروری از جمله استروژن همراه خواهد بود بنابراین 
بهتر است این کار در صورت ضرورت و بر اساس تشخیص یک پزشک متخصص صورت بگیرد.دکتر نعمت 
اللهی می گوید: بی خطرترین راه برای برداشتن تخمدان ها، روش لاپاراسکوپی است. در روش لاپاراسکوپی 
برداشتن تخمدان، یک دوربین کوچک از طریق یک لوله باریک و یک شیار کوچک در ناف وارد بدن می شود 

تا بتواند جراح را هدایت کند.
این جراح و متخصص زنان افزود: انتخاب روش لاپاراسکوپی برای برداشتن تخمدان میزان خطر لخته شدن 

خون و ایجاد عفونت را کاهش می دهد. همچنین زمان کمتری را نسبت به جراحی باز نیاز دارد.
وی اش��اره کرد: انتخاب روش لاپاراس��کوپی برای برداش��تن تخمدان از جنبه زیبایی نیز بهتر اس��ت، زیرا 
بریدگی های کمتری نیاز دارد اما در جراحی های باز نیاز اس��ت یک برش روی شکم ایجاد شود. تشخیص 
اینکه کدام روش جراحی برای برداشتن تخمدان مناسب تر خواهد بود، بر اساس نوع مشکل و نظر پزشک 
است. دکتر نعمت اللهی اذعان داشت: بزرگ ترین فایده برداشتن تخمدان ها این است که فرد کمتر در معرض 
خطر ابتلا به سرطان تخمدان و سینه قرار می گیرد، اما این بدان معنا نیست که برداشتن تخمدان از بدن 
بی ضرر است. در صورت برداشتن تخمدان، فرد در معرض خطر بیشتر بیماری های قلبی، پوکی استخوان، 
افس��ردگی و در نهایت مرگ به هر دلیلی )اغلب به دلیل کاهش بیش از حد اس��تروژن( قرار می گیرد.این 
جراح و متخصص زنان اضافه کرد: بررسی ها نشان می دهد زنانی که پیش از یائسگی عمل برداشتن تخمدان 
را انجام داده اند، تقریبا دو برابر سایر زنان در معرض خطر زوال عقل و اختلالات شناختی قرار می گیرند و 
همچنین هفت برابر بیشتر دچار بیماری های قلبی شده و هشت برابر بیشتر در معرض حملات قلبی قرار 
خواهند گرفت.وی مطرح کرد: مصرف دائمی استروژن در بین زنان بدون تخمدان می تواند بسیار مفید باشد 
اما بیشتر خانم ها چند ماه پس از جراحی برداشتن تخمدان، مصرف استروژن را متوقف می کنند بنابراین 
هورمون درمانی برای تمام زنانی که چنین مش��کلی را دارند پیش��نهاد می شود. خانم ها هر چقدر این نوع 

درمان را زودتر آغاز کنند، عوارض جانبی کمتر ناشی از برداشتن تخمدان گریبان گیرشان می شود.
دکتر نعمت اللهی اظهار کرد: اگر نیاز است به دلایلی مانند فیبروم یا  آندومتریوز، رحم را از بدن تان خارج 
کنید، هیچ نیازی به برداش��تن تخمدان ها وجود ندارد. بهترین راه برای جلوگیری از اختلال هورمونی این 

است که در صورت خروج رحم و سالم بودن تخمدان ها، آن ها را حفظ کنید.
این جراح و متخصص زنان افزود: با این وجود اگر هیسترکتومی )عمل جراحی برداشتن رحم( را انجام داده 
اید، باید تحت نظر یک پزش��ک متخصص بوده و مراقب تخمدان ها باش��ید. متأسفانه شش ماه پس از این 
جراحی، حدود 25 درصد از کارایی تخمدان ها، آن هم اغلب به دلیل کاهش خونرس��انی از دس��ت می رود 
و این مشکل در 40 درصد زنان رخ می دهد.وی ادامه داد: در هر صورت مهم این است که مطمئن باشید 
میزان استروژن بیش از اندازه افت نکرده باشد. البته اگر دچار علائمی مثل گرگرفتگی، مشکلات خواب و 

افسردگی هستید، بدانید که در شروع یائسگی قرار دارید.
دکتر نعمت اللهی توضیح داد: اگر هدف شما از برداشتن تخمدان ها کاهش خطر ابتلا به سرطان باشد، نیاز 

اس��ت هر دو تخمدان حذف ش��وند. اما اگر وجود کیست در تخمدان چپ یا راست دلیل این تصمیم شما 
ش��ده است، بهتر اس��ت تنها یکی از دو تخمدان )تخمدان دارای کیست( از بدن خارج شود. یک تخمدان 
هم به اندازه کافی توانایی کنترل و عملکرد هورمونی را خواهد داش��ت و می تواند از بروز یائس��گی زودرس 
جلوگیری کند و حتی قادر خواهید بود که باردار شوید.این جراح و متخصص زنان گفت: در صورت خارج 
کردن تخمدان، لوله فالوپ نیز برداشته می شود زیرا اصلا نیازی به بودن آن نیست. وقتی تخمدان نباشد، 
وجود لوله ارتباط دهنده آن با رحم هم بی معنی خواهد بود. همچنین شواهد نشان می دهد سرطان همیشه 

از تخمدان شروع نمی شود، بلکه گاهی از لوله فالوپ آغاز می شود.

 <برداشتن تخمدان جراحی نسبتا بی خطری است
در ادامه نیز دکتر ذاکرین در اینباره ابراز داش��ت: تخمدان های ش��ما اندام های بادامی شکل هستند که در 
هر دو طرف رحم در ارگان لگن قرار دارند. تخمدان های شما حاوی تخمک می باشد و هورمون هایی تولید 
می کند که به واس��طه آن چرخه قاعدگی کنترل می ش��ود. وی بیان کرد: اوفورکتومی روش��ی به منظور 
برداش��تن یک یا هر دو تخمدان اس��ت. وقتی طی اوفورکتومی، هر دو تخمدان های شما خارج شود به آن 
اوفورکتومی بی لترال یا دو طرفه می گویند و در صورتی که تنها یکی از تخمدان ها برداش��ته ش��ود به آن 
اوفورکتوم��ی یونی لترال یا ی��ک طرفه می گویند.این جراح و متخصص زنان مط��رح کرد: از جمله دلایل 
برداشتن تخمدان می توان به آبسه لوله های فالوپ یا تخمدان، سرطان تخمدان، آندومتریوز، تومورهای غیر 
سرطانی تخمدان )خوش خیم( یا کیست،کاهش ریسک ابتلا به سرطان تخمدان یا پستان در خانم هایی که 
در خطر ابتلا به این بیماری ها در آینده قرار دارند و چرخش تخمدان اشاره کرد.وی متذکر شد: اوفورکتومی 
یا برداش��تن تخمدان می تواند تنها انجام ش��ود، اما اغلب به عنوان بخشی از یک جراحی کامل تر همراه با 
برداشتن رحم در خانم هایی انجام می شود که وارد یائسگی می شوند.دکتر ذاکرین ادامه داد: در خانم هایی 
که ریسک ابتلا به سرطان تخمدان در آنها بالا است، برداشتن تخمدان می تواند با برداشتن لوله های فالوپ 

همراه شود زیرا آن ها یک منبع خونی مشترک با تخمدان ها دارند. 
این جراح و متخصص زنان عنوان کرد: برداشتن تخمدان جراحی نسبتا بی خطری است و عوارض اندکی را 
به همراه دارد اما برخی عوارض احتمالی برداشتن تخمدان عبارتند از خونریزی، عفونت، آسیب به ارگان های 
نزدیک به تخمدان ها، پارگی تومور و گسترش سلول های سرطانی، احتباس سلول های تخمدانی که می تواند 
منجر به علائمی مانند درد لگن در خانم هایی ش��ود که در دوران قبل از یائس��گی قرار دارند و انسداد روده 
است.وی ادامه داد: از جمله عوارض برداشتن تخمدان ها می توان به یائسگی زودرس اشاره کرد، خانم هایی 
که هر دو تخمدان خود را خارج می کنند در صورتی که به دوران یائس��گی نرس��یده باشند علائم یائسگی 
زودرس را تجربه خواهند کرد. با برداشتن تخمدان ها بدن از هورمون های تولید شده توسط این ارگان ها دور 
می ماند و این رویداد سبب بروز علائم مختلف یائسگی می شود. دکتر ذاکرین ادامه داد که علائم یائسگی 
مانند گرگرفتگی، افسردگی و پریشانی، بیماری قلبی،مشکلاتی در حافظه،پوکی استخوان و مرگ زودرس 
اس��ت.این ج��راح و متخصص زنان تصریح ک��رد: خانم هایی که دوز اندک��ی از هورمون ها را بعد از جراحی 
برداشتن تخمدان ها استفاده کنند و این روند را تا 50 سالگی ادامه می دهند ممکن است عوارض کمتری 
را تجربه کنند البته استفاده از هورمون ها نیز ریسک خاص خودش را به همراه دارد لذا در این مورد باید با 
پزش��ک خود مشورت کنید.وی تشریح کرد: برای آمادگی قبل از برداشتن تخمدان ها ممکن است پزشک 
از شما بخواهد تا روز قبل از جراحی محلولی را بنوشید تا روده های شما را پاک کند،خوردن را در روز قبل 
از جراحی متوقف کرده و مصرف مایعات را محدود کنید،مصرف برخی داروها را قطع کنید و تس��ت های 

تصویربرداری مانند سونوگرافی را انجام دهید که به برنامه ریزی جراحی کمک خواهد کرد.
دکتر ذاکرین مطرح کرد: برخی خانم ها باید بعد از انجام اوفورکتومی یا برداش��تن تخمدان چند روزی در 
بیمارستان بمانند. این که چقدر در بیمارستان باید بستری باشید بستگی به نحوه جراحی و دلیل جراحی 
دارد که در این مورد باید با پزش��ک خود مش��ورت کنید.این جراح و متخص��ص زنان گفت: قبل از انجام 
عمل برداش��تن تخمدان اگر می خواهید بچه دار شوید در این مورد با پزشک تان صحبت کنید. در برخی 
شرایط ممکن است لازم باشد تنها یک تخمدان خود را بردارید. با تخمدان باقی مانده شما هنوز می توانید 
چرخه های قاعدگی را داش��ته باش��ید و هنوز می توانید به طور طبیعی باردار شوید.وی اضافه کرد: اگر هر 
دو تخمدان خود را بردارید اما رحم هم چنان باقی مانده باش��د ش��ما می توانید با اس��تفاده از تکنیک های 
کمک بارداری بارور ش��وید. دکتر ذاکرین توضیح داد: در طول جراحی برداش��تن تخمدان ش��ما بیهوشی 
دریافت خواهید کرد بنابراین در حین جراحی در حالت خواب خواهید بود و بیدار نخواهید شد.این جراح 
و متخصص زنان اظهار کرد: اوفورکتومی یا برداشتن تخمدان می تواند به دو طریق انجام شود که عبارتنداز 
شیوه باز و شیوه لاپاراسکوپی یا رباتیک.وی ادامه داد: در طی انجام جراحی برداشتن تخمدان با استفاده از 
شکافی بزرگ که شیوه قدیمی و باز می باشد، جراح شکافی را در ناحیه زیرشکم ایجاد خواهد کرد تا بتواند 
به تخمدان ها دسترسی داشته باشد. جراح منابع خونی که تخمدان را تغذیه می کند و همچنین بافت های 
اطراف را جدا کرده و تخمدان را خارج می کند.دکتر ذاکرین اضافه کرد: جراحی لاپاراس��کوپی برداش��تن 
تخمدان ش��امل ایجاد س��ه تا چهار برش کوچک روی ناحیه زیر شکم می باشد. جراح در این روش لوله ای 
نازک مجهز به دوربین را از طریق یک شکاف وارد بدن می کند و ابزارهای جراحی را از طریق شکاف های 
دیگر وارد بدن می سازد. دوربین ویدوئویی تصویری را روی مانیتور ایجاد می کند. این مانیتور در اتاق جراحی 
قرار دارند و با اس��تفاده از آن جراح می تواند ابزار جراحی را هدایت کند. هر تخمدان از منبع خونی خود و 
بافت های اطرافش جدا ش��ده و در کیسه ای قرار می گیرد. کیسه با استفاده از شکاف کوچکی در زیر شکم 

از بدن خارج می شود.
این جراح و متخصص زنان افزود: اوفورکتومی یا برداش��تن تخمدان از طریق لاپاراسکوپی در برخی موارد 
می تواند به صورت رباتیک انجام شود. در طول جراحی رباتیک جراح مانیتوری سه بعدی را تماشا می کند و 

با استفاده از دست حرکات ظریف ابزارهای جراحی را کنترل می کند.
وی متذکر ش��د: این که آیا اوفورکتومی به ش��یوه باز، لاپاراس��کوپی یا رباتیک انجام شود به موقعیت شما 
بس��تگی دارد. در دو روش لاپاراس��کوپی احیای بعد از جراحی س��ریع تر اس��ت و درد کمتری وجود دارد 
و همچنین مدت اقامت در بیمارس��تان نی��ز کوتاه تر خواهد بود. اما این روش ها برای همه افراد مناس��ب 
نخواهد بود. در برخی موارد در حین جراحی ممکن اس��ت روش لاپاراس��کوپی به روش جراحی باز تبدیل 
ش��ود.دکتر ذاکرین بیان کرد: بعد از جراحی برداش��تن تخمدان ها ش��ما می توانید انتظار داشته باشید که 
مادام��ی که داروی بیهوش��ی از بدن تان خارج ش��ود زمان��ی را در اتاق ریکاوری باقی بمانید وس��پس به 
بخش منتقل می ش��وید و تا چند س��اعت یا چند روز در بیمارس��تان بمانید که البته به جراحی بس��تگی 
دارد و ه��ر زمان که توانس��تید از جای خود برخیزید این به بهبود ش��ما کمک خواهد ک��رد. این جراح و 
متخصص زنان اش��اره کرد: مدت کوتاهی بعد از اوفورکتومی بس��ته به موقعیت تان، دلیل انجام جراحی 
و این که جراحی چطور انجام ش��ده اس��ت می توانید ب��ه فعالیت های روزمره تان بازگردی��د.وی در پایان 
گف��ت: تقریبا همه خانم ها می توانند ظرف ش��ش هفته بعد از جراحی برداش��تن تخمدان به فعالیت های 
روزمره ش��ان بازگردند ولی خانم هایی که اوفورکتومی یا برداش��تن تخمدان را از طریق لاپاراس��کوپی یا 
 رباتیک انجام داده اند ممکن اس��ت ظرف دو هفته بعد از جراحی ریکاوری ش��ده و به فعالیت های روزمره

بازگردند.

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 
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=دکتر جوانمرد خوشدل: انواع اوفورکتومی عبارت است از افورکتومی یک طرفه که 
در این جراحی فقط یکی از تخمدان ها برداشته می شوند و افورکتومی دو طرفه که 
در این نوع جراحی، هر دو تخمدان خارج می شوند و افورکتومی انتخابی )پیشگیرانه( 
که بعضی از خانم ها ژن های جهش یافته ای دارند که ریسک سرطان تخمدان را در 
جراحی  ها،  خانم  این  در  تخمدان  سرطان  از  پیشگیری  برای  می دهد.  افزایش  آنها 

اوفورکتومی انتخابی انجام می شود

=دکتر نعمت اللهی: هر ساله تعداد زیادی از زنان اقدام به برداشتن تخمدان از بدن 
می کنند. جلوگیری از بروز سرطان سینه و تخمدان )در زنان مستعد(، وجود کیست های 
خطرناک و دردهای ناشی از پیچ خوردن تخمدان از دلایل عمده انجام عمل برداشتن 

تخمدان محسوب می شوند

=دکتر ذاکرین: تقریبا همه خانم ها می توانند ظرف شش هفته بعد از جراحی برداشتن 
یا  اوفورکتومی  که  خانم هایی  ولی  بازگردند  شان  روزمره  فعالیت های  به  تخمدان 
برداشتن تخمدان از طریق لاپاراسکوپی یا رباتیک انجام داده اند ممکن است ظرف دو 

هفته بعد از جراحی ریکاوری شده و به فعالیت های روزمره بازگردند

دوری از سرطان با راهکارهای ساده
رفتارهای س��الم می توانند به بهبود سلامت شما و کاهش خطر ابتلا به بسیاری از سرطان ها همچنین 
بیماری های قلبی، س��کته، دیابت و پوکی استخوان کمک کنند و حتی تغییرات کوچک می تواند تاثیر 
زیادی داش��ته باشد؛ بنابراین کنترل س��لامتی خود را به دست بگیرید و دوستان و خانواده خود را نیز 
تش��ویق کنید که این کار را انجام دهند.برای ش��روع یک یا دو رفتار را انتخاب کنید.به گزارش ایسنا، 
هنگامی که آنها را حذف کردید، به سراغ بقیه بروید. هر روز فعالیت بدنی و حرکت را وارد زندگی خود 
کنید. زمان حضور در مقابل تلویزیون و رایانه را محدود و سعی کنید بیشتر بایستید.از رژیم غذایی غنی 

از میوه ها، سبزیجات و غلات کامل استفاده کنید. وعده های کوچکتر را انتخاب، آهسته تر غذا بخورید و 
نوشیدنی های شیرین را محدود کنید.نتایج تحقیق جدید محققان برخی از گزینه های کلیدی در سبک 
زندگی را شناسایی کرده که می تواند خطر ابتلا به سرطان های خاص را تا ۳0 درصد کاهش دهد. این 
موارد شامل محدود کردن مصرف گوشت قرمز به سه وعده در هفته، پرهیز از نوشیدنی های شیرین و 
حفظ رژیم غذایی غنی از فیبر است.فعالیت بدنی منظم، دستیابی به وزن مناسب و به حداقل رساندن 
مصرف فس��ت فود نیز نقش مهمی ایفا می کند. نکته قابل توجه، پرهیز کامل از مصرف الکل به عنوان 
 یکی دیگر از مراحل مهم در پیشگیری از سرطان خواهد بود.این مطالعه شامل تجزیه وتحلیل داده های

 94 هزار و ۷۷۸ بزرگس��ال با میانگین س��نی 5۶ س��ال، با اس��تفاده از اطلاعات گزارش شده در مورد 

رژیم غذایی و ورزش، همراه با ش��اخص توده بدن و اندازه گیری دور کمر بود.شرکت کنندگان بر اساس 
پایبندی آنان به هفت توصیه از 10 توصیه اصلی ارزیابی ش��دند. به ازای هر دستورالعمل پیروی شده، 
خطر ابتلا به سرطان ۷درصد کاهش یافت. شرکت کنندگانی که نمرات پایبندی 4.5 یا بالاتر را داشتند، 
1۶ درصد کاهش خطر ابتلا به همه س��رطان ها را در مقایس��ه با افرادی که امتیاز ۳.5 یا کمتر داشتند، 
نشان دادند.ارتباط مصرف فست فود با سرطان به نقش آن در چاقی نسبت داده شد که می تواند باعث 
تغییرات هورمونی شود و رشد تومور را تقویت کند. گوشت قرمز و فرآوری شده به دلیل داشتن ترکیبات 
بالقوه مضر مورد توجه قرار گرفتند، در حالی که الکل مرتبط با آسیب دی ان ای و سرطان های مختلف 

مورد توجه قرار گرفت.
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آفتاب یزد - یوسف خاکیان: چند روز پیش خبری منتشر شد مبنی بر اینکه سازمان اداری 
و استخدامی کشور با پیشنهاد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای تغییر نام »معاونت مطبوعاتی 
و اطلاع رسانی« به معاونت امور رسانه ای و تبلیغات موافقت کرده و عنوان جدید به جای عنوان 
قدیمی نشسته و زین پس به جای واژه غریب و نامانوس »معاونت مطبوعاتی و اطلاع رسانی« 
باید بگوییم »معاونت امور رسانه ای و تبلیغات« جناب اسماعیلی وزیر محترم وزارتخانه فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در پاسخ به چرایی این تغییر نام گفته اند: »نام های این معاونت با توجه به وظایف 
محوله هیچ کدام گویای همه فعالیت های آن نیست؛ به ویژه با وظیفه نظارتی بر رسانه ها که بعدها 
به آن افزوده شد. یکی از مأموریت های این معاونت، نظارت بر امور تبلیغاتی کشور است که در 

نام جدید این ماموریت لحاظ شده است.
۱- اول اینکه نمی دانم باید بابت این تغییر نام خوشــحال باشم یا ناراحت، اصلا نمی دانم باید 
واکنشی نشان بدهم یا نه؟ این درست است که ما رسانه ای ها زیر نظر وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی کار می کنیم و خب این یعنی اتفاقی که برای معاونت مطبوعاتی وزارت ارشاد افتاده، باید 
برای ما مهم باشد، اما نمی دانم چرا هیچ حسی در وجودم ندارم، این در حالیست که آدمی حتی 
وقتی آب هم می خورد یک حسی در زیر پوستش به جریان می افتد، همین ماجرای آب خوردن 
ســاده را می توان به بقیه رخدادهای زندگی بشر تعمیم داد، مثلا اینکه وقتی یک نفر حقوق 
می گیرد خوشــحال می شود، یا وقتی فردی در دانشگاه قبول می شود یا ماشین مدل بالاتری 
می خرد، خیلی خوشــحال می شود، البته عکس این مسئله نیز صادق است، فردی را در نظر 
بگیرید که یکی از عزیزانش را از دست می دهد یا در شغل و حرفه خود ورشکست می شود، کاملا 
مشخص است که چنین فردی غمگین خواهد شد، به این غمگین شدن ها و شاد شدن ها در 
اصطلاح عامیانه می گوییم »حس«. طرف شاد و خوشحال است از او می پرسند: »چی شده اینقدر 
خوشــحالی؟« می گوید: »یه کار خوب با درآمد خیلی خوب پیدا کردم، واسه همین احساس 
می کنم خیلی خوشبختم.« یا به فردی که اندوهگین است می گویند: »چی شده اینقدر پکری؟« 
می گوید: »خیلی بدشانسی آوردم، چک هایی که کشیده بودم برگشت خورده و هر لحظه ممکنه 
طلبکارا با مامور بیان دنبالم، واسه همین احساس می کنم خیلی بدبختم.« با همه این حرف ها 
نمی دانم چرا وقتی خبر تغییر نام یکی از معاونت های وزارت ارشاد که اتفاقا با شغل ما هم رابطه 
مستقیمی دارد را شنیدم، هیچ احساسی به من دست نداد، بعد نشستم فکر کردم به اینکه آدمی 
مثل من که در رسانه کار می کند و همیشه هشتش گروی نهَُش بوده، واقعا چه واکنشی می تواند 
به منتشر شدن این خبر نشان دهد؟ مثلا خوشحال شود؟ بابت چه چیزی؟ بابت اینکه اسم یک 
معاونت در وزارتخانه تغییر کرده؟ با خودش بگوید: »چقدر خوب؟ چه اتفاق خوش یمنی؟ بعد 
از این وضعیتمون بهتر می شه؟ حقوقمون بالاتر میره؟ کلاس کارمون بالاتر میره؟ اینترنتمون 
سرعتش افزایش پیدا می کنه؟ نونوایی سرکوچه از این به بعد نوناشو ارزونتر می فروشه؟ صاحب 
خونه از این به بعد اجاره خونه ازمون نمی گیره؟ ماشینمون دیگه خراب نمیشه تا مجبور باشیم 
نصف حقوق یک ماهمونو بدیم بابت تعمیرش؟ دیگه تو خیابونا ترافیک ایجاد نمیشه؟ شهرداری 
میاد کف بعضی از این خیابونا که حتی تریلی هم وقتی می خواد ازشون عبور کنه چرخش می افته 
تو چاله چوله هاش، رو آسفالت می کنه؟ آقا شما لطف کنید به من بگید تغییر نام یک معاونت 
در وزارت ارشــاد یا هر وزارتخانه دیگری چه اتفاق خوش یمن و مبارکی برای این ملت ایجاد 
می کنه که اونا باید یه واکنشی بابت رخ دادن چنین اتفاقی از خودشون نشون بدن؟« الان لابد 
دوستان ارشادیِ مان با روزنامه تماس می گیرند و می گویند: »آقای خاکیان از شما بعیده همچین 
حرفی! مگه قراره هر اتفاقی که توی این مملکت می افته مردم بابتش واکنش نشون بدن؟ تغییر 
نام یه معاونت تو وزارت ارشاد یه مسئله درون سازمانیه، ربطی به بیرون نداره که ملت بیاد دم در 
وزارتخونه بگن به ما چه که شما تصمیم گرفتید اسم یه معاونت رو تو وزارتخونه تون عوض کنید؟ 
اصلا درستش هم همینه، به اونا هیچ ربطی نداره که بشینن فکر کنن در موردش که حالا ما چه 
واکنشی باید نشون بدیم. دیگه هم از این گزارش ها ننویس لطفا، چشم؟ چشم آقای خاکیان؟« 

چه بگویم؟ چاره ای بجز چشم گفتن ندارم انگار، بنابراین می گویم: »چشم.«
۲- بین خودمان باشد، به آن ها گفتم »چشم« اما هنوز قانع نشدم، می دانید چرا؟ چون بعضی 
از اتفاقا در برخی نهادها و ارگان ها کلا از ســر بیکاری صورت می گیرد؛ یا اینکه نمی خواهند 
بودجه ای که در ابتدای ســال به آنان تعلق گرفته را در انتهای ســال به خزانه برگردانند، به 
همین دلیل یکسری خرج تراشی هایی انجام می دهند تا هم نشان دهند دارند کار می کنند 
و هم نشان دهند مدیریت اقتصادی شان حساب شده و دقیق است، اجازه دهید برای روشن 
شدن موضوع مثالی بزنم، همین صداوسیما را در نظر بگیرید، در طول سال رقم بسیار بسیار 
بسیار قابل توجهی را از دولت به عنوان بودجه می گیرد، خودش هم که از بابت آگهی هایش 
کلی درآمد دارد؟ اینها ورودی های مالی مهمی هستند دیگر، نیستند؟ خب حالا بگویید تا ما 
هم بدانیم در قبال این ورودی ها، خروجی تلویزیون چیست؟ چه به مردم ارائه می دهد؟ سریال 
که نمی سازد، برنامه های سرگرم کننده اش هم که دیگر نگو، کپی کاری هم در رسانه ملی به 
یک افتخار بزرگ تبدیل شده، خودمانیم فقط می ماند یک فوتبال که اگر آن را هم از تلویزیون 
بگیری خُرد خاکشیر می شود می ریزد کف زمین. پر واضح است که اساسا چنین عملکردی به 
بودجه چندانی نیاز ندارد، اما می بینیم که صداوسیم مدام در حال نالیدن است و مدام در حال 
درخواست افزایش بودجه سالیانه اش، سوال اینجاست که اگر کار نمی کنند، پس این پول ها چه 

می شوند؟ کجا خرج می شوند؟
۳- در زمان شروع کارم در رسانه به من یاد دادند که وظیفه یک خبرنگار طرح سوال است، نه 

قضاوت و پیش داوری کردن، یعنی اگر یک خبرنگار متوجه شد فلان کس دارد کار نادرستی 
انجام می دهد، نباید بگوید او کار نادرستی انجام داده، بلکه باید جمله اش را به صورت سوالی 
مطرح کرده و بگوید: »آیا فلان کس آن کار انجام داده؟« تازه اگر جواب این سوال »بله« بود، 
آنوقت می تواند بگوید: »چرا او این کار را انجام داده؟« او حق ندارد درباره آن فرد پیشــداوری 
کند، حتی حق ندارد پس از روشــن شــدن دلیل انجام آن کار توسط آن فرد، وی را قضاوت 
کند. دومین مسئله ای که از کار کردن در رسانه یاد گرفتم این بود که خبرنگار و روزنامه نگار 
همیشه حرفهایش را بر اساس دو فاکتور مهم بیان می کند؛ اولینش »فکت« است و دومینش 
»منبع« یک فعال رسانه ای کاربلد هیچوقت بر اساس حدس و گمان مردم را پای میز محاکمه 
نمی کشاند، حتی اگر مطمئن باشد که حدس و گمانش درباره اتفاق رخ داده کاملا درست است 
و مو لای درزش نمی رود. تمام اینها به کنار؛ من در کار رسانه یک مسئله دیگر را هم یاد گرفتم، 
اینه خبرنگار یا روزنامه نگار باید شجاعت داشته باشد، شجاعت بیان حقایقی که در سطح جامعه 

وجود دارند و اتفاق می افتند، اما کسی به آن ها توجه نمی کند.

۴- خودم را به جای یکی از مخاطبان که شما خوانندگان روزنامه هستید، می گذارم، بعد به 
عنوان یک مخاطب از خودم می پرسم که »که چی؟ مثلا بند شماره ۳ رو نوشتی که چی بشه؟ 
منظورت چی بود؟« اگر می خواهید منظور نگاشتن بند شماره ۳ را بدانید پیشنهاد می کنم یک 
بار دیگر این گزارش را بخوانید، اما این بار اول بند شماره ۳ را بخوانید بعد بند شماره یک را 
 بخوانید و در انتها بند شماره ۲، اینگونه شاید متوجه شوید که منظور نظر نگارنده از نوشتن 

بند ۳ چه بوده است.
۵- گاهی در خیابانها که تردد می کنم، مردمی را می بینم که از داشتن حق طبیعی شان که 
همان زندگی معمولی ست، محرومند، چند روز پیش یک پیرزن ویلچری را دیدم که به زحمت 
بسیار سطل آشغالی را کج کرده بود تا بلکه بتواند لقمه نانی را از میان زباله های آن سطل پیدا 
کند، چند روز پیشترش مردی را به همراه کودک سه ساله اش دیدم که از کنار یک مغازه عبور 
می کردند، در همان لحظه کودک به پدرش گفت: »بابا برام بستنی می خری؟« آن مرد به جای 
اینکه برای فرزندش بستنی بخرد، حواس او را به سمت دیگری پرت کرد و گفت: »هاپوئه رو 
نگاه کن، چه خوشگله، دمشو تکون میده.« این را گفت و سریع از جلوی مغازه عبور کرد، آن مرد 
حتی آنقدر پول نداشت که برای فرزندش یک بستنی بخرد و به این وسیله دل او را شاد کند. 
چند وقت پیشترش هم آدمهای دیگری دیدم که محروم بودند از داشتن یک زندگی معمولی، 
همچنان که هنوز هم آدمهایی را می بینم که محرومند از داشتن یک زندگی معمولی و خوب 
می دانم که پس از این هم آدمهای بسیاری را خواهم دید که محرومند از داشتن یک زندگی 
معمولی، در گوشتان می گویم که کسی نشنود، حتی خود من هم جزو آن آدمهایی هستم که 
محرومند از داشتن یک زندگی معمولی. راستی چرا زندگی ما این شکلی ست؟ چرا ما پول 
نداریم؟ فردایی که همیشه وعده اش را به ما داده اند کِی فرا می رسد، پولهایی که به ما تعلق دارد 
و ما می توانیم با داشتن آن یک زندگی کاملا معمولی را برای خودمان فراهم کنیم، الان در دست 
چه کسانی است؟ در کجا خرج می شود؟ چرا ما بابت خرج شدن آن ها اصلا احساس خوشبختی 
نمی کنیم؟ اصلا بی خیال حس خوشبختی، چرا ما بابت پولهایی که مال ماست )مردم ایران( و 
باید در جیب ما باشد و باید توسط ما خرج شود، اما در جیب دیگران است و توسط آن ها خرج 

می شود، هیچ حسی نداریم؟
۶- متاسفانه در این کشور اسم ها و عنوان و تغییر و عوض کردن آن ها آنقدر مهم شده که دیگر 
مسائل واقعا مهم به چشم نمی آیند، مسائل مهمی مانند مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم، 
مشکلات اجتماعی شان، مشکلات فرهنگی شان. متاسفانه در این کشور آنچه مهم است این 
اســت که نام فلان اداره در فلان وزارتخانه و سازمان باید تغییر کند و زین پس با نام دیگری 
شناخته شود، همه حرفم نگارنده هم البته فقط وزارت ارشاد و معاونت مطبوعاتی نیست، این 
مسئله در ادارات دیگر هم به کرات رخ می دهد، خاطرم هست بیست و چند سال پیش در یک 
سازمان دولتی کار می کردم، آن سازمان یک اداره آموزشی بود و کارش آموزش مطالب و فنون 
مفید برای جوانان جویای کار بود، خب مسلما یک ساختمان بزرگی هم داشت، چندین و چند 
معاونت و مدیریت هم در این ساختمان وجود داشت، تا روزی که متوجه شدم قرار است چند 
تا از این معاونت و مدیریت ها، خودشان زیر مجموعه داشته باشند و آن زیرمجموعه ها کارهای 
جزئی را انجام دهند، چند وقت بعد متوجه شدم که آن سازمان در جای دیگری ساختمان چند 
طبقه ای را خریداری کرده و برای اینکه آن ساختمان خالی نباشد و به قول گفتنی کسی متوجه 
چرایی خرید آن ساختمان نشود، آن معاونت ها و مدیریت های زیرمجموعه ی زیرمجموعه را به 
آن ساختمان انتقال داده است، خنده دار ماجرا آنجا بود که دوستان به طرز بسیار ناشیانه ای 
معاونت ها و مدیریت های خودشان را به بخش های کوچکتری تقسیم کرده بودند، آنچنان ناشیانه 
که هر کسی وارد ساختمان جدید می شد با خودش می گفت: »اتاقای این ساختمون جدیده 
چرا همشون خالیَن؟ همشون خاک گرفتن، کسی توشون نیست، توی ساختمون کسی نیست 
اما ده تا ماشــین تو پارکینگش هست، چه می دونم والا، آدم چیا که نمی بینه.« موارد بسیار 
دیگری از این خرج تراشی ها و این هزینه کردن های بیهوده دیده و شنیده ام که اگر بخواهم به 
شماره بیاورم به درازا خواهد کشید. این هزینه ها و کارهای غیرضروری در حالی در این مملکت 
صورت می گیرند که خیلی از همین مردمی که فقط در زمان خاص برای انجام کارهای خاص 
)مانند رای دادن( مهم می شوند، سالهای مدیدی است که از برخوردار بودن از یک زندگی بسیار 

معمولی )که فقط بشود در آن زنده بود( هم محرومند.

آفتاب یــزد - حمیده مهرعلی: دم ظهر بود، 
برعکس هوای سرد این روزها، آن روز هوا خیلی هم 
گرم بود، تابستان بود دیگر، قصه مال تیرماه ۱۴۰۰ 

اســت، پیرمرد کنار خیابان نشسته بود و داشت بادکنک می فروخت، ممکن است بگویید 
چرا نشســته بود؟ چون اولا پیر بود و نمی توانست روی پایش بایستد و دوما بادکنکهایش 
باد نداشــتند، به همین دلیل یک کارتن پاره انداخته بود روی زمین و نشسته بود رویش 
و بادکنکهای رنگی را جلویش چیده بود و هر عابری هم که از آنجا عبور می کرد با نگاهی 
ملتمسانه او را برانداز می کرد که یعنی: »اگه میشه یه بادکنک از منِ پیرمرد بخر«، عابران هر 
چند لحظه یکبار می آمدند و بدون توجه به حال و احوال او از کنارش رد می شدند و می رفتند، 
دلم برایش سوخت، در آن سن و سالی که او داشت باید استراحت می کرد، نه اینکه تازه بیاید 
بادکنک بفروشد، نزدیکش شدم و با باز کردن زیپ کیفم به او گفتم: »بادکنکا چند بابا جان؟« 
سرش را به سمتم چرخاند و گفت: »دونه ای ۵ تومن دختر جان، ده تاش میشه پنجاه تومن.« 
از داخل کیفم دو اسکناس ده هزار تومانی بیرون آوردم و به سمتش دراز کردم و گفتم: »ده تا 
که نمی خوام بابا جان، دو تا دونه به من بده.« گفت: »چه رنگی می خوای؟« گفتم: »هر رنگی 
که شد، آبی، قرمز، فقط سوراخ نباشه.« دو تا از بادکنکهایش را برداشت و داد دستم و پول را 
گرفت: »دو تاش میشه ده تومن دختر جان نه بیست تومن.« گفتم: »می دونم بابا جان، حالا 

من واسه هر کدوم ده تومن بهت دادم، اشکالی داره؟« گفت: »بله که اشکال داره دختر جان، 
پولاتو حیف و میل نکن بابا، جمع کن پس انداز کن یه روزی به کارت بیاد، منم همین ده تومن 
بسمه، اگه میخوای دو تا دیگه بادکنکت بدم بشه بیست تومن، اگه نه که همون ده تومن رو 
بده.« واقعا به همان دو بادکنکی هم که از او گرفته بودم نیازی نداشتم اما با خودم گفتم سر 
صلات ظهر یه کمکی به پیرمرد کرده باشم، تعلل مرا که دید، گفت: »می دونم دختر جان 
بخاطر موی سپید من ده تومن اضافه دادی اما من گدا نیستم.« گفتم: »دور از جونتون بابا 
جان، این چه حرفیه؟ می دونم کمه، اما از من قبول کنید این ده تومنو، جای دوری نمیره، 
بذارید من هم دلم خوش باشه به این کار.« پلکهایش را به هم نزدیک کرد و با حسرت نگاهم 
کرد، در نگاهش چیزهای زیادی موج می زد که من متوجه هیچکدامشان نشدم، گفت: »خدا 
خیرت بده دختر جان، ممنونم ازت، یه چیزی گفتی که دیگه نمی تونم دستتو رد کنم، باشه 
دختر جان، اینم روزی شما. خدا دستتو بگیره که به فکر گرفتن دست بنده های خدایی، به 
قول قدیمیا: از هر دستی بدی از همون دست می گیری، برات دعا می کنم، خدا به سفره ی 
خونت برکت بده.« بادکنک ها را در کیفم گذاشتم و راهی که میرفتم را در پیش گرفتم و ادامه 

دادم، توی مسیر به این فکر می کردم که بعضی از 
آدم ها با اینکه نیازمندند اما چه عزت نفس بالایی 
دارند، چقدر روحشان بزرگ است، چقدر مناعت 
طبع دارند، با اینکه روزی شان اندک و ناچیز است، اما هیچوقت چشم به مال دیگران ندارند، 
به دیگران حسودی نمی کنند، بخل نمی ورزند، وقتی هم که می خواهی به آن ها کمکی کنی 
باید کلی قسم و آیه برایشان ردیف کنی تا دست کمکت را رد نکنند، آن وقت در مقابل چنین 
آدمهایی، افرادی هم هســتند که بی هیچ خجالت و رودربایستی می آیند و از تو طلب پول 
می کنند، اگر هم بگویی ندارم، می گویند کارت خوان دارم، کارت بکش، انگار که طلبی چیزی 
از ما دارند و ما باید حتما به آنان پول بدهیم، این دنیا چقدر آدمهای عجیب و غریب به خودش 
دیده، در همین عوالم بودم که ناگهان صدای ترمز شدید یک ماشین مرا به شدت تکان داد، 
به خودم که آمدم، دیدم در وسط خیابان ایستاده ام و یک ماشین هم با فاصله کمی از من 
ایستاده و راننده اش هم مدام داد و بیداد می کند که: »آی خانم، حواست کجاست، آخه کجا 
سیر می کنی؟ اگه ترمز نکرده بودم که الان خونت افتاده بود گردنم که...« سریع از مهلکه دور 
شدم، ماشین نزدیک بود مرا زیر بگیرد، اما خدا را شکر به خیر گذشت، در پیاده روی آنطرف 
خیابان بعد از آنکه نفسم کمی جا آمد به یاد حرف پیرمرد بادکنک فروش افتادم که گفت: »از 

هر دستی بدی از همون دست می گیری.«

حق آبه، دیپلماسی با طالبان پیچیده
ادامه از صفحه اول:

از آنجایی که کشاورزی به واسطه بی آبی نمی تواند نیاز اقتصادی مردم را تامین کند، ما نیاز 
به صنایع جدید داریم. اگرچه دهه های گذشته اقدامات پایداری برای رفاه مردم باید در نظر 
گرفته می شد. یکی از صنایعی که می بایست در شرایط فعلی برای رفاه روستاییان آسیب دیده 
جهت اشتغال به آن توجه کرد، صنایع غذایی سیستان همانند ادویه و شیرینی های محلی 
است. این صنایع فرهنگی می تواند به رونق اقتصادی کمک کند. اما تنوع در فرصت های 
شغلی به صنایع غذایی ختم نمی گردد. این امر به شدت به حمایت دولت، نهادهای مدنی و 

استمرار مردم در جهت تحقق خواسته های شان نیاز دارد. 
دولت در عین حال موظف است تامین آب سیستان را با توجه به وعده هایی که داده است 
عملی کند. باید پرسید نتیجه آب های ژرف چه شد؟ در مورد انتقال آب از عمان به سیستان 
آیا تمام جوانب علمی آن سنجیده شده است؟ از آنجایی که دستیابی ایران به حق آبه و ثبات 
در مدیرت منابع آبی، یک حق انسانی برای مردم سیستان تلقی می گردد، ایران موظف است 
افغانستان را از طریق مذاکره دعوت به همکاری و الزام به پذیرفتن تعهداتش در خصوص 
حق آبه کند. اگر آب را با صلح بسنجیم نتیجه رفاه مردم و حفظ محیط زیست را به همراه 
دارد. اما اگر آب را با مناقشه در نظر بگریم، نتیجه ای جز بحران های زیست محیطی، فقر، 
بحران اقتصادی و ناامنی نخواهد داشت. دولت هایی که آب های مشترک دارند، همانند ایران 
و افغانستان به عنوان بازیگران اصلی در رفع مسئله آب می توانند با محوریت منافع مشترک، 
آب را در مسیر صلح و بهبود کیفیت زندگی مردم قرار دهند. ایران یکی از بازیگران اصلی در 
حل مناقشه آبی با افغانستان چه باید کند؟ دی پلماسی آب راه حل نهایی نیست، دی پلماسی 
فرهنگی و اقتصادی همچنین دیپلماسی عمومی از اقداماتی است که تنوع در مذاکره ایجاد 
می کند. اما ایران در ابتدای مذاکره باید نقش دو منبع بزرگ اقتصادی را برای خود پررنگ 
ببیند، نقش هامون و بعد دیپلماسی موفق و منطقه آزاد سیستان و اتصال ایران از طریق 

مرز میلک به آسیای میانه. 
اهمیت پر آب بودن تالاب بین المللی هامون به لحاظ استراتژیکی برای ایران زمانی مثبت 
نگریسته می شود که به آن از نظر گردشگری نگریسته شود. این تالاب بین المللی نقش 
مهمی در توسعه گردشگری خواهد داشت. برای جلب سرمایه گذاری بخش خصوصی از 
اقصی نقاط ایران و جهان ما به افزایش پرســتیژ فرهنگی نیاز داریم. چرا که با مدیریت 
منابع آب این تالاب نقش مهمی برای ارتباط با دنیا و توسعه فرهنگی و اقتصادی در کنار 
جذابیت های فرهنگی دیگر سیستان همانند شهر سوخته خواهد داشت. هامون در شرایط 
پرآبی و شهر سوخته اعتبار فرهنگی و اقتصادی برای ایران دارد چرا که کشورهای جاده 
ابریشم و کشورهایی که در مسیر ترازیتی ایران قرار دارد را قانع خواهد کرد ثبات فرهنگی 
در این منطقه حکمفرماست و سیستان با این قابلیت ها خواهان صلح، دوستی و توسعه 
گردشگری با دنیا است. منطقه آزاد سیستان تکمیل کننده آب های آزاد چابهار خواهد بود و 
مرز ملیک ارتباط ایران با آسیای میانه را به سهولت امکانپذیر می سازد. قطعا منطقه آزاد به 
بهبودی اقتصاد کم رونق افغانستان نیز کمک خواهد کرد. مسائل داخلی سیستان اگر رفع 
نشود تهدید امنیتی را برای ایران به همراه دارد، منطقه آزاد سیستان برای فعال شدن خط 
ترانزیت چابهار به میلک فرصت استراتژیکی برای رشد اقتصادی منطقه خواهد بود و عاملی 

برای بین المللی شدن ایران و توسعه کریدور شمال به جنوب خواهد بود. 
اما چگونه می توان طالبان پیچیده را روی میز مذاکره نشاند؟ آنهایی که در گذشته به آب 
نگاه ابزاری داشــته اند و برای منافع و اهداف شان از آب بهره برداری کرده اند. از آن جایی 
که عدم ثبات در افغانستان سبب شده دولت های جدید رویه های گذشته را از یاد ببرند، 
نیاز است ایران با توجه به شرایط فعلی قراردادها را مورد بازبینی جدید قرار دهد و ثبات در 
حل مسئله حق آبه را محور قرار دهد. یکی از مسائلی که ایران نباید از آن به سادگی عبور 
کند شناخت طرف دیگر مذاکره است. با روی کار آمدن طالبان و اقداماتی که در گذشته 
برای بستن حق آبه انجام داده اند، مذاکره برای ایران قدری پیچیده شده است. اما از نظر 
سیاسی اقناع افغانستان برای دستیابی به منافع مشترک نیاز به مذاکرات فعال و پویا است 

و در عین حال نقش برگزاری نشســت های علمی با حضور فعالان در عرصه آب، محیط 
زیست، اقتصادی و مدنی را نمی توان کمرنگ تصور کرد. سیاست خارجی می تواند از طریق 
دی پلماسی آب و منافع مشترک با افغانستان همکاری را برای حفظ محیط زیست جدی 
تلقی کند. منطقه آزاد سیستان و مرز میلک فرصت استراتژیکی برای افغانستان است چرا 
که منافع ایران و افغان ها در این مرز به هم گره خورده است. در واقع بندر چابهار سهولت 
دسترسی افغان ها را برای آب های آزاد و اتصال به اروپا فراهم می کنند و مرز میلک سهولت 
دسترسی ایران به آسیای میانه برای رونق اقتصادی فراهم می کند. با توجه به اینکه بدبینی و 
بی اعتمادی طرفین ایران و افغان ها سابقه تاریخی دارد و طالبان پیچیده درگیری های مرزی 
با ایران داشته است، از آنجایی که حق آبه حق است و تحت هر شرایطی نباید تسلیم شد. 
ایران می تواند از طریق پیوند دیپلماسی اقتصادی به دیپلماسی آب، از مرز میلک به عنوان 
یک فرصت استراتژیک برای اقتصاد ضعیف افغانستان برای دستیابی به آب های آزاد چابهار 
برای ارتباط افغانستان با دنیا فراهم کند. نباید نقش دی پلماسی عمومی را کمرنگ تلقی کرد. 
از آنجایی که تالاب بین المللی هامون متعلق به همه مردم دنیا است، دی  پلماسی عمومی 
و رابطه ســازی با سایر کشورها، انتقال نقطه نظرات از طریق متن و تصویر در رسانه های 
اجتماعی همــکاری نهادهای غیر دولتی، فعالان مدنی و مــردم ایران برای انتقال دیگر 
دوستی، صلح، همبستگی و افزایش دامنه همکاری با دنیا در جهت تصحیح سوءبرداشت ها، 
حق طلبی جهت دریافت حق آبه و نجات هامون موثر است. زمانی که ایران متحدان مردمی 
و دولتی زیادی از سراسر دنیا داشته باشد و به صورت مستمر خواستار دستیابی به حق آبه 
باشد، قطعا دی پلماسی عمومی هم طالبان را تحت فشار قرار می دهد. افغانستان اگر پیامدهای 
دیپلماسی با ایران را جهت دستیابی ایران به حق آبه در جهت منافع اقتصادی اش مثبت 
ارزیابی کند، همکاری مسالمت آمیز با منافع مشترک برد-برد به ثمر می رسد اما در صورت 
امتناع طالبان از همکاری، ایران با عدم پذیرفتن اتباع افغانی می تواند طالبان را تحت فشار 
قرار دهد و نیز از طریق نهادهای بین المللی شکایت خود را از افغانستان برای عدم دستیابی 

به حق آبه و خسارات وارده پیگیری کند. 

گزارش

< همین صداوســیما را در نظر بگیرید، در طول سال رقم 
بسیار بسیار بسیار قابل توجهی را از دولت به عنوان بودجه 
می گیرد، خودش هم کــه از بابت آگهی هایش کلی درآمد 
دارد؟ اینها ورودی های مالی مهمی هســتند دیگر، نیستند؟ 
خب حالا بگوییــد تا ما هم بدانیم در قبــال این ورودی ها، 
خروجی تلویزیون چیســت؟ چه به مــردم ارائه می دهد؟ 
سریال که نمی سازد، برنامه های سرگرم کننده اش هم که 
دیگر نگو، کپی کاری هم در رسانه ملی به یک افتخار بزرگ 
تبدیل شده، خودمانیم فقط می ماند یک فوتبال که اگر آن 
را هم از تلویزیون بگیری خُرد خاکشیر می شود می ریزد کف 
زمین. پر واضح اســت که اساسا چنین عملکردی به بودجه 
چندانی نیاز ندارد، اما می بینیم که صداوسیما مدام در حال 
نالیدن اســت و مدام در حال درخواســت افزایش بودجه 
ســالیانه اش، سوال اینجاست که اگر کار نمی کنند، پس این 

پول ها چه می شوند؟ کجا خرج می شوند؟

< خاطرم هست بیســت و چند سال پیش در یک سازمان 
دولتی کار می کردم، آن ســازمان یک اداره آموزشی بود و 
کارش آموزش مطالب و فنون مفید برای جوانان جویای کار 
بود، خب مسلما یک ساختمان بزرگی هم داشت، چندین و 
چند معاونت و مدیریت هم در این ساختمان وجود داشت، 
تا روزی که متوجه شــدم قرار است چند تا از این معاونت 
و مدیریت ها، خودشــان زیر مجموعه داشــته باشند و آن 
زیرمجموعه هــا کارهای جزئی را انجــام دهند، چند وقت 
بعد متوجه شدم که آن ســازمان در جای دیگری ساختمان 
چند طبقه ای را خریداری کرده و برای اینکه آن ســاختمان 
خالی نباشــد و به قول گفتنی کسی متوجه چرایی خرید آن 
ساختمان نشود، آن معاونت ها و مدیریت های زیرمجموعه ی 
زیرمجموعه را به آن ســاختمان انتقال داده است، خنده دار 
ماجرا آنجا بود که دوســتان به طرز بســیار ناشــیانه ای 
معاونت هــا و مدیریت های خودشــان را بــه بخش های 
کوچکتری تقسیم کرده بودند، آنچنان ناشیانه که هر کسی 
وارد ساختمان جدید می شد با خودش می گفت: »اتاقای این 
ساختمون جدیده چرا همشون خالیَن؟ همشون خاک گرفتن، 
کسی توشون نیســت، توی ساختمون کسی نیست اما ده تا 
ماشین تو پارکینگش هســت، چه می دونم والا، آدم چیا که 
نمی بینه.« موارد بســیار دیگری از این خرج تراشی ها و این 
هزینه کردن های بیهوده دیده و شنیده ام که اگر بخواهم به 
شماره بیاورم به درازا خواهد کشید. این هزینه ها و کارهای 
غیرضروری در حالــی در این مملکت صورت می گیرند که 
خیلی از همین مردمی که فقــط در زمان خاص برای انجام 
کارهای خاص )مانند رای دادن( مهم می شــوند، ســالهای 
مدیدی اســت که از برخوردار بودن از یک زندگی بسیار 

معمولی )که فقط بشود در آن زنده بود( هم محرومند
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? ســلام و ارادت، در اســتان گیلان 
شهر فومن شهرســتان گشت روستای 
نصرالله محله خیابان رجایی یک همراه 
اول آنتن دهــی و اینترنت خیلی، خیلی 
ضعیف می باشــد. لطفا رسیدگی شود. 
چندین بــار هم از طــرف اهالی محل 
اطلاع رسانی شده ولی متاسفانه اقدامی 

صورت نگرفته است. /بهمن خسروی
? چرا هنوز برخی کوچه پس کوچه های 
روســتاها از جمله روســتای اسبومحله 
از توابع اســتان گلستان، ۲۰ کیلومتری 
از  نشدند. ســاکنان  آســفالت  گرگان، 
تقاضای رســیدگی  مربوط  مســئولان 
دارند. /الناز قاسمی؛ دانش آموخته رشته 

حقوق مدنی
? انتصاب خانم شاکر به عنوان مسئول 
روابط عمومی شهرداری منطقه۱۴ تهران 
را به فال نیک گرفته و امیدواریم در راه 
خدمت به مــردم منطقه دارالمومنین با 

موفقیت همراه باشد. /علی از تهران
? روزهای گذشته به شهرستان گرگان 
رفتم، توزیع روزنامه در اســتان گلستان 
توسط شرکت نشرگستر با تاخیر انجام 
می شود و تا ساعت ۱۱ صبح از روزنامه 
خبری نیســت. دکــه داران می گویند 
کارمنــدان صبح زود به محل کارشــان 
می روند، انتظار دارنــد روزنامه ها زودتر 
توزیع شــود تا شــرمنده آنــان و بقیه 
مشــتریان نباشــیم. / علی - خبرنگار 

اجتماعی
? آیا اتوبوس جدیــد به ناوگان حمل 
و نقــل عمومــی واگــذار و در خطوط 
شرکت واحد راه اندازی شدند؟ به دلیل 
این که مســافران خط پاسدار گمنام - 
میدان هفتم تیر بیش از نیم ســاعت در 
ایســتگاه های بین راه معطل می شوند. /

محمد محدث از تهران
? هنرمندان در محاق؛ چرا شبکه های 
تلویزیون درباره درگذشت مرحومه بیتا 
فرهی اطلاع رسانی انجام ندادند. آیا باید 
مردم از طریق فضــای مجازی در مورد 
هنرمندان تلویزیون اطلاع کسب کنند؟ 

/فاطمه فرخی پور
از تعمیرگاه های  ? اخطاریــه؛ یکــی 
واقــع در خیابــان درودیان،  مکانیکی 
پلاک۰۰۰، به علت ســد معبر در پیاده 
رو و اعتراض رهگذران، توســط عوامل 
شهرداری ناحیه یک، منطقه ۱۴ تهران 
به منظور مُرّ قانون، اخطاریه برای واحد 
مربوط صادر شد که جای قدردانی دارد. 
از برادر خسروی نسبت به اطلاع رسانی 
مفیدشان سپاسگزاری می کنم. /علی - 

خبرنگار اجتماعی
بسیاری  اضافی خاموش؛  ? لامپ های 
از لوسترفروشــان برای جلب مشتریان، 
را روشن  لوســترهای فروشــی  بیشتر 
و با این کارشان اســراف می کنند و به 
پیام های صرفه جویــی در مصرف برق 
توجهی ندارند. چــرا اتحادیه این صنف 
نســبت به این موضوع بی تفاوت است و 
به آن ها تذکر نمی دهد؟ /جمال مقصودلو

۱۱۳۲- داوطلبــان آزمــون آیلتس به 
دنبــال تعلیــق آن معطــل مانده اند و 
بلاتکلیــف شــده اند چرا تکلیــف اینها 

مشخص نمی شود؟ 
۱۱۴۵- اینکــه یک هیئــت قطری به 
اســرائیل سفر می کند تا در مورد آزادی 
گروگانها صحبت کنند آیا خود یک نوع 
رابطه آنها با اسرائیل محسوب نمی شود؟ 
۱۱۵۳- وزیر کشور گفتند امر به معروف 
و نهی از منکر لســانی نیــازی به مجوز 
خاص ندارد. از آمرین به معروف حمایت 

می کنیم. 
۱۲۰۱- آیــا واقعا تاکســی های هرات، 
مشــهد سالیان سال اســت که در شهر 
مشهد تردد می کنند؟ این چیز جدیدی 

نیست؟ 
۱۱۱۰- چه نام های بزرگی از بین جامعه 
هنرمنــدان از بین ما رفتنــد. اخیرا هم 
بیتا فرهی بازیگر نقش مهشید در فیلم 
هامون به رحمت خدا رفت. روحش شاد. 
۱۰۳۱- دبیر ســتاد امر بــه معروف در 
مــورد حضــور حجاب بان هــا در مترو 
می گویــد آموزش هــای لازم را دیدند. 
صحبت درباره مجوز داشتن چه معنایی 
دارد؟ یعنــی نباید پرســید اینها مجوز 

دارند یا خیر؟ 
۱۰۴۵- عنوان شــده ۲8۵۰ حجاب بان 
در تهــران مشــغول کار هســتند که 
اینها  یعنی  کار می کنند  فی ســبیل الله 

حقوق نمی گیرند؟ 
۱۱۰۵- چــرا این روزهــا در فوتبال ما 
درگیری زیاد می شــود حتــی در بازی 
استقلال هم کادر فنی پس از پایان بازی 
بــا تصویربردار درگیر می شــوند. ظاهرا 

ناسزا هم به وی دادند! 
پیام های مردمی در صفحات 7-2
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ترسناک و تلخ 
مثل بی تفاوتی اجتماعی

ادامه از صفحه اول:
نمونه حاضرش، ۱۶۱ ایراد شــورای نگهبان به 
لایحه عفاف و حجاب بوده که نشان دهنده ضعف 

قانون گذاری در این نهاد است.
اگرچه دولت فعلی قصد دارد با مقصر جلوه دادن 
دولت قبل، از بار مسئولیت شانه خالی کند اما 
به گواه اسناد منتشر شده ۸۰ درصد این ارز طی 
دو سال گذشته به این پروژه اختصاص داده شده 
اســت. با وجودی تخلف گروه دبش، به نقل از 
رئیس قوه قضائیه از ســال ۱۳۹۸ آغاز گردیده 
اما شــصت درصد ارز واردات در سال ۱۴۰۰ به 
این گروه تخصیص داده شده و بیش از ۷۰درصد 
ارز نیــز در ســال ۱۴۰۱ توســط آن مجموعه 
دریافت گردیده اســت. رئیس دستگاه قضائی 
همچنین، خبر داد با وجودی که دولت مدعی 
گردیده ۶۰فرد متخلف را در خصوص این پرونده 
 برکنار نموده اما تاکنون این افراد به قوه قضائیه 

معرفی نشده اند.
واقعیت آن است که بررسی سرنوشت پرونده های 
فساد در کشور ما طی۱۵-۱۰ سال اخیر نشان 
می دهــد افــکار عمومی آن چنان کــه باید از 
پاســخگویی نهادهای ذی ربــط در خصوص 
سرنوشت خاطیان احتمالی و تعیین تکلیف منابع 
حیف و میل گردیده از بیت المال قانع نگردیده 
است. از جمله این موارد می توان به بلاتکلیفی 
بی سرانجام فساد در صندوق ذخیره فرهنگیان، 
سوء اســتفاده های مالــی روی داده در پرونده 
معروف به ســه هزار میلیارد تومان، تخلف های 
مرتبــط با پرونده بابک زنجانی یا حتی ابهامات 
مالی شرکت فولاد مبارکه سپاهان اشاره نمود. 
شــاید به همین دلیل باشد که اکنون به عنوان 
یک نکته قابل تامل، می توان به بی تفاوتی جامعه 
نسبت به اخبار مرتبط با این فسادهای اقتصادی 
اشاره نمود. شاید به همین دلیل باشد که روزنامه 
 جمهوری اســلامی تحلیل می کند »جامعه به 
کما رفته وگرنه خبر فساد سه میلیارد دلاری باید 

زلزله هزار ریشتری ایجاد می کرد«.

آفتاب یزد- گروه شــبکه: در یک اتفــاق عجیب محمدرضا 
گلزار به عنوان عضو هیئت رئیســه پدل ایران معرفی شد. پدل 
به عنوان انجمن زیر فدراســیون تنیــس فعالیت دارد. تیم پدل 
مســابقات قهرمانی آســیا را در پیش دارد. در این باره شاهرخ 
کشاورز دبیر فدراسیون گفت: »آقای گلزار به عنوان عضو هیئت 
رئیسه انجمن پدل در این مراسم حضور دارد. افتخار بزرگی برای 
خانواده تنیس و پدل است که آقای گلزار حضور دارد و امیدوارم 
روزهای خوبی رقم بخورد.« داود عزیزی رئیس فدراســیون نیز 
گفت: »پدل رشــته جذابی اســت. نگاه فدراسیون به این رشته 
خوب است. امروز از آقای گلزار دعوت کردیم و در هیئت رئیسه 
انجمن پدل قرار بگیرد و باعث پیشــرفت چند برابری پدل شود. 

ما جام حذفی پدل را در باشگاه انقلاب برگزار خواهیم کرد.«

< اولین اظهارات محمدرضا گلزار پس از شغل جدیدش
محمدرضــا گلزار پس از عضویت در هیئت رئیســه انجمن پدل 
ایران بیان کرد: در این مدت خیلی تلاش کردم که این ســمت 
را نپذیــرم با وجود اینکه من عاشــق ورزش هســتم، مخصوصاً 
ورزش پدل که بســیار جذاب اســت. همه می دانید که پذیرش 
این ســمت چه مسئولیت سنگینی اســت. او ادامه داد: من قول 
دادم که کمک کنم و به عهدم وفادارم و امیدوارم با کمک اهالی 
رســانه به افتخارات بین المللی دست پیدا کنیم. از وزارت ورزش 
و رئیس فدراسیون تنیس هم تشکر می کنم. امیدوارم بتوانیم با 
کمک هم بدرخشیم. گلزار در پاسخ به این پرسش که در والیبال 
حضور کوتاهی داشــت و آیا در پدل ماندگار اســت؟ تاکید کرد: 
من از معدود هنرمندانی هســتم که زندگــی ام با ورزش عجین 
شده اســت. سال ها والیبال را به صورت حرفه ای و باشگاهی کار 
 کرده ام. در اســکی هم ســال ها بوده ام. در والیبال یک فصل را 
به عنوان مربی بدنســاز کنار یکــی از تیم ها بودم. برای پدل هم 
مطمئن باشــید که تیم ملی سال آینده ســورپرایزهایی دارد. او 
ادامه داد: پدل رشته نوپایی است، اما ما در حال طراحی شبکه ای 
هســتیم تا مسابقات پدل پخش زنده شــود و حتی آموزش هم 
داده شود. تلاش می کنم، اما من هم دغدغه های شخصی خودم 
را دارم، اما تمام تلاشم را می کنم تا پدل بدرخشد. گلزار در جمع 
خبرنگاران در پاســخ به این پرسش که حضورش در پدل بیشتر 
جنبه حمایتــی دارد یا از لحاظ فنی هم کمک می کند؟ تصریح 
کرد: مسائل فنی به سرمربی و کاپیتان تیم ملی مربوط می شود. 
مــا کارهای بین المللی را انجــام می دهیم و در حال تدارک یک 

اردوی خارجی هســتیم. همچنین تلاش می کنیم که یک مربی 
اسپانیایی در کنار مربی تیم ملی ایران حضور داشته باشد.

< محمدرضا گلزار؛ زبل خان دنیای ورزش
اما انتخاب گلزار به این سمت باعث شده که او را زبل خان دنیای 
ورزش بدانند. در همین راســتا فرارو نوشــته است: »محمدرضا 
گلزار اسمی ناشناخته برای ایرانی ها، خاصه آن هایی که سینما را 
دنبال می کنند، نیست. او گیتاریست قدیمی است که پشت سر 
گروه آریان نوازندگی می کرد، ولی بعدها در به رویش باز شــد و 
از ردیف دوم به صف اول رســید. از آن زمان تا به الان به خوبی 
قدر فرصت هایی که نصیبش شده را دانسته است. او از نوازندگی 
به دنیای هنر هفتم رســید و روی پرده ســینما رفت. فیلم های 
سینمایی متعددی بازی کرد، ولی به این حرفه به تنهایی بسنده 
نکرد. سری به دنیای خوانندگی زد و به طور ویژه چندین قطعه 
منتشــر کرد. البته که فاکتور اصلی که در را به رویش برای ورود 
به سینما گشود هم کنار نگذاشت و فعالیت در دنیای مدلینگ را 
هم ادامه داد. هنوز بســیاری، بیلبوردهای تبلیغاتی او را که یکی 
از برندهای پوشاک را تبلیغ می کرد به خاطر دارند. باوجود همه 
توانایی های داشته و نداشته در عرصه های مذکور، گلزار خودش 
را در یکی دو حیطه محدود نکرده اســت. او چندین سال است 
کــه ادعایی در دنیای ورزش دارد و گهگاهــی با ویدیوهایی که 
از فعالیت های ورزشی اش منتشر می شود برای بقیه کری خوانی 
هم می کند. فعالیت های ورزشــی محمدرضا گلــزار به یکی دو 
رشــته محدود نمی شود؛ او به ســان زبل خان که هر دم سر از 
جایی در می آورد، یکی پس از دیگری تجربه های ورزشــی اش را 
رو می کند. اولین آن ها اســکی است. خودش گفته ورزش مورد 
علاقه اش اســت و از بچگی اسکی می کرده و نه فقط در کوه های 
ایرانی بلکه تجربه اسکی کردن در کوه های سایر کشورها به ویژه 
کوه هــای مطرح اروپایی را دارد. نکتــه جالب تر اینکه گفته از ۶ 
سالگی والیبال را دنبال می کرده است. اوج خبرسازی اش در این 
رشــته مربوط به جایی است که به عنوان مربی در لیگ والیبال 
تهران، نامش وارد فهرســت شــد. او به عنوان مربی بدنساز تیم 
والیبال ارتعاشــات صنعتی والیبال مشغول فعالیت شد و قرارداد 
بست. اتفاقا در همین زمینه بدنسازی هم کم عکس و فیلم ندارد. 
بدن آماده اش را به رخ کشــیده تا نشــان دهد در این زمینه هم 
حرف های زیادی برای گفتن دارد. به غیر از این اسکی و والیبال 
و بدنسازی، او در شنا و بیلیارد هم مدعی است. همه ورزش هایی 

که در بالا عنوان شــد شاید برایش بیشــتر یک جنبه سرگرمی 
داشــته که از آن برای فرصتی روی فرم ماندن اســتفاده کرده 
اســت، ولی تازه ترین فعالیت ورزشی محمدرضا گلزار، مربوط به 
حضورش در رشته نوظهور پدل است. چیزی شبیه به تنیس که 
با فرمتی جدید ارائه می شــود. گلزار یکی دو ســالی می شود که 
در دبی و تهران مشــغول انجام این فعالیت ورزشی است و هراز 
گاهی هم سراغ ستاره های پرسپولیس و استقلال می رود تا نشان 
دهد این ورزش در حال فراگیر شــدن است. فعالیت جدید او که 
حالا برایش یک شــغل شاید دولتی فراهم کرده، معرفی شدنش 
به عنوان عضو هیئت رئیســه انجمن پدل اســت. فعالیتی که به 
طور رســمی کارش را اســتارت زده و حتی در کنفرانس خبری 
رسمی آن هم از ســوی نماینده های فدراسیون تنیس و وزارت 
ورزش شرکت کرده اســت. محمدرضا گلزار، تا زمان رونمایی از 
توانایی جدید ورزشی اش فعلا یکی از اعضای هیئت رئیسه انجمن 

پدل ایران است.

< واکنش کاربران
اما این اتفاق واکنش کاربران شــبکه های اجتماعی را نیز در پی 

داشته است.
یکــی از کاربران در این باره نوشــته اســت: » از کی تا حالا به 

سلبریتی حکم مدیریتی می دهند؟«.
کاربر دیگری گفته است: »حالا این بنده خدا احتمالا تنیس بازی 
کرده... چند ســال پیش یکی بود اصلًا از لحاظ ابعاد نمیتونست 

دوچرخه سوار بشه ولی شده بود رئیس فدراسیون...«.
دیگری نوشــت: »معمولا تو انتخاب اعضاء هیئت رئیسه از افراد 
مشهور یا کســانی که قدرت یا مقامی دارن استفاده میکنن که 

بتونن از نفوذ و قدرت افراد برای هیئت استفاده کنن«.
یکی دیگــر از کاربران اینطور می نویســد: »ایران تنها کشــور 
ثروتمندی است که هیچ کس سر جای تخصصی خودش نیست 

و به همین دلیل در عین ثروت، فقیر است!«.

با  همزمان  گــروه شــبکه:  یزد-   آفتاب 
فرا رســیدن ۱۶ آذر )روز دانشــجو( در 
بخشی از برنامه سید خندان که محمدرضا 
شــهبازی، مجری پرحاشــیه صداوسیما 
اجرای آن را بر عهــده دارد، به بهانه روز 
دبستانی  یار  خاطره انگیز  آهنگ  دانشجو، 
من با شــعری عجیب اجرا شد که در واقع 
تمســخر این آهنگ سیاسی بود. این اجرا 
با این جمله شروع می شــود: »سرود یار 
دبستانی من، نسخه کیک«. شعر این اجرا 
با این ابیات آغاز می شود: »یار دبستانی من، 
ببین چقدر گنده شدی، چندساله دانشگاه 
می ری خیلی پژوهنده شــدی. هک شده 
اســم من و تو تو لیست ترم مشروطی ها، 
شــام توی خوابگاه می خوریم، ماهی تن با 
لوبیا.« بسیاری با بازنشر کلیپی از این اجرا 
در شــبکه های اجتماعی، آن را مضحک و 

مبتذل خوانده اند.
گفتنی اســت یار دبســتانی من یکی از 
ســروده های انقلابی ایران اســت که در 
ســال ۱۳۵۹ به اجرا درآمد. عصر ایران در 
مقاله ای درباره این آهنگ نوشــته است: 
»یار دبستانی من، سروده ی منصور تهرانی، 
کارگردان و ترانه سراست که فریدون فروغی 
برای اولین بار در فیلم از فریاد تا ترور - که 
ســال ۱۳۵۹ در ایران به کارگردانی خود 

منصور تهرانی اکران شــد- خواند. فیلمی 
که مضمونی انقلابی داشت، اما پس از کمتر 
از یک ماه از اکرانش توقیف شــد. منصور 
تهرانــی در مصاحبه ای گفــت: این ترانه 
براساس فیلم از فریاد تا ترور بود و حکایت 
۳ یار دبســتانی در زمان قبل از انقلاب را 
حکایــت می کند. پس از بازبینی توســط 
فروغی  فریدون  صدای  وقت  ارشاد  وزارت 
حذف شد و جمشــید جم آن را در قالب 

یک کاست خواند که بیشتر مردم هم این 
آهنگ را با صدای او شنیده اند. به تدریج 
این آهنگ رونق بیشتری گرفت و به لحاظ 
همه گیر شدن در جامعه، در سال ۱۳۷۵ در 
پارک لاله توسط دانشجویان دانشگاه تهران 
دانشجویی همخوانی  به عنوان یک سرود 
شد و بعدها در مراسم ها و راهپیمایی های 
دانشجویی سال های ۱۳۷۶، ۱۳۷۷ و ۱۳۷۸ 
به عنوان یک سرود دانشجویی تثبیت شد«.

< واکنش کاربران
اما تمســخر این سرود توسط صدا و سیما 
با واکنش های انتقادی زیادی روبه رو شده 

است.
یکی از کاربران در این باره نوشــته است: 
»مگه انتظار دارید در این کشور تلویزیون 
فرهنگ سازی کند؟ سالهاست که فرهنگ 
و هنــر و تمدن و گذشــته ی ایران بزرگ 
در تلویزیــون و رادیو به تمســخر گرفته 

می شود«.
کاربر دیگری به کنایه گفته است: »محتوای 
برنامه های صدا و سیما اونقدر غنی هست 

که فقط خودشون تماشا میکنن«.
دیگری نوشت: »واقعا باید تاسف خورد که 
سرود حماسی و انقلابی اوایل انقلاب چطور 
بازیچه یک عده جوان شده. آیا نباید رئیس 
اهانت آمیز  این رفتار  صدا وســیما مقابل 

واکنش نشان دهد؟«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویســد: 
»همه چیز به کنار اینکه نتونستن حتی یک 
نت درست از این آهنگ را بخونن نشون از 
برنامه  این  طرفداران  بالای  هوشی  ضریب 

میده«.
کاربران دیگری گفته اســت: »بعد اونوقت 
میگن چــرا نوجوانــان به امثــال افراد 

معلوم الحالی روی می آورند«.

به استهزا گرفتن یک سرود حماسی در تلویزیون

رئیسصداوسیماواکنشینشانمیدهد؟
حذف جنجالی نام ایران 

از فدراسیون های عضو فیفا

فدراسیون فوتبال ایران به اقدام اخیر فدراسیون 
جهانی فوتبال )فیفا( اعتراض کرد. فدراســیون 
جهانی فوتبال )فیفا( در ســایت رســمی خود 
دست به تغییراتی زده اســت و در یکی از این 
موارد که بخش فدراسیون های عضو فیفاست، 
تغییرات گرافیکی صورت گرفته اســت. در این 
بخش وقتی وارد هر کنفدراســیون می شوید، 
فدراسیون های عضو آن کنفدراسیون را می توانید 
مشاهده کنید. در فرمت جدید سایت فیفا، اما 
زمانی که وارد فدراسیون های عضو می شوید و 
روی کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( کلیک 
می کنید، خبری از نام فدراسیون فوتبال ایران 
نیست و مشخص نیست اشتباه سهوی است یا 
یک شــیطنت صورت گرفته! به گزارش فرارو، 
به دنبال این موضوع فدراسیون فوتبال ایران به 
اتفاق صورت گرفته واکنش نشان داده و اعتراض 
خود را به فدراسیون جهانی فوتبال اعلام کرده 
است. فدراسیون ایران با فیفا نامه نگاری کرده و 

پیگیر این موضوع شده است.

اعتراف جالب رسانه های ایتالیایی
درباره سردار آزمون

با توجه به فرم آماده سردار آزمون شانس آندره آ 
بلوتی برای حضور در ترکیب رم به شکل قابل 
توجهی کاهش یافته اســت. اغراق نیست اگر 
بگوییم که رم یکی از بهترین تیم های سری آ از 
حیث در اختیار داشتن بازیکنان هجومی است. 
با حضور ستاره هایی نظیر روملو لوکاکو، سردار 
آزمون، پائولو دیبالا، استفان الشعراوی و آندره آ 
بلوتی خیال ژوزه مورینیو در خط حمله راحت 
است. به این جمع باید تمی آبراهام انگلیسی را 
هم اضافه کرد که با رهایی از بند مصدومیت به 
زودی به ترکیب جالوروسی اضافه خواهد شد. 
اما شــاید تا چند هفته قبل در بین مهاجمان 
رم سردار آزمون از کم ترین شانس برای حضور 
در ترکیــب این تیم برخوردار بود. با این حال، 
بعد از درخشش این ستاره ایرانی در هفته های 
اخیر حــالا او بالاتر از آنــدره آ بلوتی و حتی 
استفان الشعراوی به گزینه شماره یک مورینیو 
به عنوان یار تعویضــی در خط حمله تبدیل 
شده است. به گزارش فرارو، حتی در روزهای 
گذشته چند رسانه ایتالیایی از جمله گاتزتا و 
کوریره مدعی شدند که ممکن است سردار به 
زودی به ترکیب اصلی رم نیز تزریق شــود. در 
ادامه گزارش ها درباره این مهاجم ایرانی حالا 
رســانه های ایتالیایی اعتراف کرده اند که فرم 
خوب آزمون باعث شده که آندره آ بلوتی شانس 
بسیار کمی برای بازی داشته باشد و احتمالا در 
بازی های آینده نیز در صورت استمرار عملکرد 
خوب آزمون شرایط برای این مهاجم ایتالیایی 

سخت تر هم خواهد شد.

اولین جراحی بین المللی رباتیک 
در بیمارستانی در شیلی انجام شد

اولین جراحی پزشکی بین المللی با استفاده از 
یک ربات مغناطیســی در روز چهارشنبه ۱۵ 
آذرماه و در یک بیمارستان دولتی در شیلی انجام 
شد. به گزارش فرارو، یک ربات در برنامه جراحی 
مارس )MARS( از آهنرباهای قدرتمند برای 
انجام عمل های جراح نســبتا آسان و کارآمدتر 
استفاده می کند. این ربات که ساخته یک شرکت 
نوآوری در کالیفرنیای آمریکا است، برای اولین بار 
برای برداشتن کیسه صفرای یک بیمار، در شهر 
سانتیاگوی شــیلی به کار گرفته شد. به گفته 
اســتارتاپ آمریکایی سازنده طراح این فناوری، 
این ربات بــه جراحان این امکان را می دهد که 
یک آهنربای کوچک را به اندام هایی مانند کبد 
وصل کننــد و از بازوهای رباتیک با آهنرباهای 
پرقدرت روی شــکم بیمار، برای جابه جا کردن 
اندام ها در فاصله کوچک استفاده کنند. آلبرتو 
رودریگز-ناوارو، پزشک و بنیانگذار لویتا مگنتیک 
)Levita Magnetics( بــه خبرنگار رویترز 
گفت: این سامانه همچنین کنترل دوربین را به 
جراح می دهد و امکان دید بهتر را حین جراحی 
فراهم می کنــد. وی پس از پایان موفقیت آمیز 
عمــل جراحی درباره مزایــای به کارگیری این 
فناوری به رویترز گفت: برای بیمار بهتر است، 
با برش های کمتــر و درد کمتر، روند درمان را 
با سرعت بیشتر طی کند. سازمان غذا و داروی 
ایالات متحده، این شــیوه جراحــی را در ماه 
سپتامبر تایید کرد. این ربات اولین جراحی خود 
را در ماه اکتبر و در بیمارستانی در کلیولند اوهایو 

در آمریکا انجام داد.
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سال هاست حافظ نامه  برنیامد  مُروّت  کانِ  از  لعلی 
تابش خورشید و سعی باد و باران را چه شد؟

تفسیر: حافظ می گوید این مردم شــانس ندارند! مشکلاتی که در 
زندگــی دارند یک طرف، باد و باران هم بی وفایی می کنند و آلودگی 

هوا را تشدید می کنند!

»یوسف پیامبر« بسازید
باشد که سعادتمند شوید!

ادامه از صفحه اول:
... سرجمع کمتر از دوران مدیریت لاریجانی و حتی ضرغامی 

است و این خود حکایت از یک دوران خاص می دهد.
این روزها که شــبکه های عادی صدا و سیما )شبکه های 
پنج گانه( تقریباً دســتی خالی برای جذب مخاطب دارند 
همچنان »آی فیلم« و »تلویبیون« عهده دار جذب مخاطب هایی 
هستند که یا علاقه ای به ماهواره ندارند و یا انگیزه ای، گو 
این که اگر به میزان جذب مخاطب شبکه های مختلف سیما 
نیز بنگریم خواهیم دید بینندگان سریال حضرت یوسف)ع( 
که تقریباً دو دهه قبل تولید و پخش شده است از سریال های 
تولید زمان حال بیشتر است و این یعنی؛ سیمای تا ۱۳۹۳ 

بسی موفق تر از سیمای از ۱۳۹۳ به بعد بوده است.
ناگفته پیدا است با مقایسه ی چهره ها نیز تأیید خواهیم کرد، 
شــخصیت های معروف دنیای سینما و تلویزیون نیز اقبال 
کمتری به حضور در ســریال های حال حاضر، نسبت به 
دوران گذشته ی سیما دارند که در جای خود جای بررسی 

و تامل دارد.
در ادوار مختلف، بازپخش چندین و چندباره ی سریال های 

پرمخاطبی چون: ســریال امام علی)ع(، قیام مختار و یکی 
دو ســریال دیگر نیز دســتخوش نقد و نظر اهالی سینما، 
تلویزیون و افکار عمومی بود اما در این میان، باید پذیرفت، 
سریال یوسف پیامبر یکی از آن سریال هایی است که بارها 
بازپخش شدن آن کمتر حساسیت برانگیز و محل اعتراض 
بوده اســت چه؛ این سریال چه از لحاظ کاراکتر، داستان، 
ســاخت و جذابیت های بصری و چــه از لحاظ برقراری 
ارتباط در جایگاهی قابل احترام ایستاده است کما این که 
نگارنده ترجیح می دهد بازهم سریال یوسف پیامبر را از دیگر 
شبکه هایی که در حال پخش است دنبال کند اما رغبتی به 

تماشای سریال های روز ندارد.
از یک منظر این دیدگاه، کاملًا شخصی است اما بررسی ها 
نیز تقریباً نزدیک و شاید عین همین دیدگاه و نظر را تأیید 
می کند که در روزگار فعلی، مخاطب های سیما، تماشای 
سریالی های تکراری را به تماشای سریال های جدید ترجیح 
بدهند و این یعنی، سیما در برهه هایی به آن درجه از پویایی 
و موفقیت دست یافته بود که نسل های بعدی نیز همچنان به 

آن به دیده ی احترام می نگرند.
خلاصه ی کلام این که؛ سیما در وضعیت حتی نزدیک به 
مطلوب نیز به سر نمی برد و دلیل نیز مشخص است؛ گرایش 
به یکی - دو طیف سیاسی خاص و رها کردن مخاطب هایی 

که دیگرگونه می اندیشند و نیز تبدیل شدن به یک باشگاه 
سیاسی یک سویه نگر.

اخیــراً در جایی نقل قولی دیدم از »پیمان جبلی« که گفته 
بود: تا وقتی که سریال هایی چون یوسف پیامبر و جومونگ 

مخاطب دارد آن را پخش خواهیم کرد!
دیدگاه قابل تاملی اســت. از یک سو معلوم می شود سیما 
همچنان دغدغه ی جذب مخاطب دارد و از ســویی دیگر 
دستِ خالی در این دغدغه مندی همچنان متصل به تولیدات 

سال های گذشته است.
ســرجمع این صغری - کبری چیدن ها ایــن که، وقتی 
می بینید ســریال هایی چون یوسف پیامبر و حتی سریالی 
بســیار قدیمی - سربداران - همچنان مورد علاقه و توجه 
خانواده هاست، در کنار بازپخش های مکرر، آستین بالا بزنید. 
نمی توانید سریال های فاخر بسازید حرفی نیست اما دست 
به کار سریال هایی شوید که سریال های قدیمی را به دلیل 
بازپخش های مکرر از سکه نیاندازید. خلاصه این که، سریال 

یوسف پیامبر بسازید باشد که سعادتمند شوید.
به تعبیر همان مثل رایج قدیمی: »دیگران کاشــتند تا شما 
بخورید« حالا نوبتی هم باشد نوبت شماها است که برای 
آیندگان یادگاری بر جای بگذارید... سخت است؟ می دانم 
اما چاره ای بیندیشید البته اگر صلاح می دانید! مستدام باشید...

جناب گنجی، مشاور شهردار تهران از ماجرای تقدیر 
از »امیر تتلو« در سال ۹۶ دفاع کرد و نوشت: برخلاف 
عــده ای بنده آن حرکــت را در زمان خودش نقطه 
قوت می دانم. تقدیرکنندگان منفعت شــخصی در 
آن تقدیر نداشتند. آن حرکت پاسخ و اتمام حجتی 
علیه اتهاماتی همچون: مرزبندی، خالص ســازی، 
انحصارطلبی، عدم درک جوانان، بی توجهی به سلایق 

متفاوت، قطب بندی انقلابی-غیر انقلابی... بود.
در این زمینه عرض می شود: تقدیرکنندگان از چی 
آدمی مثل تتلو تقدیر کردند؟ نخبه و دانشــمند و 
موسس شــرکت دانش بنیان بوده؟ المپیاد ریاضی 
فیزیک برده بود؟ جایزه موسیقی فاخر جهانی داشته؟ 
از آدمی با این همه حاشیه که از لحاظ محتوای کاری 
برادر خوانده ساسی مانکن است چرا تقدیر؟ اگر موسم 
انتخاباتی می تــوان از چنین آدم هایی به بهانه درک 
نسل جوان و نشانه هایی ازعدم قطب بندی استفاده 
کــرد خب از امثال ســتاره های هالیوودی هم مثل 
جاســتین ویبر یا سلنا گومز می توان بهره برد چون 
اینــان علاوه بر هواداران خــود در داخل هم خیلی 
فالوور دارند. این فالوورها می توانند میزان مشارکت را 
بالا ببرند! در ضمن تقدیرکنندگان منفعت شخصی 
از دعوت وی نداشتند اما منفعت جمعی و حزبی از 

دعوت وی داشتند!
اما انصافا آیا با دعوت از تتلو خط بطلانی بر مرزبندی و 
جناح بندی و عدم درک جوانان بود؟ با دعوت از تتلو به 
سلایق جامعه احترام گذاشته شد؟ رنسانسی در درک 

سلایق و تغییر روش ها اتفاق افتاد؟
با آن همه حاشیه و مسئله ای که تتلو داشت )البته 
حالا پرونده هایش قطورتر شده(! دعوت از او در سال 
۹۶ کجا جای دفاع دارد؟ مگر قصد دارند موکل وی 

باشند که چنین نیست!
باور کنید تو کت آدم یعنی در مخیله آدم نمی گنجد 
کسانی که حتی از پیراهن آستین کوتاه جوانان مذکر 
یعنی پسران ایراد می گیرند یک مرتبه وسط معرکه 
انتخاباتی امیر تتلو را به میدان بیاورند جلسه و نشست 
با او بگذارند؟ معلوم نیست این جماعت اصولگرایان 
دو آتیشه ای که انگار همیشه گرمیجات میل می کنند 
و گرمی شــان می شــود و خیلی طبع تند و تیزی 
پیدا می کنند چرا یک مرتبه آنقدر مدرن یا آوانگارد 
می شوند؟ ظاهرا مصلحت ها بر اصول آقایان اصولگرا 
ارجحیت دارد! در کل با ایــن کارها می توان گفت: 

»هدف« تتلوگرایی »را توجیه می کند«!

خبرچین

اصولگرایی 
و تتلو گرایی

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

حواشی عضویت محمدرضا گلزار در هیئت رئیسه پدل ایران

سلبریتی ای که حکم مدیریتی گرفت!
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 بهداشت

 بازنشستگان 

 گزارش 

 محیط زیست

 مکث

آیا  استخدام رسمی پرستاران 
در راه است؟

معاون درمان وزارت بهداشت در مورد استخدام 
رسمی کادر درمان در کشور توضیح داد.به گزارش 
ایلنا، پرستاران بسیاری در انتظار استخدام دائم و 
عقد قرارداد با وزارت بهداش��ت هستند؛ این در 
حالیست که کمبود کادر درمان در کشور، یک 
مش��کل جدی است. س��عید کریمی در رابطه 
 با اس��تخدام نیروهای کادر درم��ان گفت: اخیراً 
۲۵ هزار مجوز برای استخدام کادر درمان به وزارت 
بهداشت داده ش��ده است؛ ما با توجه به افزایش 
 تخت های بیمارس��تانی در کشور به یک مجوز 
۵۰ هزار تایی نیاز داریم که امیدواریم مجوز استخدام 
۲۵ هزار نفر دیگر نیز به زودی به ما داده شود. او در 
ارتباط با نیروهای خرید خدمتی گفت: اینها با ما 
قرارداد استخدامی ندارند؛ خدماتی ارائه می دهند و 

در قبال این خدمات حق الزحمه می گیرند.

میزان افزایش حقوق 
بازنشستگان در سال آینده 

مخالفت دولت ب��ا افزای��ش دو برابری حقوق 
بازنشس��تگی در طول برنامه هفتم را می شود 
در لایح��ه بودجه س��ال آینده مش��اهده کرد؛ 
چراکه براس��اس برنامه هفتم توسعه، دولت در 
سال آینده باید ۴۰ درصد حقوق بازنشستگان 
را بالا ببرد، اما در لایحه بودجه عدد ۲۰ درصد 
دیده می شود.براس��اس گفته محس��ن زنگنه، 
س��خنگوی کمیس��یون تلفیق برنامه هفتم، 
امس��ال اولین آزمون دولت در میزان تعهد به 
تحقق برنامه هفتم توس��عه اس��ت.به گزارش 
خبرآنلاین، وی متذکر ش��ده؛ اینکه در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ دولت پیش��نهاد داده که حقوق 
بازنشستگان ۲۰ درصد افزایش پیدا کند، خلاف 
برنامه هفتم توسعه است. سخنگوی کمیسیون 
تلفیق مجلس توضیح داده؛ در سال اول برنامه 
هفتم توسعه دولت موظف است که ۴۰ درصد 
از فاصله حقوق بین بازنشس��تگان و کارکنان 
رسمی را پر بکند.برنامه هفتم توسعه برنامه پنج 
ساله توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی نظام 
جمهوری اسلامی ایران است که از ابتدای سال 

۱۴۰۳ تا پایان سال ۱۴۰۷ اجرا خواهد شد.

آیا ویروس جدیدی
 وارد کشور شده؟

این روز ها بس��یاری افراد با نشانه ها و عوارض 
بروز بیماری های تنفس��ی فصول س��رد سال 
مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا روبرو شده اند 
و برخی نیز از ورود ویروس جدید به کش��ور 
دم می زنند.ب��ه گ��زارش ف��ارس، بی حالی و 
همراه با صدای آزار دهنده س��رفه و عطس��ه 
خان��ه را در برگرفت��ه و پدر خان��ه و یکی از 
فرزندان نوجوان او با این علامت های مرس��وم 
فصل سرد س��ال دست و پنجه نرم می کنند. 
کیسه پر از دارو های رنگ و وارنگ نیز در کنار 
رختخواب جا خوش کرده و مادر مدام ساعت 
اس��تفاده از دارو ه��ای بیم��اران خانه را چک 
می کن��د تا از قلم نیفتد. خلاصه! این روز ها با 
سرد شدن هوا شاهد ابتلای بسیاری افراد به 
بیماری های تنفسی و نشانه های بیماری های 
مختلف ویروس��ی از جمل��ه آنفلوآنزا، کرونا و 
سرماخوردگی هستیم.وضعیتی که این روز ها 
در بس��یاری مراکز درمان��ی و مطب ها روبرو 
هس��تیم افراد در صف نوبت ویزیت و نسخه 
به دس��تانی اس��ت که در داروخانه ها سرگرم 
دریافت دارو های خود هس��تند و منازلی که 
اگ��ر وارد آن ها ش��وید با صدای س��رفه های 
آزار دهنده و عطسه و بی حالی و... افراد مختلف 
روبرو می ش��وید. از طرف دیگر، با افول و کم 
رنگ ش��دن ویروس کرونا در کشور بسیاری 
مردم از اس��تفاده از ماس��ک و انج��ام اصول 
بهداش��تی و آداب و رس��وم دید و بازدید و... 
خ��ود داری می کنند و همی��ن عامل نیز در 
بروز و ابتلای بیش��تر افراد به واس��طه تماس 
با بیماران مبتلا به بیمار های ویروسی زیاد تر 
شده است. مسعود مردانی، استاد بیماری های 
عفونی دانش��گاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
درباره ش��یوع بیماری های تنفسی در کشور 
بیان داش��ت: حدود ۴ سال کرونا در تماس با 
مردم بود و بس��یاری بهداشت را خوب رعایت 
می کردند و ماس��ک زده و فاصله اجتماعی را 
رعایت کردن��د. وی ادامه داد: ب��ه دنبال این 
حالت، عفونت ویروس��ی و تنفس��ی کم شد 
و بع��د از کاهش کرونا ویروس های تنفس��ی 
دیگ��ری که ظرف ۳ و ۴ س��ال موارد ابتلا به 
آن ها خیلی کم بود اکنون به س��طح طغیان 
وار تظاهر پیدا می کنند. این استاد بیماری های 
عفونی ابراز داش��ت: از اواخر شهریور افزایش 
موارد جدید به کرونا مانند امیکرون را داشتیم، 
ام��ا بعد امیک��رون روبه افول گذاش��ت و بعد 
آنفلوآنزا همه گیر ش��د؛ چون علتش این بود 
که تعداد زیادی از مردم واکس��ن این بیماری 
را نزده اند و ما ب��ا اپیدمی آنفلوآنزا از مهر ماه 
روبرو هس��تیم. مردانی متذکر شد: هم اکنون 
موارد ابتلا به آنفلوآنزا زیاد ش��ده؛ به خصوص 
در افراد بالای ۶۰ سال، بیماران قلبی، ریوی، 
رادیوتراپ��ی.وی  و  س��رطانی  روماتیس��می، 
تصریح کرد: بعد متوجه ش��دیم ویروس های 
دیگری هستند که ایجاد عفونت دستگاه های 
تنفس��ی می کنن��د؛ مانن��د آدنو وی��روس و 
متنو ویروس و ویروس ه��ای دیگر که این ها 
همگی ویروس هایی بودند که قبلا نیز وجود 
داش��تند، اما اکنون به خاطر کم بودن موارد 
ابتلا به کرونا، نقش برجسته تری پیدا کردند. 
این اس��تاد عفونی خاطرنشان کرد: متاسفانه، 
چ��ون اکنون مردم ماس��ک نمی زنن��د و در 
مجام��ع مختلف حضور پیدا می کنند و حتی 
مث��لا در مجال��س ختم روبوس��ی و دس��ت 
می دهند،هم��ه این ها باعث انتق��ال بیماری 
می ش��ود.مردانی بیان داشت: برای افراد دارای 
علام��ت یا اگر یکی از اعض��ای خانواده دچار 
علامت اس��ت زدن ماس��ک برای بقیه افراد و 
خود فرد ضروری اس��ت و اگر فردی علامتی 
داش��ت باید از رفتن به س��رکار یا حضور در 
مجامع مختلف خ��ودداری کند؛ چون عمده 
عفونت های ویروس��ی دستگاه تنفس فوقانی 
خود محدود ش��ونده هستند و با استراحت و 
خوردن اس��تامینوفن و قرص سرماخوردگی 
خوب می ش��وند.وی اضافه کرد:البته بسیاری 
افراد که سرفه می کنند ممکن است آلرژیک 
باشند و ایجاد عفونت ویروسی دستگاه تنفسی 
فوقانی، آلرژی آن ها را تش��دید کند، اما اینکه 
ویروس جدیدی وارد کش��ور شده باشد اصلا 
این طور نیست.اس��تاد بیماری های عفونی با 
اشاره به علائم آنفلوآنزا اظهار داشت: این علائم 
ش��امل بروز تب ناگهانی به طوری که فردی 
که هیچ مشکلی نداشته ناگهان با تب شدید 
روبرو می ش��ود و بدن درد داشته و تب فرد به 
۳۹ تا ۴۰ درجه در ۲۴ س��اعت اول می رسد 
و بعد افول می کند.ش��اه علامت ویروس های 
س��رماخوردگی آب ری��زش بینی، عطس��ه و 
س��رفه بوده، اما ح��ال عموم��ی بیمار خوب 
اس��ت، در حالی که در بیماری آنفلوآنزا حال 
بیمار به خصوص در ۲۴ تا ۴۸ ساعت اول بد 
می شود. مردانی یادآور شد: بدن درد و سردرد 
از جمله علائم دیگر آنفلوآنزاست؛ ضمن اینکه 
برخلاف سرماخوردگی که نشانه اش آبریزش 
بینی است این حالت در مبتلایان به آنفلوآنزا 
کمتر دی��ده می ش��ود.وی تاکی��د کرد: زنان 
ب��اردار، بیماران قلبی، ریوی، س��رطانی، افراد 
بالای ۶۰ س��ال، افرادی که شیمی درمانی و 
رادیوتراپی می کنند بیش��تر به آنفلوآنزا دچار 
می شوند؛ ضمن اینکه برخلاف کرونا که مدت 
طولانی تری طول می کشد آنفلوآنزا ظرف ۴ تا 

۵ روز خوب می شود.

رئیس کمیته تخصصی ستادهای
 معاینه فنی کلان شهرهای ایران:

جریمه دیر کرد دریافت 
معاینه فنی خودروها 

در قانون پیش بینی شود
رئیس کمیته تخصصی ستادهای معاینه فنی 
کلانشهرهای ایران اعلام کرد که جریمه دیر کرد 
دریافت معاینه فنی در قانون پیش بینی شود. به 
گزارش ایسنا، شادی مالکی ادامه داد: امسال تا 
پایان آب��ان ماه، حدود یک میلیون و ۱۲۱هزار 
دستگاه خودرو به مراکز معاینه فنی شهر تهران 
مراجعه کرده که از این تعداد، ۸۶۵ هزار دستگاه 
خودرو مربوط به مراجعات اول اس��ت. براساس 
میزان مراجعات س��ال گذشته تنها ۳۷ در صد 
از خودروهای پایتخت به مراکز معاینه فنی شهر 
تهران مراجعه کرده اند که در مورد سایر کلان 
شهرها نیز بر همین منوال است. مالکی ضمن 
اشاره به مراجعه ۵۹۳ دستگاه موتورسیکلت در 
س��ال جاری بیان کرد: موتورسیکلت ها به رغم 
داش��تن الزام قانونی برای دریافت معاینه فنی 
دوره ای، ب��ه مراکز مراجعه نمی کنند. با توجه 
به سهم بالای این وسایل نقلیه در آلودگی هوا 
و بحث تصادفات، درخواست ستادهای معاینه 
فنی بر این اس��ت که هر چه س��ریعتر جهت 
ساماندهی موتورسیکلت ها چاره اندیشی شود. 
می تواند پایش این وسایل نقلیه فاز بندی شود به 
عنوان مثال در فاز نخست تنها شرایط تجهیزات 
ظاهری و وضعیت دود خروجی از اگزوز و پلاک 
کنترل گردد و در فازهای بعدی شرایط سخت 

گیرانه تر شود.

واکنش رئیس سازمان نظام پزشکی
 به دریافت زیرمیزی از سوی برخی پزشکان

 با وجود تعرفه های کنونی 
نمی توان انتظار تخلف را نداشت

رئیس سازمان نظام پزشکی کشور در واکنش 
به دریافت زیرمیزی از س��وی برخی پزشکان 
گفت: تعرفه ها باید منطقی ش��ود تا بتوانیم با 
حوزه غیرمنطقی برخ��ورد کنیم. این موضوع 
را در دو س��ال اخیر بارها گفت��ه ام. در واقع این 
فش��ار بر بخش س��الم جامعه پزشکی است و 
راه های دیگر برای بخش ناسالم است.»محمد 
رئی��س زاده« در گفت وگو با ایلنا درباره بودجه 
بخش بهداش��ت و درمان س��ال ۱۴۰۳ گفت: 
من همیشه تاکید داش��ته ام که در طرح ریزی 
بودجه باید قانون بالادستی رعایت شود.قانون 
بالادستی این اس��ت که سهم سلامت از جی 
دی پی در کشور ما باید از میانگین منطقه بالاتر 
باشد که به این موضوع عنایتی نمی شود و این 
جزء سیاس��ت های ابلاغی مقام معظم رهبری 
است و باید رعایت ش��ود. در واقع منابع پایدار 
در حوزه سلامت از اسناد بالادستی است و باید 
رعایت شود. رئیس سازمان نظام پزشکی کشور 
خاطرنشان کرد: سهم سلامت از مواد مضر مانند 
مالیات بر ارزش اف��زوده دخانیات باید رعایت 
شود.وی در بخش دیگری از صحبت هایش در 
پاس��خ به این سوال که با توجه به اینکه برخی 
از پزش��کان برای انجام اعمال جراحی اقدام به 
دریافت زیرمیزی می کنند به نظر شما چگونه 
می توان جلوی این نوع تخلفات را گرفت، گفت: 
تعرفه ها باید منطقی ش��ود تا بتوانیم با حوزه 

غیرمنطقی برخورد کنیم. 

9 اجتماعی

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم با تاکید بر اینکه سازمان حفاظت 
محیط زیست همیش��ه به وظایف خود در زمینه قانون هوای پاک 
به خوبی عمل کرده اس��ت، اظهار کرد: دستگاه های مسئول باید به 
خاطر عدم تحقق این قانون پاس��خگو باش��ند.به گزارش ایسنا طی 
روزهای گذش��ته اخباری درباره هشدار سازمان بازرسی کل کشور 
به سازمان حفاظت محیط زیست در زمینه »مغفول ماندن اقدامات 
زیربنایی در اجرای قانون هوای پاک« منتش��ر شده است. داریوش 
گل علیزاده درباره هش��دار س��ازمان بازرسی کل کشور به سازمان 
محیط زیس��ت اظهار کرد: طبق ماده ۲ قانون هوای پاک،  سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت بر حس��ن اجرای این قانون نظارت دارد و 
بازرس��ی کل کش��ور به این موضوع ورود کرده که بگوید س��ازمان 
محیط زیس��ت به وظیفه نظارتی خود به خوبی عمل نکرده است. 
وی افزود: ابزار نظارتی س��ازمان محیط زیست چند مورد است که 
از جمله آن ها می توان به پیگیری اجرای تکالیف توسط دستگاه ها، 
دریافت گزارش، رصد و بررسی گزارش های ارائه شده، ارائه گزارش 
دوره ای به دولت و نهادهای نظارتی، آس��یب شناسی گزارش ها و... 
اشاره کرد. سازمان محیط زیست تمام این موارد را انجام داده است 
و حتی یک س��امانه نظارت بر قانون هوای پاک را طراحی کرده و 
گزارش ها را به صورت مستند از سامانه دریافت می کند.رئیس مرکز 
ملی هوا و تغییر اقلیم تاکید کرد: س��ازمان حفاظت محیط زیست 
وظایف خود را به خوبی انجام داده  است و مبنای عملکرد نهادهای 
نظارتی، سازمان بازرس��ی کل کشور، دیوان محاسبات، کمیسیون 
اصل ۹۰ و دادستانی گزارش های اولیه ای است که سازمان حفاظت 
محیط زیست به آن ها داده است و اگر دستگاه و نهادی تحت عنوان 
ترک فعل به مراجع قضائی معرفی می ش��وند بر اساس اطلاعات و 
گزارش هایی است که سازمان محیط زیست ارائه می کند. وی افزود: 

س��ازمان حفاظت محیط زیست »دلایل« عدم تحقق وظایف را نیز 
در قال��ب گزارش هایی ارائه داده بنابراین کلیه اقداماتی که نیازمند 
نظارت بر اجرا باشد را س��ازمان حفاظت محیط زیست انجام داده 
است. بر اساس بررس��ی های متعددی که انجام دادیم حداکثر ۱۰ 
درصد از تکالیف اثربخش در قانون هوای پاک اجرا ش��ده اس��ت.به 
گفته گلعلیزاده، دس��تورالعمل ها و آیین نامه هایی همچون آلودگی 
صوتی تهیه نش��د و شبکه پایش امواج صدا شکل نگرفت که این ها 
مشکل ما نیست اما در اجرای قانون هوای پاک تاثیر گذاشت. چند 
موضوع اساس��ی طی آخرین جلسه در دیوان محاسبات مطرح شد 
که به دنبال همه رس��ی نیستیم بلکه به دنبال مهم رسی هستیم. 
بر این اس��اس تکالیف اصلی با توجه به منابع کشور که امکان اجرا 
وجود دارد و س��هل الوصول تر اس��ت در اولویت قرار دارد.وی ادامه 
داد: از جمله این تکالیف می توان به توسعه و نوسازی ناوگان حمل 
و نقل عمومی که متولی آن س��ازمان دهیاری ها و ش��هرداری های 

وزارت کش��ور است، توسعه انرژی های تجدیدپذیر که جزو تکالیف 
وزارت نیرو اس��ت، ارتقای کیفیت س��وخت که وظیفه وزارت نفت 
اس��ت، از رده خ��ارج کردن خودروهای فرس��وده ک��ه وزارت راه و 
شهرس��ازی و س��تاد مدیریت حمل و نقل و سوخت در این زمینه 
تکلیف است اشاره کرد که مسئولیت از رده خارج کردن خودروهای 
فرس��وده از سال گذش��ته به وزارت صمت واگذار شده است.رئیس 
مرک��ز ملی هوا و تغییر اقلیم افزود: این موضوعات اساس��ی عموماً 
یا اجرا نش��ده اند یا به قدری ضعیف به آن ها عمل شده  است که بر 
کاهش آلودگی هوا تاثیرگذار نبوده اند. در این جهت ما گزارش های 
لازم را ارائه داده ایم و در مواقعی که نیاز بوده تا س��ازمان حفاظت 
محیط زیست آیین نامه های اجرایی را اصلاح کند، این اقدام انجام 
ش��ده اس��ت بنابراین می توان ادعا کرد که سازمان حفاظت محیط 
زیست در حد توان به وظایف خود عمل کرده است و دستگاه های 
مسئول باید پاسخگوی تکالیف محقق نشده خود باشند. وی درباره 
دلایل عدم تحقق این قانون اظهار کرد: از جمله دلایل عدم تحقق 
این قانون می تواند عدم تامی��ن اعتبارات و امکانات لازم همچنین 
محدودیت های ناش��ی از تحریم برای دسترسی به فناوری های روز 
به وی��ژه در حوزه فناوری های مرتب��ط با کاهش آلایندگی و ارتقای 
اس��تاندارد خودروها باشد. گل علیزاده در پایان تصریح کرد: علاوه 
بر این تکالیف دوگانگی هایی نیز وجود دارد بنابراین گزارش��ی که 
سازمان بازرسی داده است را به تمام نهادهای وزارتی اعلام کردیم و 
تمام دستگاه های ذی ربط مراجعه و دلایل خود را مطرح کردند که 
منجر به بررسی پرونده دستگاه هایی در مرجع قضائی شد که ترک 
فعل کرده اند بنابراین به دلیل پیگیری ها و اعلام گزارش از عملکرد 
دستگاه های مسئول، سازمان حفاظت محیط زیست هیچگونه ترک 

فعلی در اجرای این قانون نداشته است.

توضیح مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم در مورد اجرا نشدن قانون هوای پاک:
 

 پول نداریم و تحریم هستیم پس به فناوری روز دسترسی نداریم

کارگ��ران مش��اغل س��خت و زی��ان آور که در 
س��خت ترین ش��رایط تن به کاره��ای پر خطر 
می دهن��د به این امید ک��ه حداقل در مقابل به 
خطر انداختن جان و س��لامتی خود می توانند 
زودتر بازنشس��ت شوند، امروز با قوانین مبهمی 
روبرو شده اند که آینده شغلی آن ها را به مخاطره 
انداخته است.به گزارش ایلنا، یکشنبه ۸ آبان ماه، 
نمایندگان مجلس در جریان بررس��ی جزییات 
لایحه برنامه هفتم توسعه، با بند الحاقی ماده ۲۹ 
ای��ن لایحه با ۱۲۷ رأی موافق، ۷۸ رأی مخالف 
و ۸ رأی ممتنع از مجموع ۲۲۴ نماینده حاضر 
در صحن موافقت کردند. این بند الحاقی، س��ن 
و سابقه بازنشستگی را در صندوق های مختلف 
تا مرز ۵ س��ال به ص��ورت پلکانی و حتی برای 
ش��اغلان فعلی افزایش می ده��د؛ تصویب این 
بند با انتقادات بسیار مواجه شده است؛ افزایش 
یکجانبه و ضد کارگری سن بازنشستگی، خلاف 
منافع قانونی نیروی کار اس��ت؛ اما از همه اینها 
گذش��ته بند الحاقی م��اده ۲۹ لایح��ه برنامه 
هفتم توسعه ابهامات و کاستی های بسیار دارد: 
مشخص نیست گروه های شغلی مختلف چگونه 
قرار است مش��مول این بند شوند.در همان روز 
هش��تم آبان و در جری��ان مذاک��رات موافق و 
مخال��ف در صحن علنی مجل��س، علی بابایی 
کارنام��ی در مخالفت با ای��ن بند الحاقی گفت: 
این بند الحاقی همان افزایش سن بازنشستگی 
اس��ت که با فرمولی غیریکسان و نامفهوم برای 
هر یک از گروه های ش��غلی و افرادی که سابقه 
کار دارند، سن بازنشستگی را تعیین کرده است. 
این بند الحاقی را مغایر با اصول ۳ و ۱۱۰ قانون 
اساسی است و تصویب آن تبعات اجتماعی در 
پی خواهد داش��ت. با این حال مشخص نیست 
منظور از »بیمه پردازان« دقیقاً چه کسانی است، 
آیا همه گروه های شغلی و همه بیمه شدگان را 
در برمی گیرد؟ به طور خاص، تکلیف کارگران 
مشاغل سخت و زیان آور چندان روشن نیست؛ 
هرچن��د این بند مص��وب، تبص��ره ای دارد که 
می گوید »ایثارگران و مشمولان قوانین سخت و 
زیان آور مشمول قوانین خاص خود هستند« اما 
سوال اینجاست که آیا سن بازنشستگی کارگران 
مشاغل س��خت با احتس��اب س��نوات ارفاقی 
مشمول این افزایش نمی ش��ود؟ همه کارگران 

از این پس قرار است ۳۵ساله بازنشست شوند، 
چه در مش��اغل عادی و چه با احتساب سنوات 
ارفاقی؛ آیا غیر از این است؟علیرضا خرمی فعال 
کارگری و عضو شورای اسلامی کار شرکت پلی 
اکریل اصفهان در ارتباط با نگرانی های کارگران 
می گوید: کارگران ش��اغل در مشاغل سخت و 
زیان آو با ابهام و سردرگمی مواجهند و اصلاحات 
ضد کارگری مربوط به س��ن بازنشس��تگی در 
برنامه هفتم موجب بلاتکلیفی آن ها شده است. 
او اضاف��ه می کند: با اینکه مدتی از تصویب بند 
الحاقی ماده ۲۹ برنامه هفتم توسعه با استناد به 
دلایل واهی و برای سرپوش گذاشتن بر مشکلات 
پیش آمده در صندوق های بازنشستگی می گذرد 
هنوز کارگران ش��اغل در پس��ت های سخت و 
زیان آور در نگرانی و تش��ویش به سر می برند و 
نمی دانند تکلیف بازنشستگی شان چه می شود. 
خرمی معتقد اس��ت؛ مش��کلات امروز صندوق 
تامین اجتماعی به واسطه سوء مدیریت و حیف 
و میل اموال صندوق به وجود آمده است؛ اموالی 
که در دولت های مختلف برای مصارف سیاسی 
و پوشش کسری بودجه مورد دست اندازی قرار 
گرفته اس��ت. این فعال کارگری ادامه می دهد: 
ح��ال با تصویب قوانین نی��م بند به خیال خود 
درصدد احیای این صن��دوق از جیب کارگران 
هستند، قوانینی که با ابهامات زیادی روبروست 
از جمله ابهام در مورد مشاغل سخت وزیان آور.
خرمی تاکید می کند: کارگران مشاغل سخت و 
زیان آور در س��خت ترین شرایط با امید به اینکه 
در مقاب��ل ب��ه خطر انداختن جان و س��لامتی 
خ��ود بتوانند زودتر بازنشس��ت ش��وند تن به 
کارهای پر خطر می دهند اما امروز متاسفانه با 
قوانین مبهمی روبرو ش��ده اند که آینده آن ها را 
به مخاطره انداخته است و تمام امیدهایشان را 
از آن ها گرفته اس��ت. کارگ��ران قبل از هر چیز 
خواس��تار حذف بند ضد کارگری برنامه هفتم 
در ش��ورای نگهبان هس��تند؛ خرم��ی با بیان 
اینکه عادلانه نیس��ت تاوان س��وءمدیریت ها و 
برداش��ت های ش��خصی، گروهی و جناحی را 
کارگران بپردازن��د، به صراحت می گوید: »برای 
رف��ع بحران نات��رازی صندوق ها فک��ری دیگر 
بکنی��د، قبل از هر چیز، مدیریت غلط را اصلاح 

کنید…«.

عضو شورای ش��هر تهران با اشاره به آخرین 
وضعیت خش��ک ش��دن درختان تعدادی از 
بوس��تانهای جنگل��ی پایتخت، گفت: س��وال 
مهم این اس��ت که چرا این حجم از درختان 
خش��ک ش��ده؟ چه ترک فعل هایی صورت 
گرفت��ه؟ چ��ه کارهایی انجام نش��ده و یا کم 
کاری صورت گرفته اس��ت؟به گزارش ایسنا، 
مدتهاست که اعضای ش��ورای شهر در مورد 
وضعیت درختان تهران اظه��ار نگرانی کرده 
و نس��بت به از بین رفتن درختان در باشگاه 
انق��لاب و قطع درخت��ان در مرکز ژئوفیزیک 
و قط��ع ش��دن پی در پی آب پ��ارک چیتگر 
هش��دار داده ان��د، اما روند خش��ک و از بین 
رفتن درختان پایتخت گویا سرعت بیشتری 
به خود گرفته بگونه ای که مدتی پیش عضو 
ش��ورای ش��هر تهران در تذکری نس��بت به 
خشک ش��دن بیش از ۱۲ هزار اصله درخت 
در س��ه پارک جنگلی هشدار داده و خواهان 
گ��زارش ش��هرداری تهران  از ای��ن درختان 
خش��ک ش��ده و اعلام کرده بود که در مورد 
تعداد دقیق درختان آفت زده و خشک شده 
آمار غیر رس��می وجود دارد و لازم است که 
شهرداری گزارشی به شورای شهر ارائه بدهد. 
ناص��ر امانی ، با بیان اینک��ه درختان، یکی از 
ریه ها و فیلترهای اصلی وضعیت هوای تهران 
هس��تند و بر همین اساس باید بر روی حفظ 
درختان تاکید ش��ود، افزود: به اعتقاد من هر 
درختی که قطع می ش��ود، تیری به س��مت 
ریه تهران شلیک می شود و نباید اجازه دهیم 
درخت��ان تهران بنا به هر دلیلی از بین بروند. 
وی گفت: بنابراین هر گزارش��ی که در مورد 
قطع یا خش��ک کردن درخت��ان به من داده 
ش��ود، آن را پیگیری کرده و حتی در صحن 
علن��ی مطرح می کنم ت��ا خاطیان بدانند که 
اقدام آنها از دید مردم و نمایندگان آنها پنهان 
نم��ی مانند و بر همین اس��اس مدتی قبل با 
خبر شدم که در بوستان های جنگلی اطراف 
تهران همچون سرخه حصار، چیتگر و لویزان 
طی دو س��ال اخیر تعداد زی��ادی از درختان 
مبتلا به آفت ش��ده و خشک ش��ده اند و این 
آف��ت به مابق��ی درختان نیز س��رایت کرده، 
بگون��ه ای که عدد ناب��ودی درختان نجومی 

ش��ده اس��ت.امانی با بیان اینک��ه پیگیری ها 
نش��ان داد که حدود ۱۳ هزار درخت در این 
تعداد بوس��تان در معرض قطع اس��ت چراکه 
این حجم از درختان خش��ک ش��دند و راهی 
جز قطع کردن آنها و کاش��ت مجدد درخت 
وجود ندارد، افزود: اما س��وال مهم این است 
که چرا این حجم از درختان خش��ک ش��ده؟ 
چ��ه ترک فعل های��ی صورت گرفت��ه؟ و چه 
کارهایی انجام نش��ده و ی��ا کم کاری صورت 
گرفت��ه؟ که حالا ما با ای��ن حجم از درختان 
خش��ک ش��ده مواجه هس��تیم؛ البته برخی 
علت این خش��ک ش��دن را کم آبی می دانند 
و برخ��ی دیگ��ر ع��دم تنُُک کردن ب��ه موقع 
درخت��ان را علت بروز این اتفاق می دانند؛ اما 
به هر دلیلی که این اتفاق افتاده، می بایس��ت 
جلوی تسری یافتن خشک شدن درختان را 
گرفت.وی ادامه داد: شهرداری تهران باید به 
عنوان یک ش��خصیت حقوقی، باید بر فرآیند 
نگه��داری درختان نظارت کنن��د.وی با بیان 
اینکه جای سوال اس��ت که برنامه شهرداری 
برای تاب آوری درختان فعلی و درختان نیمه 
جان چیست؟ افزود: تذکر من به عنوان عضو 
شورای شهر تهران دو جنبه دارد، یک جنبه 
تأکید بر برخورد با عواملی که کوتاهی کردند 
و بعدی نی��ز تغییر بر روند نگهداری درختان 
اس��ت؛ چراکه ای��ن درختان تح��ت مدیریت 
ش��هرداری تهران هس��تند و ش��هرداری نیز 
نگهداش��ت درختان را به پیمانکار می سپارد 
و می بینیم که در پرونده اخیر خشک شدن 
درختان، شهرداری تهران بعد از خشک شدن 
درختان از پیمانکار شکایت کرده و شهرداری 
ب��رای پیمانکار جریمه ۶۰ میلیارد تومانی در 
نظرگرفته و پیمان��کار هم در اعتراض به این 
حکم به کمیسیون ماده ۷۷ آمده و در دفاعیه 
خود اعلام کرده ک��ه اصلا درختان را قبل از 
تحویل مش��اهده نکرده و حت��ی درختان را 
ش��مارش نکرده است و می گوید نمی داند که 
درختان از چه زمانی و به چه علتی خش��ک 
ش��ده اس��ت! دقت داشته باش��ید این روش، 
ش��یوه نگهداری بوستان های ارزشمند تهران 
نیست چراکه به نابودی بوستان ها می انجامد 

و این روش باید تغییر کند.

 نگرانی بابت افزایش سن بازنشستگی

تکلیف کارگران سخت و زیان آور چه می شود؟
 عضو شورای شهر تهران اعلام کرد

خشک شدن ۱۳هزار درخت در ۳ بوستان جنگلی تهران 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

طلاهای کثیف این روزها س��بب تش��دید آلودگی هوا در پایتخت 
شده است و مدیران محیط زیست در مورد این مسئله به ویژه در ۴ 
منطقه تهران هشدار داده اند. به قدری بوی تعفن دارد که همه را از 
خود دور می کند. هر چند همه را از نزدیک فراری می دهد ولی این 
روزها در دنیا اندکی دوست داشتنی شده و برخی حتی آن را طلا 
خطاب می کنند اما از نوع کثیفش؛ کمتر کسی ارزشش را می داند 
چرا که قیمتش پنهان است و ظاهرش نامطلوب؛ با توسعه جوامع 
آمارش رو به افزایش اس��ت. اگر به آن بی توجه باش��یم و فکری به 
حالش نکنیم بلایی س��رمان می آورد که نپ��رس و نگو، از آلودگی 
زیست محیطی گرفته تا بیماری های عفونی. به هر حال نمی توانیم 
نس��بت به آن بی تفاوت باش��یم. تجربه های جهانی و بررسی های 
علمی نش��ان می دهد که بهتر اس��ت با آن به نوعی دوست باشیم 
ت��ا هم از عوارضش نس��بت به خودمان کم کنی��م و هم ثروتی از 
آن نصیبان ش��ود. بخواهیم یا نخواهیم اگر فکر چاره نکنیم عواقب 
پس��ماند یا زباله بیخ ریشمان در طبیعت اس��ت و برایمان دردسر 
ایجاد می کند. برخی پسماندها مانند شوینده ها، رنگ ها و حلال ها 
واکنش شیمیایی نشان داده و برخی پسماندهای خانگی نیز مانند 
جیوه داخل دماس��نج نیز حاوی فلزات س��نگین هستند. بنابراین 
آلودگی آب و خ��اک می تواند از عواقب بی توجهی به موضوع زباله 
یا پسماند باشد. مسئله پسماند اکنون به یک معضل بزرگ تبدیل 
شده است که به اشکال گوناگون آسیب های خود را به رخ می کشد. 
در برخی مناطق به صورت ش��یرآبه و آلودگ��ی دریایی و در برخی 
مناطق نی��ز به صورت آلودگی هوا و تولید گازهای گلخانه ای خود 
را نشان می دهد که تأثیر بسیار بالایی در سلامت محیط زیست و 
تمام جانداران دارد. هفته گذشته علیرضا مزینانی مدیرکل حفاظت 
محیط زیس��ت اس��تان تهران از جولان پسماندس��وزی و ضایعات 
س��وزی در حاشیه پایتخت خبر داد و گفت: این مسئله در تشدید 

آلودگی هوای تهران در هفته های اخیر بسیار نقش داشته است.

<پسماندسوزی ها  در کهریزک،  باقرشهر و حاشیه های شهرستان ری
وی افزود: ما متأس��فانه ش��اهد پسماندس��وزی های گس��ترده در 
کهری��زک، باقرش��هر و حاش��یه های شهرس��تان ری هس��تیم و 
دس��تگاه های مس��ئول و متولی باید به تکالی��ف خود در خصوص 
مقابله با پسماندس��وزی و ضایعات سوزی با جدیت بیشتری عمل 
کنند.سمیه رفیعی، نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس ش��ورای اسلامی نیز در حاشیه بازدید از یکی 
از پهنه های پسماند سوزی تهران و محله خلازیر با اشاره به قانون 
هوای پاک گفت: ۲۳ دس��تگاه در زمین��ه آلودگی هوا نقش دارند 
که مجلس برابر وظایف نظارتی خود بر عملکرد این دس��تگاه ها و 
نتایج اجرای قانون نظارت می کند. رئیس فراکسیون محیط زیست 
مجلس با تاکید بر اینک��ه یکی از دلایل مهم آلودگی هوای تهران 
موضوع آتش زدن زباله هاس��ت گفت: بر اس��اس نظر کارشناسان 
زباله سوزی سهم قابل توجهی از منابع ثابت در آلودگی هوای تهران 
را ب��ه خود اختصاص می دهد. وی اف��زود: علی رغم برخی اقدامات 
انجام ش��ده توسط دس��تگاه های مرتبط، متأس��فانه هنوز موضوع 

زباله سوزی متوقف نشده است.

<ورود مواد خطرناک و سمی به هوای پایتخت با پسماند سوزی
نماین��ده مردم تهران، ری، ش��میرانات، اسلامش��هر و پردیس در 
مجلس با اش��اره به اینکه زباله سوزی خصوصاً در فصول سرد سال 
موجب ورود حجم قابل توجهی آلودگی و مواد خطرناک و سمی به 
هوای پایتخت می شود گفت: هرچند گشت های شبانه دستگاه های 
مسئول در این زمینه می تواند پیشگیرانه باشد ولی باید این موضوع 
به صورت ریش��ه ای حل ش��ود. به گفته وی موضوع زباله س��وزی 
مس��ئله ای چندوجهی است که صرفاً یکی از آثار و نتایج آن ایجاد 

آلودگی خطرناک در تهران و کلان شهرهاست.

<آمار رسمی از زباله سوزها در تهران نداریم 
درباره موضوع زباله س��وزی در پایتخت به علیرضا رحمتی رئیس اداره 
حفاظت محیط زیست شهر تهران رفتیم وی در این زمینه به مهر گفت: 
زمانی که شاخص ذرات معلق در هوای پایتخت زیاد باشد کمیته اضطرار 
آلودگی هوا برگزار می شود و بر اساس مصوبه این کمیته حتی سوزاند 
ش��اخ و برگ خشک شده درختان هم ممنوع است ولی متأسفانه این 
موضوع توسط برخی از بخش های خصوصی صورت می گیرد و زباله هایی 
هم توسط واحدهای صنعتی سوزانده می شود. وی افزود: در مورد تعداد 
زباله سوزها در تهران آمار رسمی نداریم بیشتر این افراد در مخروبه ها 
و حاش��یه های مناطق ۱۸، ۱۹، ۱۵ و حتی ۱۲ دس��ت به زباله سوزی 
می زنند. زباله هایی که توس��ط افراد غیر مجاز جمع آوری ش��ده برای 
اهداف مختلف سوزانده می شود مثلاً برای جدا کردن آلیاژ از زباله، که 
ما این موضوع را در کارگروه پسماند فرمانداری تهران مطرح کرده ایم و 
شهرداری منطقه ۱۹ موظف شده طرح کالبدی محیط زیستی در این 
زمینه ارائه دهد و سریع ترین راه ممکن در این راستا اتخاذ شود. رحمتی 
گفت: برخورد با زباله سوزی ها باید با جدیت صورت گیرد و داشتن متولی 

به صورت ویژه در موضوع مقابله با پسماند سوزی حائز اهمیت است.

<گام هایی برای تبدیل آشغال های دوست نداشتی به انرژی
در حال��ی که همه از بو و ش��کل آن ها بی زارند ام��ا می توانند خالق 
ثروت های عظیم و انرژی باشند. حتی برای همه آنهایی که دوستش 
ندارند. البته گام هایی برای تبدیل آش��غال های دوس��ت نداشتی که 
امروزه دوست داشتنی شده به انرژی و درآمد توسط مدیریت شهری و 
وزارت نیرو برداشته شده است اما اقدامات تاکنون ناکافی بوده و جای 
توسعه دارد. باید بتوانیم در کشور هر چه بیشتر در تبدیل پسماند به 
انرژی اقداماتی با همکاری شرکت های دانش بنیان برداریم. اقداماتی 
که در صورت تحقق نتایج خوب ملی و بین المللی خواهد داشت و نه 
تنها حفاظت از محیط زیست و حفاظت از هوا را به همراه دارد بلکه 
آینده ای بهتر برای مردم رقم می زند، طلای کثیف امروز در دسترس 
اس��ت اما توس��عه و بهره برداری از آن به صورت جامع و جدی مورد 

توجه قرار نگرفته است.

 ردپای طلاهای کثیف در تشدید آلودگی هوای تهران
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کریدور شــمال-جنوب مزیت راهبردی برای جمهوری اســامی 
ایــران از منظر سیاســی، امنیتــی و اقتصادی دارد چــرا که به 
 عنوان یک شــاهراه مهــم ترانزیت کالا میان کشــورهای منطقه 

محسوب می شود.
توســعه دریا محور و اقتصاد دریا که اخیراً مورد توجه قرار گرفته، 
موضوعی بسیار کلی است و لازم است تا تصویر روشنی از آن مطرح 
شود. تعریف اقتصاد دریامحور که در ادبیات جهانی عموماً با عنوان 
اقتصاد آبی یا Blue Economy از آن یاد می شود، استفاده پایدار از 
ظرفیت منابع و گستره های آبی اعم از اقیانوس ها، دریاها، دریاچه ها 
و جزایر برای رشد اقتصادی، بهبود وضعیت معیشت و ایجاد اشتغال 

و در نهایت افزایش تولید ناخالص داخلی تعریف می شود.
ایران با داشــتن پنج هزار و ۸۰۰ کیلومتر نوار ســاحلی جنوبی و 
شــمالی )۴۰ درصد مرزهای کشور(، کشــوری دریایی محسوب 
می شود؛ ولی در میزان استفاده از این نعمت خدادادی چندان موفق 
نبوده است. بیشــترین فعالیت در عرصه سواحل کشور، مربوط به 
محدوده های شهری و روستایی و تاسیسات بندری و نظامی است 
که همه اینها حدود پنج درصد از ظرفیت سواحل کشور را به خود 
اختصــاص دادند و حدود ۹۵ درصد از این ظرفیت مورد توجه قرار 
نگرفته است. در حالی که این مناطق دارای اهمیت ژئواستراتژیک، 

ژئوپلیتیک و ژئواکونومیک در مقیاس جهانی و منطقه ای هستند.
ایران حدود یک درصد اقتصاد دریایی دنیا را بدون احتساب منابع 

نفتی و گازی و حدود ۵.۲ درصد را با احتســاب این منابع به خود 
اختصاص داده است. این در حالی است که از نظر پتانسیل موجود 
در اختیار کشور، ایران از بین ۱۸۴ کشور در رتبه چهلم قرار دارد، 
در صورتــی که از نظر کســب درآمد وضعیت مطلوبی نداشــته و 
بیشترین فعالیت های اقتصادی در عرصه سواحل کشور متمرکز در 

محدوده شهرهای بزرگ ساحلی است.
خسرو سرایی مدیرکل لجســتیک و حمل و چند وجهی سازمان 
بنادر و دریانوردی با اشاره به اینکه کشورهای عربی خواهان ترانزیت 
از مسیر »ایران« به روسیه هستند، گفت: کشورهای جنوبی حاشیه 
خلیج فارس خواهان ترانزیت از ایران به روســیه هستند و از سوی 
دیگر با کشور روسیه مذاکراتی انجام شد و انتظار می رود تا بتوانیم 

این نقش را در این مسیر ایفا کنیم.
مدیرکل لجستیک و حمل و چند وجهی سازمان بنادر و دریانوردی 
تاکید کرد: ایران به عنوان یک پل برای اتصال کشورهای جنوبی به 
کشورهای شمالی حائز اهمیت خواهد بود و کریدور شمال-جنوب 
صرفاً به این کشــورها محدود نخواهد بود و کریدور شمال-جنوب 

صرفاً به این کشورها محدود نخواهد بود.
وی ادامه داد: البته در داخل کشور حمل و نقل چندوجهی داریم، 
به هر حال موضوع ترانزیت بحثی چندوجهی و نیازمند هماهنگی 
گسترده است، در حمل و نقل باید داده ها و اسناد به صورت تبادل 
الکترونیک جابه جا شــود و قطعاً اگر نگاه لجستیکی در کشور جا 

بیفتد، توســعه در این بخش به سرعت خواهد بود. قطعاً هر چه در 
کریدور شمال -جنوب بتوانیم تسهیات ایجاد کنیم، تمام کشورهای 
ذی ربط ترجیح خواهند داد از این مســیر تردد داشــته باشند. در 
این راســتا هماهنگی های خوبی بین دستگاه های دولتی و بخش 

خصوصی شکل گرفته است.
به گزارش مهر؛ وی با اشاره به اباغیه ۹بندی رهبر معظم انقاب در 
موضوع توسعه دریامحور، تصریح کرد: در ماه های گذشته سازمان 
بنادر و دریانوردی در تدوین این سند نقش ایفا کرد و اباغیه هایی 
هوایی مدیرعامل ســازمان بنادر آمده است که توجه شود. در بند 
یک سیاست های کلی اباغی توسعه دریامحور، به سیاست گذاری 
یکپارچه اشاره شده است، مدیریت چابک، یکپارچه سازی و واکنش 
سریع در این موضوع مهم است که در بند یک سیاست های اباغی 

رهبر انقاب به این موضوع اشاره دارد.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و روسیه گفت: برخی از شرکت های 
ایرانی با روبل روســی با این کشــور معامله می کنند اما همچنان 
ارزهای همچون درهم، دلار و یورو هم در معامات برقرار هستند، 

شماری از شرکت ها هم با رمزارز تجارت می کنند.
هر چند روسیه هنوز در گروه کشورهایی که اصلی ترین و بزرگ ترین 
مقصد صادرات کالاهای غیرنفتی ایرانی را تشــکیل می دهند قرار 
نگرفته است، اما شــرکت های ایرانی از سال ۱۳۹۷ تاکنون تاش 
چشمگیری برای توســعه صادرات به بازار این کشور از خود نشان 
داده اند و در پی همین تاش ها حجم صادرات ایران به این کشور در 

چند سال گذشته رشد چشمگیری داشته است.
کامبیز میرکریمی، نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و روســیه این 
موضوع را تشــریح کرد و گفت: روسیه بازار بزرگی است که سالانه 
بیش تر از ۲۷۰ میلیارد دلار کالا وارد می کند، با این حال تا ســال 
۱۳۹۷ ارزش صــادرات ایران به روســیه در بهترین حالت به ۵۰۰ 
میلیون دلار هم نمی رســید و سال ۱۳۹۷ ارزش صادرات ایران به 

روسیه ۲۷۲ میلیون دلار شد.
وی افزود: در ســال ۱۳۹۸ موافقت نامه تجــارت آزاد بین ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا امضا شد؛ روســیه، باروس، قزاقستان، 
قرقیزستان و ارمنســتان اعضای این اتحادیه را تشکیل می دهند. 
با امضای این توافق نامه تعرفه های گمرکی کاهش چشمگیری پیدا 

کرد و حتی در شماری از کالاها به صفر رسید.
میرکریمی ادامه داد: در همان ســال نخســت پس از امضای این 
توافق نامه ارزش صادرات ایران به روســیه ۶۲ درصد افزایش یافت 
و ارزش آن از ۴۷۲ میلیــون دلار بالاتر رفت. در ســال ۱۳۹۹ نیز 
با وجود شیوع کرونا و بسته شــدن مرزها ارزش صادرات ایران به 

روســیه از ۵۰۰ میلیون دلار بیشتر شد. در سال ۱۴۰۱ نیز ارزش 
صادرات ایران به روسیه بیش از ۷۰۰ میلیون دلار شد و پیش بینی 

می شود این رقم تا پایان امسال به یک میلیارد دلار برسد.
نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران و روســیه اظهار کرد: همچنین 
پیش بینی می شود روند صعودی جریان صادرات ایران به روسیه در 
ســال آینده ادامه داشته باشد و حتی تقویت شود زیرا موافقت نامه 
تجــارت آزاد با اوراســیا در دی ماه امضا می شــود و با امضای این 
موافقت نامه تعرفه های صادرات و واردات بین ایران و کشــورهای 
عضو اتحادیه به صفر می رســد، این امر جهش بزرگی در صادرات 

کالا را رقم خواهد زد.
وی همچنین خاطرنشــان کرد: با این حال زیرساخت های تجاری 
ایران برای اجرای این جریان افزایشــی از صادرات کافی نیســت 
بنابرایــن جهش حجم صادرات به شــکل گیری صف کامیون های 

ایرانی در مرزها انجامیده است.
میرکریمــی در ادامه انواع ارزهایی که در تجارت ایران و روســیه 
استفاده می شود را شرح داد و گفت: برخی از شرکت های ایرانی با 
روبل روسی با این کشور معامله می کنند اما ارزهای همچون درهم، 
دلار و یورو هم در معامات برقرار هستند، شماری از شرکت ها هم 
با رمزارز تجارت می کنند، با این حال فرهنگ تجارت با رمزارز هنوز 
جا نیفتاده و البته رمزارزها هم نوســان زیادی دارند و این موضوع 
ریســک معامات را بالا می برد، بنابراین تعداد شرکت هایی که با 
استفاده از این ارز معامات را پیش می برند کم است و این معامات 

صورت رسمی ندارد.
ایــن عضو اتاق بازرگانی در ادامــه از دونرخی بودن ارز در ایران به 
عنوان مشــکلی جدی در تجارت یاد کرد و گفت: آنچه بیش از هر 

چیز می تواند توســعه صادرات ایران به روسیه را دچار چالش کند 
دونرخــی بودن ارز در ایران و فاصله قیمت دلار در بازار رســمی و 

غیررسمی داخل کشور است.
وی اضافه کرد: این دونرخی بودن ســبب شده شرکت هایی که در 
مقیاس کان صادرات می کنند و ارز حاصل از صادرات را در سامانه 
نیما عرضه می کنند در مقایسه با شرکت هایی که با کارت بازرگانی 
دیگــران کار می کنند و ارز خود را در ســامانه عرضه نمی کنند و 
در بازار غیررسمی با قیمت بالاتر می فروشند کمتر سود کنند، در 
نتیجه قدرت رقابت شرکت هایی که متعهد به قوانین صادراتی کشور 

هستند پایین می آید.
میرکریمی در ادامه یادآور شــد: موضوع دیگری که در چند سال 
گذشــته به تجارت ایران و روســیه جدیت بیشتری بخشید وقوع 
جنگ بین روسیه و اوکراین بود. پیش از جنگ شرکت های اروپایی 
و ترکیه ای حضور پررنگی در بازار روسیه داشتند که با وقوع جنگ 

امکان تجارت روسیه با این کشورها از بین رفته است.
به گزارش ایلنا؛ نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و روســیه تصریح 
کرد: اکنون فرصتی استثنایی در تجارت با روسیه برای ایران فراهم 
آمده زیرا دو اتفاق مثبت همزمان رخ داده است، یکی اینکه ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا توافق نامه تجارت آزاد امضا کرده اند و این 
نخستین بار در تاریخ ایران است که تجارت ایران و اتحادیه اوراسیا با 
تعرفه صفر انجام می شود و دوم اینکه در پی جنگ اوکراین و روسیه، 
روس ها تامین کننده های اروپایی و امریکایی خود را از دست داده اند. 
از سوی دیگر روابط سران کشورها از جمله سفر اخیر رئیس جمهور 
ایران به روسیه نیز گویای ظرفیت های جالب توجه در تجارت ایران 

و روسیه است و همیشه پس از سفر سران اتفاقات خوبی می افتد.
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مکث

محیط زیست

راهداری

صنعتی سازی و استفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیــان برای تولید مســکن باکیفیت، در 
نشست مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
با ســتاد توســعه اقتصاد دانش بنیان عمران و 
ساختمان معاونت ریاست جمهوری مورد تاکید 

قرار گرفت.
با هدف توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه های 
عمران و ســاختمان، نفــوذ فناوری های نوین 
ســاختمانی در نهضت ملی مسکن، حمایت از 
کنسرسیوم های دانش بنیان عمران و ساختمان، 
نشست های تخصصی با حضور نمایندگان ستاد 
توســعه اقتصاد دانش بنیان عمران و ساختمان 
ذیل معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
مرکز توسعه سیاست های راهبردی وزارت راه و 
شهرسازی، دبیرخانه صنعتی سازی و دبیرخانه 
تجاری ســازی مرکز تحقیقات راه، مســکن و 

شهرسازی برگزار شد.
در این جلســات تخصصی که با هدف استفاده 
از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در انبوه سازی 
مسکن حمایتی و ابر پروژه نهضت ملی مسکن 
برگزار شد، تاکید اصلی بر صنعتی سازی از یک 
طرف و استفاده از شرکت های دانش بنیان مورد 

توجه قرار گرفت.

مقرر شد تا این شرکت ها محصولات یا خدماتی 
را به صورت بومی سازی یا با بهره وری بالا تولید 
کنند و این فناوری ها پس از اخذ تاییدیه لازم، 
بتوانند در تولید مسکن انبوه مورد استفاده و اجرا 
قرار گیرند. در این نشست ها سیستم های نوین 
ساخت وساز مورد اســتفاده توسط شرکت های 
مدعو از سوی اعضا بحث و تبادل نظر قرار گرفت 
و مقرر شد کنسرســیوم هایی تشکیل شود که 
بتوانند دست کم ۳۰ تا ۵۰ درصد از خریدهای 
خود را از شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه 

عمران و ساختمان انجام بدهند.
همچنین مقرر شــد تا برای دریافت تسهیات 
شــرکت های دانش بنیان اقدام کنند که با این 
رویکرد، عاوه بر حمایــت از نفوذ فناوری های 
نوین ســاختمانی در نهضت ملی مســکن، از 
شرکت های عمران و ساختمانی که دانش بنیان 

هستند نیز حمایت شود.
به گزارش ایرنا؛ بر اساس تاکید مرکز تحقیقات 
راه، مسکن و شهرسازی، این ظرفیت برای همه 
شرکت های درجه یک فعال فناوری و پیشرو در 
حوزه عمران و ساختمان که بتوانند کنسرسیوم 
تشــکیل بدهند باز اســت و می توانند به این 

شرکت های اولیه بپیوندند.

همزمان با بازدید شبانه رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست از مخازن پلمپ شده مازوت نیروگاه 
منتظرالقائم اســتان البرز، اعام شد که در سال 
جاری هیچ نیروگاهی در ۸ کانشهر کشور، اقدام 

به مصرف مازوت نکرده اند.
درحالی که این روزها با تشدید آلایندگی هوا در 
کانشهرهای کشور، برخی صاحبان مسئولیت، 
به یــاد پیدا کــردن مقصــر افتاده انــد، یکی از 
آدرس های غلطی که برای یافتن منشأ آلودگی ها 
داده می شــود، بحث مازوت سوزی در نیروگاه ها 
است. از مجموع ۱۴۱ نیروگاه حرارتی در کشور، 
تنها ۱۶نیروگاه که بخاری هستند، امکان مصرف 
ســوخت مازوت دارند و از این تعداد نیروگاه، در 
سال جاری هیچ کدام از نیروگاه هایی که در درون 
۸ کانشهر )تهران، کرج، اصفهان، مشهد، شیراز، 
تبریز، قم و اهواز( واقع شــده اند، مازوتی مصرف 
نکرده اند. ساناز جعفرزاده، مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
و بهره برداری تولید شــرکت برق حرارتی در این 
خصوص گفت: از ابتدای سال تاکنون هیچ یک از 
نیروگاه های داخل کان شهرهای کشور از مازوت 
اســتفاده نکرده اند. وی با تاکید بر اینکه در حال 
حاضر ذرات معلــق معضل جدی آلایندگی هوا 
در تمام کانشهرهای کشور است، افزود: براساس 
ترازنامه انرژی ۸۰ درصد ذرات معلق تولید شده 
در کشــور مربوط به بخش حمل و نقل اســت. 
جعفرزاده سهم بخش نیروگاهی در تولید ذرات 
معلق را بالغ بر هفت درصد برشمرد و ادامه داد: 
براساس گزارش »سیاهه انتشار« سازمان حفاظت 
محیط زیســت در خصوص سهم منابع ثابت و 
متحرک در آلایندگی هوا نیز مشــخص گردیده 
است که در شهر تهران سهم منابع متحرک در 
آلودگی هوا ۵۹ درصــد، در تبریز ۵۷ درصد، در 
اهواز ۷۲ و در اراک ۵۰ درصد بوده است. مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق 

حرارتی ادامه داد: با اینکه از ابتدای سال تاکنون 
در هیچ یک از نیروگاه های داخل کان شهرهای 
کشور از سوخت مازوت استفاده نشده است ولی 
هم اکنون شاهد آلودگی شدید هوای شهرهایی 

همچون تهران، اصفهان و اراک هستیم.
جعفرزاده تاکید کرد: بنابراین نباید از دلایل اصلی 
آلایندگی هوا غافل شویم؛ چرا که عدم شناسایی 
درســت بخش های اثرگذار اصلی در این حوزه 
موجب اتخــاذ راهکارهایی برای برون رفع از این 
وضعیت خواهد شد که اثرگذاری مناسبی نخواهد 
داشت. همچنین، در بازدید شبانه رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیســت از نیروگاه منتظرالقائم 
استان البرز، عدم مازوت سوزی در این نیروگاه در 

سال جاری تایید شد.
علی ساجقه، در جریان بازدید سرزده از نیروگاه 
منتظر قائم جهت راســتی آزمایی از گزارش های 
این سازمان مبنی برعدم مازوت سوزی نیروگاه، از 

مخازن پلمپ شده مازوت آن بازدید کرد.
به این ترتیب مازوت سوزی نیروگاه »منتظر قائم« 
که هفته های گذشــته از سوی برخی از اعضای 
شورای شهر به عنوان نیروگاه های اطراف تهران و 
متهم اصلی آلودگی هوای پایتخت معرفی می شد، 

تکذیب شد.
مازوت ســوزی در بخش نیروگاهی آدرس غلط 
آلودگی هوای تهران و شــهرهای بزرگ اســت، 
درحالی که باید بیشتر به مباحثی چون، کیفیت 
سوخت در بخش حمل و نقل، کیفیت و پرمصرفی 
خودروهای تولید داخل، توجه ویژه به اقســاط 
خودروها و موتورسیکلت های فرسوده و دودزا و 

توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی توجه کرد.
به گــزارش تســنیم؛ اواخر هفته گذشــته نیز 
خبرنگاران حوزه محیط زیســت در بازدیدی از 
نیروگاه بعثت تهران ازعدم مازوت سوزی در این 

نیروگاه اطمینان حاصل کردند.

مشاور رئیس ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جــاده ای گفت: هدف گذاری ها برای حذف ۹۰ 
درصد تصادفــات و تلفات جــاده ای بر مبنای 
رویکردهــای جهانــی و تحول فنــاوری بین 
سال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۴۰ صورت پذیرفته است.
مهران قربانی مشــاور ریاســت این سازمان در 
امور مطالعات راهبردی در نخستین رویداد راه 
هوشمند اظهار کرد: هدف از برگزاری نخستین 
رویداد فناورانه راه هوشمند هم اندیشی و جذب 
ایده هــای فناورانه و سیســتم های هوشــمند 

جاده ای بوده است.
وی با اشاره به ارسال بیش از ۱۰۰ ایده فناورانه 
در ۱۰ محــور به دبیرخانه این رویداد و انتخاب 
۶۰ ایده برای ارائه و داوری بیان کرد: پنج طرح 
منتخب در نمایشگاهی که از ۲۷ تا ۲۹ آذر ماه 
به مناســبت هفته حمل و نقل برگزار می شود، 
انتخاب و تجلیل می شــوند و طرح های توسعه 
هوشمند مورد حمایت ویژه سازمان راهداری و 

حمل و نقل جاده ای قرار می گیرند.
مشــاور ریاســت در امور مطالعات راهبردی با 
اشاره به تاش این سازمان برای برقراری ارتباط 
بین فناوران هوشمند با جامعه سرمایه گذاران و 
بهره برداران افزود: با توجه به عضویت ســازمان 
راهداری وحمل ونقل جاده ای در مجمع جهانی 
راه این سازمان دسترسی به آخرین سیاست ها 
و رویکردهای بین المللی روز جهان در خصوص 

فناوری های حمل و نقل جاده ای را دارد.

قربانــی تصریح کرد: در ایــن مجمع جهانی راه 
)پیارک( عاوه بر دســتاوردهای حوزه حمل و 
نقل و راه ایمن تر، ارزان تر و اقتصادی تر، اهدافی 
در زمینه هوشمندسازی راه، خودروهای خودران 
و دیجیتال کردن حمل و نقــل جاده ای دنبال 
می شود. وی گفت: بر مبنای رویکردهای جهانی 
و تحول فناوری که در زمینه هوشمندسازی راه ها 
و از جمله در ســاخت خودروهای هوشمند در 
جهان در دست اقدام است، بین سال های ۲۰۲۰ 
تا ۲۰۴۰ هدف گذاری ها برای حذف ۹۰ درصد 

تصادفات و تلفات جاده ای صورت پذیرفته است.
مشاور رئیس ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای در امور مطالعــات راهبردی ادامه داد: 
بر اســاس سیاســتگذاری ها و اقدامــات انجام 
شــده، طی یک دهه آینده پارادایم های مربوط 
به مدیریت حمل و نقل جاده ای، ایمن ســازی 
راه ها، کاهش تصادفات و حذف جریان ترافیک 
با استفاده از هوشمندسازی حمل و نقل جاده ای 

به طور کامل تغییر می یابند.
به گزارش میزان؛ قربانی تحول هوشمندسازی 
در سیســتم حمل و نقل جاده ای را بر دو پایه 
اساسی یعنی راه هوشــمند و خودرو هوشمند 
مطــرح کــرد و گفت: ســازمان راهــداری و 
حمل ونقل جاده ای در راستای تحقق استراتژی 
راه هوشمند برنامه ریزی کرده و در مسیر تطبیق 
اقدامات خود با نیازمندی های هوشمندســازی 

حمل و نقل جاده ای قرار داده است.

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: 
کارگروه های علمی تخصصی با حضور نخبگان و اســتادان دانشگاه 
به منظور بررســی و انتخاب راهکارها برای رفع چالش های صنعت 

پالایش کشور تشکیل خواهد شد.
جلیل سالاری در نشست همفکری با نخبگان و استادان دانشگاه که 
در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی برگزار شد، گفت: 
عمده مسائلی که در کشور با آن روبه رو هستیم، بحث امنیت انرژی 
است و دشمن نیز در این زمینه همیشه تمهیدات خود را اندیشیده 
است، از جمله در دهه ۸۰ که سهمیه بندی را آغاز کردیم، در حالی 
کــه مصرف بنزین به ۷۴ میلیون لیتر در روز رســیده بود و روزانه 
نزدیک ۲۷ میلیون بنزین وارد کشــور می شد و آن اتفاق ها افتاد و 
قانون هدفمندی یارانه ها که قرار بود مراحل بعدی آن نیز اجرا شود، 
اجرایی نشد و سرانجام با اجرای سهمیه بندی، مصرف روزانه بنزین 

به ۵۹ میلیون لیتر رسید.
وی افــزود: البته در همان زمان به موازات طرح های پالایشــگاهی 
شــکل گرفت و از طرفی در دانش فنی مشکل داشتیم و واحدهای 
تحت لیسانس را از بیرون خریداری می کردیم، اما به لطف خدا در 
عمده واحدهای تحت لیســانس دارای دانش فنی بومی هستیم که 
به برکت نظام این دستاوردها محقق شد. سال ۸۷ در طراحی واحد 
ایزومریزاسیون پالایشگاه شازند به دانش فنی داخلی اعتماد کردیم 
و در اصفهان نیز تولید کاتالیســت ایزومریزاسیون را به شرکت های 
داخلی ســپردیم و ریســک آن را پذیرفتیــم و آزمایش کردیم و 
خوشبختانه این دانش بومی شد و این دستاوردها نتیجه آن بود که 
هر کجا به مجموعه های داخلی اعتماد کردیم، داخلی سازی محقق 

شد و هر جا منتظر خارج بودیم، دچار مشکل هستیم.

<کالایصنعتیایرانجایگزینتجهیزاتوخدماتشرکتهایشلوبیپی
معاون وزیر نفت در امور پالایش گفت: در حوزه تجهیزات نیز زمانی 
همه تجهیزات و ســاخت آن ها با اتکا به خارج انجام می شــد، اما 
با حمایت مجموعه و ارتباط با فناوران، مجموعه های دانشــگاهی، 
ارتبــاط با شــرکت های دانش پژوهی، پژوهشــگاه ها، یکپارچگی و 
ارتباط و بومی ســازی و مهندســی معکوس، در بسیاری از حوزه ها 
موفق شده ایم. ما در پروژه فراسرزمینی ونزوئا یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار قطعه داخلی را به کشــوری صــادر کردیم که تمام طرح های 
پالایشی آن ها دست شرکت های شل و بی پی بود و حاضر شد کالای 
ایرانی را به آنجا صادر کنیم و اســتانداردهای ما را پذیرفت که همه 
اینها با اراده و تصمیم دولت ســیزدهم محقق شد و در بخش های 

دیگر نیز به همین ترتیب حمایت شد.
سالاری افزود: برای نخســتین بار در حوزه کیفی سازی نفت کوره 
که فرآیند آن پیچیده است و ســرمایه گذاری و تجهیزات پیچیده 
نیاز دارد، با حمایت دولــت ظرفیت های پایین را به صورت پایلوت 
اجرا و در دو مجموعه پیاده ســازی کردیم و تجاری شده است و در 
دو پالایشگاه نیز به رغم اصل ۴۴ قرارداد بستیم و طرح تصفیه نفت 
کوره اجرایی شد که البته در قانون نیز اجرای طرح های بهینه سازی 

تکلیف و بر پایه آن اجرایی شد.
وی تاکید کرد: در حوزه فرهنگی نیز باید دستاوردها را به نسل های 
نو منتقل کنیم و شــکاف بین نســلی را حل کنیــم، طرح راهیان 

پیشــرفت نیز طرح خوبی بود و همگان تجهیزات ساخته شــده در 
داخل کشــور را دیدند و با این دســتاوردها آشنا شدند؛ همچنین 
در بخــش نرم افزاری نیز زیرســاخت های خوبی شــکل گرفته و 
زیرســاخت های موجود نیز بازسازی شــده است. برای مثال کشور 
روسیه از پیشــرفت ما در شرایط تحریم ابراز شگفتی می کند، زیرا 
در کشــور ونزوئا که تحریم اســت، پتروشیمی و پالایشگاه تنها با 
۱۰ درصــد ظرفیت کار می کند، بنابراین در این مجموعه و در این 
نظام با اراده و لطف خداوند و تاش توانســتیم دستاوردهای خوبی 

داشته باشیم.

<الزامیبودنبهینهسازیمصرفبهمنظوررفعچالشناترازی
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با اشاره 
به اینکه بهینه سازی نیز بخشی از وظایف ما در صنعت پالایش بوده 
است، گفت: روزانه ۸۰۰ میلیون مترمکعب گاز و ۳۰۰ میلیون لیتر 
فرآورده مصرف کنیم که اگر صرفه جویی محقق شود، ارزش افزوده 
ایجاد می شود و یکی از چالش های ما حل خواهد شد. ناترازی یکی 
از چالش های اساســی است و ســاختار قیمتی نیز در کشور بیمار 
است؛ ال پی جی کیلویی ۲۳۰ تومان قیمت دارد که با پالایشگاه که 
بخش خصوصی است، به قیمت فوب خلیج فارس تسویه می کنیم، 
بنابراین مطالبات شــرکت های پالایشی و بورسی از دولت، بیش از 
خوراک آن هاست که اینها نگرانی هایی است که این سرمایه می تواند 

در توسعه، احداث و تکمیل زنجیره ارزش وارد شود.

<راندمانپاییننیروگاهیوتحویل۱۸میلیاردلیترسوختبهنیروگاهها
درسالگذشته

سالاری افزود: سوخت هوایی را ۶۰۰ تومان در هر لیتر می فروشیم، 
این در حالی اســت که یک سفر تا مشــهد ۲ میلیون تومان است، 
اما پول ســوخت آن بهای بلیت چند صندلی هم نمی شود، روزانه 
حدود ۳ تا ۴ میلیون لیتر ســوخت هوایی با لیتری ۶۰۰ تومان در 
کشــور توزیع می کنیم که هزینه حمل آن را هم پوشش نمی دهد، 
این در حالی اســت که هزینه نگهداری و حقوق کارکنان ۵۴ مرکز 
سوختگیری هوایی بسیار بیشتر از این رقم است. نفت سفید ۱۵۰ 
تومان در هر لیتر قیمت دارد که باز هم هزینه حمل آن را پوشــش 
نمی دهد، قیمت گازوئیل نیز ۳۰۰ تومان در هر لیتر است که سامانه 
سپهتن نیز اجرایی نشد و حجم زیادی از گازوئیل در کشور قاچاق 
شــده و این سرمایه متاســفانه از کشور خارج شده و به پاکستان و 
افغانســتان می رود، بنابراین بخش زیادی مصارف بی رویه است. در 

گاز هم همین شــکل است، زمانی ما سالانه ۸ میلیارد لیتر سوخت 
به نیروگاه ها می دادیم، در حالی که ســال گذشته ۱۸ میلیارد لیتر 
سوخت تحویل نیروگاه ها شده است که نشان دهنده راندمان بسیار 
پایین نیروگاهی و هدرروی و متاســفانه شرایط بیمار مصرف بهینه 

سوخت در کشور است.

<مصرفبالایسوختخودروهادرکشور
وی گفت: خودروهای ما نیز مصرف سوخت بالایی دارند و در سبد 
سوخت نیز تنوع نداریم و همه اینها نیازمند مسئله شناسی، بررسی 
کردن و راهکار دادن و کار مشترک تیمی و اراده ملی است و در یک 
جلسه حل نخواهد شد، بنابراین امیدواریم در کارگروه های تخصصی 
در حوزه های مختلف بررســی شود و بخشــی نیز فرهنگ سازی و 
اصاح و ایجاد زیرساخت ها به ویژه در حوزه حمل ونقل عمومی است. 
ســرمایه گذاری نیز باید انجام و اولویت بندی شود. در حوزه تحقیق 
و پژوهش باید اولویت ها مشــخص شــود که البته در پالایشگاه ها 
در حوزه بهینه ســازی به طور کامل کار انجام شــده اســت و همه 
پالایشگاه های بدون سوزاندن گازهای مشعل و صنعت سبز هستند.

معاون وزیــر نفت در امور پالایش به نوســازی نفتکش های حمل 
فرآورده در سال های اخیر اشاره و بیان کرد: این موضوع در شرایطی 
است که هر کامیون در کشور ۶۵ لیتر سوخت در هر ۱۰۰ کیلومتر 
مصرف می کند. اگر این رقم به تنهایی به ۳۰ لیتر تبدیل شود، ۳۰ 
لیتر در هر ۱۰۰ کیلومتر صرفه جویی محقق می شــود، بنابراین اگر 
یک طرح نوســازی ناوگان را در کشور اجرایی کنیم، ارزش افزوده 
ایجادشده را می توانیم در سبد سوخت، نحوه توزیع، توسعه خطوط 
و... به کار بگیریم و اگر این توســعه اتفاق بیفتد، دســتاورد بزرگی 

است که البته برای آن ها برنامه ریزی شده است.

<جهادشبانهروزیبرایجابهجاییطاقتفرسای
روزانه۷۴۰میلیونلیترنفتخاموفرآوردهدرکشور

ســالاری گفت: روزانه ۷۴۰ میلیون لیتر نفت خــام و فرآورده در 
کشور جابه جا می شود که ۱۱۶ میلیون لیتر آن بنزین است و مقدار 
مصرف آن اخیراً تغییری در زمستان و تابستان ندارد؛ همه خودروها 
تک سرنشــین هستند و همه ظرفیت شــبکه خطوط کشور درگیر 
بنزین اســت و گازوئیل را با ناوگان ریلی جابه جا می کنیم و روزانه 
باید ۱۵هزار کامیون جابه جا شــود تا ســوخت کشور تأمین شود و 
این حجم از عملیات، پیچیدگی کار تامین سوخت را نشان می دهد 

و شبانه روز کار می کنیم تا سوخت کشور را تأمین و توزیع کنیم.
به گزارش شانا؛ وی در پایان اظهار کرد: امیدواریم با همفکری بخش 
دانشــگاهی و به صورت کار گروهی، نظرات را جمع بندی و بر اساس 
دســتور کار برای رفع چالش های صنعــت پالایش حرکت کنیم و 
در بخش های مختلف افزون بر رفع چالش ها، بتوانیم اشــتغال زایی 
کنیم. در جریان این همکاری میان صنعت و بخش های دانشــگاهی 
همچنین می توانیــم در پروژه ها مدیر و مجریان خوب پروژه تربیت 
کنیم و افزون بر آن در حــوزه کارآموزی و کارورزی نیز همکاری و 
مسیر خوداشتغالی برای آیندگان ایجاد کنیم که همه این ظرفیت ها 
اگر در قالب یک بســته معین و با قبول مســئولیت تعریف شــود، 

نتیجه بخش خواهد بود.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد

همفکری با نخبگان دانشگاهی برای رفع چالش های صنعت پالایش
کارگروههایعلمیتعیینراهکارهاتشکیلمیشود

ورود »درهم« به مبادلات ایران و روسیه

زیرساختهایتجاریایرانبرایافزایشصادراتکافینیست

»ایران« کلید ترانزیت شمال به جنوب کشور

بهره مندی از اقتصاد دانش بنیان در حوزه های عمران و ساختمان

سهم »صفر« مازوت سوزی در نیروگاه های ۸ کلانشهر کشور
مهر تایید شبانه محیط زیست

هدف گذاری برای کاهش ۹۰ درصدی تصادفات 
بر مبنای رویکردهای جهانی
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دنی��ای اقتص��اد: معضل مالی��ات و تامی��ن مالی 
هزینه های دولت

صرف نظ��ر از تالی های فاس��د 
سیاس��ی ناش��ی از احس��اس 
بی نیازی اقتصادی دولتمردان نسبت به شهروندان 
از جه��ت مال��ی و نیز تحت فش��ار ق��رار گرفتن 
تولیدکنن��دگان داخلی به دلی��ل واردات کالاهای 
خارجی ارزان قیمت )بیماری هلندی(؛ وابس��تگی 
مالی دولت به درآمده��ای نفتی که خود تابعی از 
نوس��انات اغلب غیر قابل پیش بین��ی قیمت نفت 
در بازارهای جهانی اس��ت، طبیعتا ممکن اس��ت 
موج��ب بی ثبات��ی در تامین مناب��ع بودجه دولت 
شود. وابستگی مالی دولت به درآمدهای نفتی که 
از س��ال های پیش از انقلاب اسلامی آغاز شده بود 
با وجود ش��عارهای برخی سیاستمداران تا همین 
س��ال های اخیر با تم��ام مض��رات آن ادامه یافت. 
درس��ت است که در برخی سال های بعد از انقلاب 
اس��لامی هر گاه که درآمدهای نفتی به هر دلیلی 
کاهش می یافت، رفتار دولت ها بعضا نسبتا معقول تر 
می ش��د، اما قاع��ده کلی تر این بود ک��ه هر زمان 
این درآمدها افزای��ش می یافت دولت ها رفتارهای 
نامعقول تری از خود نشان می دادند یعنی ریخت و 
پاش ها، اتلاف منابع و سرکوب بازارها از سوی دولت 
بیشتر می شد. اما آنچه در چند سال اخیر در اقتصاد 

ایران اتفاق افتاده از سنخ متفاوتی است. 
ازآنجاکه هرگونه مالیاتی به معنای انتقال ثروت از 
مردم به دولت اس��ت، هر ش��یوه مالیات ستانی که 
بیش��ترین اختلال را در تولید ثروت ایجاد کند در 
حقیقت نقض غرض کرده و از آن باید پرهیز کرد. 
امروزه در کش��ورهای پیش��رفته دنیا تاکید بیشتر 
بر اخذ مالیات از درآمد ش��خصی افراد )مالیات بر 
مجموع درآمد( اس��ت که هم کمترین لطمه را به 
تولید می زند و هم به لحاظ رعایت عدالت مالیاتی 
قابل قبول تر است. متاسفانه در کشور ما مدت هاست 
این شیوه مالیات ستانی، به دلایلی غیرقابل توجیه، 
به کلی از دس��تور کار دولت ها خارج شده و توجه 
متولیان امر صرفا بر آسان ترین شیوه مالیات گرفتن 
متمرکز ش��ده اس��ت که معنای دیگری جز فشار 
آوردن بر بخش شفاف اقتصادی یعنی حقوق بگیران 

و تولیدکنندگان کالاها و خدمات ندارد. 
بنابراین با وجود اینکه رفتن به سمت مالیات ستانی 
به عن��وان عمده ترین منبع تامین مالی هزینه های 
دول��ت اقدام��ی معق��ول و قاب��ل دفاع اس��ت؛ اما 
در سازوکار آن باید دقت کافی به عمل آورد که نقض 
غرض نشود. به س��خن دقیق تر، تا زمانی که نظام 
مالیاتی کنونی به طور اساس��ی در جهت گذاشتن 
بیشترین بار مالیاتی روی مالیات بر درآمد شخصی 
اصلاح نشود افزایش فشار مالیاتی بر اقتصاد ملی در 
شرایط کنونی نه تنها نتیجه مطلوب به بار نخواهد 
آورد، بلکه با ضربه وارد آوردن به نظام تولید ثروت، 
سرکنگبینی خواهد بود که بر صفرا خواهد افزود. 
وانگهی، با وجود اینکه کاستن از وابستگی بودجه 
دولت به درآمدهای پر نوس��ان نفتی در کل اقدام 
درستی است، اما سیاست کنونی دولت در خصوص 

این درآمدها به هیچ وجه درست نیست.
واگ��ذاری اختیار فروش نفت ب��ه نهادهایی غیر از 
متولیان ش��رکت نفت به هیچ وجه قابل توجیه و 
دفاع نیست؛ چراکه موجب اتلاف منابع ملی به دلیل 
سپردن امر به دست افراد غیرمتخصص و نیز فساد 
غیرقابل کنترل ناشی از دست به دست شدن ناگزیر 
تجارت به بهانه دور زدن تحریم ها می شود. مضافا 
اینکه کاستن از وابستگی بودجه دولت به نفت نباید 
به معنی بی توجهی به منابع ذی قیمت نفت و گاز و 
عدم سرمایه گذاری در این خصوص تعبیر شود. از 
دولت های نهم و دهم به این سو عملا سرمایه گذاری 
در بخش نفت و گاز به فراموش��ی س��پرده ش��د و 
تش��دید تحریم های بین المللی از اوایل دهه۱۳۹۰ 
مزید بر علت شد؛ به طوری که سهم تولید و تجارت 
نفت و گاز ایران در صحنه اقتصاد جهانی به صورت 

نگران کننده ای برای منافع ملی کاهش یافت.
س��رمایه گذاری گس��ترده در بخ��ش نف��ت و گاز 
ضرورت��ی اجتناب ناپذیر برای تامین منافع ملی در 
کوتاه مدت و درازمدت است؛ چراکه در کوتاه مدت 
و میان مدت می تواند مددیار منابع بودجه ای دولت 
باش��د و از فش��ار مالیاتی به ش��هروندان و فعالان 
اقتصادی بکاهد و در درازمدت با توجه به توس��عه 
قاب��ل تصور انرژی های تجدیدپذی��ر در آینده لازم 
است این منابع طبیعی هرچه سریع تر و بیشتر به 
س��رمایه های مالی قابل استفاده برای توسعه ملی 
و س��رمایه انسانی تبدیل شود. بدون تردید چنین 
کاری مستلزم ورود سرمایه و تکنولوژی خارجی به 
کشور اس��ت و لذا بدون بهبود بخشیدن به روابط 
مالی و تجاری ایران ب��ا اقتصاد جهانی امکان پذیر 

نخواهد بود.

اعتماد: خودنویس هاي طلایي
همانطور که مستحضرید در دهه ۱۳۶۰ 
وضع اقتصادي کش��ور به خاطر طولاني 
ش��دن جنگ بسیار نگران کننده بود و اغلب فکر و 
ذک��ر مردم و دولت صرف پش��تیباني از جبهه ها و 
جنگ مي ش��د. صدام ملعون و پش��تیبانان شرقي 
و غرب��ي او هم با تش��دید جنگ س��عي داش��تند 
درآمدهاي ارزي را با حمله مداوم به جزایر خارك 
و س��یري و خطوط انتقال نفت و پالایش��گاه ها و 
کشتي هاي نفکتش قطع یا به حداقل برسانند. در 
آن زمان میانگین درآمد ارزي کش��ور به کمتر از ۶ 
میلیارد دلار در سال رسیده و بمباران ۱۵۰ شهر در 
استان هاي جنگزده و سایر استان ها همراه با بمباران 
تاسیسات نیروگاهي و زیربنایي و چاه هاي نفتي و 
پالایشگاه ها و س��امانه هاي پمپاژ نفت به اوج خود 
رسیده بود. در چنین شرایطي معلوم بود درآمدهاي 
ارزي و صیانت از آنها براي کش��ور اهمیت حیاتي 
دارد. بدین جهت به دستور آقاي مهندس موسوي 
نخس��ت وزیر، »کمیت��ه تخصی��ص ارز«در وزارت 
اقتصاد تش��کیل و مقرر گردید گشایش هر اعتبار 
اس��نادي )LC( براي واردات نیازهاي کشور که در 

ش��وراي اقتصاد اولویت بندي شده بود ابتدا باید در 
این کمیته مطرح و به تصویب برس��د. در آن زمان 
اینجانب به عنوان معاون اجرایي نخست وزیر افتخار 
نمایندگي ایشان را در کمیته مذکور داشتم. یادم 
مي آی��د حتي ارقام زیر ۱۵ ه��زار دلار هم باید در 
این کمیته مطرح و به تصویب مي رسید و گردش 
کار درآمدها و مصارف ارزي کش��ور با گزارش هاي 
نوبه اي و س��ري به مسئولان تراز اول کشور به طور 
مستمر ارسال مي ش��د. یعني هم نظارت دقیق بر 
تخصیص ارز و مصارف آن بود و هم اجراي تعهدات 
مجریان در قبال ارز تخصیص یافته منظما مانیتور 
و پیگیري مي شد. متاسفانه به خاطر جوسازي هاي 
کاس��بان تخصیص ارز! کم کم ق��درت این کمیته 
کاهش یافت و دوباره خودنویس هاي طلایي از سال 
۱۳۸۴ به بع��د، حاکمیت تخصیص منابع ارزي را 
به دس��ت گرفتند و شد آنچه که شد. در سال هاي 
اخی��ر همه ما چندین نمونه از اختلاس هاي کلان 
ارزي را -که هوش از س��ر مي برند- شاهد بوده ایم 
ک��ه نمونه بي نظیرش در تاری��خ اقتصاد ایران قبل 
و بعد از انق��لاب، همین چاي زهرآگین دبش ۳.۷ 
میلیارد دلاري اس��ت که کام ملت را در این روزها 
به شدت تلخ کرده است. واقعا با این همه گرفتاري 
و فق��ر اکثریت جامعه که دام��ن ۶۰ درصد مردم 
را گرفت��ه و هزاران هزار ط��رح زیربنایي به خاطر 
کمبود منابع تعطیل شده و با وجود هزاران مشکل 
اقتص��ادي و اجتماعي و فرهنگ��ي دیگر، چاي در 
کجاي اولویت هاي برنامه هاي مصوب بوده که این 
مقدار عظیم از منابع کشور را به خود اختصاص داده 
است؟ خدا رحمت کند مرحوم آقاي عالي نسب را 
که مش��اور دولت آقاي مهندس موسوي بودند. در 
یکي از جلس��ات شوراي اقتصاد آن زمان که بحث 
تخصیص منابع بود وقتي یکي از مدیران پیشنهادي 
داد براي خرید یا اجراي طرحي که در اولویت نبود، 
آقاي عالي نسب گفتند این طرح مثل این مي ماند 
که ش��ما )خطاب به آن مدیر( ب��راي بیماري که 
در ح��ال خونریزي اس��ت و اولویتش تزریق خون 
و خوردن دارو و غذاي مناس��ب اس��ت، یك گیتار 
هدیه ببرید. تخصیص این مقدار کلان ارز به واردات 
چ��اي حکم همین مثال را دارد. کاش با تخصیص 
یك دهم این مقدار ارز براي کش��ت و توسعه چاي 
و نوس��ازي کارخانجات چاي از چایکاران کش��ور 
حمایت مي شد.کما اینکه در دولت آقاي مهندس 
موسوي یعني در زمان جنگ علاوه بر پشتیباني از 
جبهه ها، امر توسعه زیربنایي و تولیدي مغفول نماند 
و با تشکیل »ستاد طرح هاي مهم دهه اول انقلاب« 
طرح هاي عظیمي مثل راه آهن بافق- بندرعباس، 
توسعه فولاد مبارکه، توسعه معدن مس سرچشمه 
و توس��عه آلومینیوم اراك، ساخت سدهاي بزرگ 
از جمله سد جیرفت، توس��عه نیروگاه ها و توسعه 
پالایش��گاه ها و پتروش��یمي ها و طرح هاي بزرگ 
کشت و صنعت و آبرساني ها اجرا شدند که بسیاري 
از آنه��ا در همان زمان یا در دولت آقاي هاش��مي 

افتتاح گردیدند.
خلاصه اینکه وزارت اس��م بامس��مایي است یعني 
تحمل وزر و و بال براي رفاه مردم که کاري سخت 
و جان فرساست. اگر هیات وزیران بخواهند امانتدار 
مردم باش��ند، باید در مقابل نارس��ایي هاي کشور 
آشفته شوند و خونسردي را کنار بگذارند و در عین 
حال سختي نظارت بر منابع و منافع ملي را با پایش 
لحظه اي تحمل کنند و خودنویس هاي طلایي را از 

دست کاسبان تخصیص ارز درآورند. 

جوان: از شعار قومیتی رسیدیم به بمباران! 
هیجان فوتبال یك چیز اس��ت، توهین 
و تحقی��ر یك چیز دیگ��ر. عرق به تیم 
باشگاهی یك چیز اس��ت، نژادپرستی 
و جدایی طلب��ی و حرکت در جهت مخالف منافع 
ملی چیزی دیگر. در میان این همه فس��اد واضح 
و روشن در فوتبال فقط همین یکی را کم داشتیم 
که باش��گاهی بیاید و به بهانه چاپ پوستر قبل از 
مسابقه تیمش با استفاده از نماد های قدرت نمایی 
استکبار جهانی )اف ۲۲( مثلاً شهر مقابل را به جای 
تیم مقابل بمباران کند و دم از پیروزی بزند.باشگاه 
س��پاهان حتماً باید در این خصوص توضیح بدهد 
و باید جریمه درس��تی هم ب��رای این خطا در نظر 
گرفته ش��ود تا دیگر باشگاهی به خود جرئت ندهد 
برای خودنمایی اینگونه کار کند. جالب است باشگاه 
سپاهان در حالی اقدام به چاپ این پوستر کرده که 
 همین حالا حتی نتوانسته میزبانی مسابقات خود
  در جام باشگاه های آسیا را حفظ کند و مجبور است
 در همین تهرانی که برج میلادش را مورد حمله قرار 
داده ب��ازی کند! پس حداقل بهتر بود به جای خط 
و نشان کشیدن بیهوده و رجزخوانی جنگی، قدری 
احترام میزبان را حفظ می کرد تا روی آمدن دوباره به 
تهران را داشته باشد. مسئولان دستگاه های نظارتی 
و امنیتی تاکنون در مقابل فس��اد لجام گس��یخته 
فوتبال س��کوت ک��رده و هیچ اق��دام مثبتی انجام 
نداده اند. همین سکوت آن ها کار را به جایی رسانده 
ک��ه امروز ش��اهد بدترین نوع برخ��ورد در فوتبال 
هس��تیم، برخورد هایی که در لیگ یك، لیگ های 
جوان��ان و نوجوانان و مس��ابقاتی که کمتر جلوی 
چشم هس��تند فاجعه به بار می آورد. برخورد هایی 
که به قول مس��ئول سابق روابط عمومی فدراسیون 
فوتبال دیروز ش��بیه یك چاقوی میوه خوری بود و 
امروز به قمه تبدیل شده است. حکایت پوستر باشگاه 
سپاهان برای بازی تیم بانوان این باشگاه با تیم آوای 
تهران هم مش��ابه همین جریان اس��ت. اگر آن روز 
که شعار های قومی و قبیله ای و حتی فراملیتی در 
ورزشگاه ها سر داده می شد اقدامی مناسب صورت 
می گرفت و باشگاه های خاطی جریمه می شدند تا 
هوادارانش��ان را کنترل کنند، امروز باشگاه سپاهان 
ب��ه خود اجازه نمی داد که به همین راحتی به بهانه 
یك بازی این چنین خصمانه با شهر مقابل برخورد 
کند. سؤال اینجاس��ت وقتی باشگاه چنین اقدامی 
 انجام می ده��د از هوادارانش چ��ه توقعی می توان 

داشت؟!

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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س��رزمین آمریکا از س��رآغاز کشف برای س��ایر جهان یك پدیده 
ش��گفت انگیز و برای س��اکنان بومی آن یك ضایعه وحش��تناك 
محصول برخورد فرهنگی با س��فیدان مهاجم ب��ود. قصه »قاتلان 
ماه کامل« اسکورس��یزی ه��م از همین جا آغاز می ش��ود. بعد از 
جنگ های ابتدایی و نسل کش��ی تا مرز انقراض سرخ پوستان و بعد 
از تقس��یم و اعطای زمین های مادری آنان به خودشان، قتل های 
سرخ پوس��تان اوسیج در شهرستان اوس��یج، اوکلاهاما، یك پدیده 
تاریخ��ی در آمریکای دهه های ۱۹۱۰–۱۹۳۰ اس��ت. در واقعیت 
نش��ریات آمریکا از آن دوره با عنوان دوره »حکومت وحشت« یاد 
می کنند. قتل مش��کوك بیش از ش��صت سرخ پوست ثروتمند که 
ارثیه آنان به طرز عجیبی به دیگران می رس��د، کار را به تحقیقات 
ملی می کشاند و... قصه اسکورسیزی با عشقی میان دخترِ ثروتمند 
سرخ پوس��ت و پسرِ س��فید بازگش��ته از جنگ آغاز می شود و راز 

قتل های اوسیج را روایت می کند.

< آمریکای سرخ، آمریکا سیاه و آمریکای سفید
آمریکا برای سفیدپوس��تان مس��یحی اش��غالگر اروپایی سرزمین 
موعودِ سرشار نعمت و ثروت بود، سرزمینی که بومیان وحشی آن 
باید آداب کلیسا می آموختند و دست از خدایان خود برمی داشتند، 
از آنجا که کافر به عیسی مسیح بودند، کشتن آنان گناه به حساب 
نمی آم��د، مگ��ر آن که به دین و آیین جدی��د گرایش پیدا کنند و 
آن وقت مش��مول قوانین برادری دینی می شدند )البته برادران و 
شهروندان درجه دو(. چیزی شبیه به رفتار تمامی مهاجمان دینی- 
نژادی به سرزمین های دیگر. اروپاییان اگرچه خود اختلافات بسیار 
داشتند و از ملیت ها و طبقات اجتماعی متفاوتی به آنجا می رفتند؛ 
ام��ا همگی در رفتار خصمان��ه )حداقل در دو قرن اولیه( با بومیان 
آمریکا متحد بودند. س��وی دیگر هم ک��ودکان معصومی نبودند، 
بومیان به غیر از اختلافات قومی که ریش��ه ن��زاع میان آنان بود، 
در اعمال خشونت بر علیه مهاجمان تردیدی نداشتند؛ اما آنچه از 
میان بس��یاری از واقعیت ها و ابهامات تاریخی مشخص است، ظلم 
نژاد سفید و نسل کشی تاریخی به شکل گسترده در آن سرزمین 
رخ داده اس��ت. سفیدان بعد از کش��تار و خشونت افسار گسیخته 
علیه بومیان با تقویت و به اوج رس��اندن نظام برده داری مخصوصا 
در جنوب کش��اورز یکی دیگر از مظاهر ظلم و تعدی و نسل کشی 
تاریخ را با س��یاهان آفریقا رقم زدند. اروپاییان که اقتصادش��ان با 
اش��تباه کریستف کلمب )او قصد داش��ت به هند برسد اما قاره ای 
جدید را کش��ف کرد( سکه شده و تجارتش��ان رونق یافته بود، از 
کوه ها و رودخانه های س��رزمین تازه طلا می یافتند و از زمین های 
حاصل خیزش چوب و پنبه، کشتی هایش��ان را به مقصد آفریقا به 
آب می انداختن��د و باد در بادبان هایش��ان می افتاد و تاجرانِ برده، 
قوی ترین زنان و مردان بی دفاع آفریقا را از س��ایر برادران س��فید 
برده دارش��ان به ثمن بخسی می خریدند و سرزمین موعود عیسی 
مس��یح )که همه مردمان را فرزندان خ��ود خوانده بود( به قیمت 
می فروختند. س��یاهان بخت برگشته و مظلوم دو راه پیش پایشان 
بود، یا تا س��رحد مرگ کار کنند و یا تا س��رحد مرگ تنبه شوند؛ 
مرگ حتمی بود و زندگی شاید گاهی در نیمه روزی تعطیل، کمتر 
از لحظه ای رخ نش��ان می داد، آن هم با یکی دو ش��لاق کمتر یا با 

مرگ قبل از عذاب لینچ شدن.

< روایت و راویانی که به درستی قضاوت می کنند
قص��دم پرداختن به تاریخ آمریکا نیس��ت چرا که خود آمریکاییان 
و مخصوص��ا هنرمن��دان و تاریخ نویس��ان و جامعه شناسانش��ان 
و... ب��ه خوب��ی و با دقیق ترین ش��یوه ها آن را بی��ان کرده اند تا در 
دس��ترس ما باشد و بتوانیم روایت کرده و قضاوت کنیم. این یکی 
از برجس��ته ترین ویژگی های تمدن غرب و مخصوصا آمریکاس��ت 

ک��ه نقد و نقد و نقد بدون هیچ چهره مقدس��ی همیش��ه در کار 
بوده اس��ت و اجازه پویایی به هنرمندان و... داده اس��ت. آمریکا با 
س��یاهان آفریقایی تب��ار که در غل و زنجیره به س��رزمین موعود 
مسیحیان می رسیدند، آمریکا نشد، بلکه آمریکا با پیگیری مستمر 
مطالبات مردمانش آمریکا شد. اگر روزی بیلی هالیدی خواننده زن 
سرش��ناس آمریکایی- آفریقایی تبار تندترین اشعار را خواند و در 
کن��ار جنبش اصیل و یگانه دکتر مارتین لوترکینگ ماند، با مرگ 
و قتل این هر دو آن جنبش زمین نماند و تا امروز ادامه داش��ته و 
دارد. حتما به خاطر دارید جنبشی که چند سال گذشته مجسمه 

بسیاری از اقتصادانان و تاجران برده داری را به زیر افکند و...

< قاتلان ماه کامل؛ سرخ پوستان بعد از سیاه پوستان
س��اخته جدید اسکورس��یزی هم در همین ساختار فرهنگی معنا 
پیدا می کند. لازم بود تا مسیری فکری و فرهنگی را نگاه کنیم تا 
به فیلم قاتلان ماه کامل برسیم. همانطور که گفته شد هنرمندان 
آمریکایی در حرکت مردم آن سرزمین نقشی بسیار موثر و مشخص 
دارند، آنان به هر پدیده تاریخی و اجتماعی واکنش نشان می دهند 
و اشتباهات تاریخی مردمانشان چه آنان که سیاستمدار باشند چه 
آنان که صاحب س��رمایه را نقد کرده و تلاش می کنند تا خطی و 
روایتی درست از وقایع تاریخی بسازند. در دهه های گذشته حداقل 
دو مس��یر ظلم و تعدی آمریکاییان سفیدپوست به سایر نژادها در 
اش��کال هنری و مخصوصا در هالیوود و سینما روایت شده است. 
در دوره ای با خلق چند شاهکار سینمایی، رفتار زشت مهاجران با 
بردگان با س��اخت آثاری همچون »۱۲ سال بردگی«، »سلما« و... 
نشان داده شد و این مسیر با ساخت سریال ها و فیلم هایی همچون 

قاتلان ماه کامل برای سرخ پوستان ادامه یافته است.

< سینمای وسترن و سرخ پوستان وحشی
در سینمای وس��ترن و در بسیاری از فیلم های اولیه سرخ پوستان 

از نظر کارگردانان اولیه جمعیت هایی وحشی و رام نشدنی هستند 
که توس��ط قهرمانان س��فید همچون ریگ بیابان کشته می شوند. 
آنان هلهله کنان و نیمه برهنه از پش��ت اسب هایش��ان می افتند، 
کش��تن آنها که تقریبا بویی از زیرکی و زبردستی مردهای سفید 
نبرده اند، کاری آسان است. آنان با اسم هایی که بدویتشان را نشان 
می دهد، با تاج هایی پرُ از پرَهای عقاب آیین های ش��منی و خرافی 
دارند و عموما در کنار آتش جیغ می کش��ند و... آن بومیان س��رخ 
و آن کلانتران و گانگس��تران آمده از فیلم ه��ای پر تعداد هالیوود 
تقریبا به یك کلیش��ه رایج در جهان تبدیل ش��ده بود. کلیشه ای 
برای کودکان که تازه با پدیده س��ینما و تلویزیون آشنا می شدند 
و زمانی بعد اسباب بازی آنها هم تمام بازارهای کودکان را اشغال 
کرده بود. سرخ پوستانی که محتوم بودند که بمیرند و سفیدانی که 
تمام جهان دس��ت به دست هم می داد تا برنده باشند. این کلیشه 
اگرچه در س��ه دهه ۸۰-۷۰-۶۰ میلادی آهس��ته آهسته از بازی 
بچه ها محو ش��د، چرا که مرد س��فید آمریکایی حالا مشغله های 
بسیار پیچیده تری نسبت به سرخ پوستان داشت، چرا که سرخ های 
کمونیس��ت بازی خیلی پیچیده تر از سرخ پوس��تان سوار بر اسب 
داش��تند. سرخ های روس در بازی پیچیده جنگ سرد و جاسوسی 
بای��د شکس��ت می خوردن��د. بماند ک��ه در میان همین س��ال ها 
س��ینماگران و اهالی فرهنگ و هنر از آن تفکر ابتدایی نس��بت به 
سرخ پوس��تان دست شستند و از سوی دیگر باستان شناسان عالم 
نیز کش��فیاتی بعید از تمدن های بومی آمریکا آش��کار کردند که 
آن تفکر قدیمی را بی پایه و اس��اس می کرد. بعضی از فیلم سازان 
راه آش��تی با بومیان را برگزیدند و آثاری در این زمینه خلق ش��د. 
»قات��لان روی ماه« نیز در راس��تای نقد رفتار با سرخ پوس��تان به 
عنوان گروه جمعیتی کوچکتر در آمریکا است. اگرچه در سینمای 
آمریکا پیشتر نیز آثاری در تقبیح رفتار با سرخ پوستان ساخته شده 
است و حتی »تلالو« ساخته ستاره بزرگ سینمای جهان استنلی 
کوبریك اش��اراتی غیر مس��تقیم به قتل عام سرخ پوستان داشت؛ 
اما قاتلان روی ماه یك اثر س��ینمایی بزرگ با اش��ارات مس��تقیم 

و قوی است. 
»قات��لان روی ماه« با داس��تانی عمیق در پی نش��ان دادن جنبه 
تاریك انس��ان – که اینجا مردان سفید پوس��ت آن را نمایندگی 
می کنند- در مقابل با مردمانی اس��ت که با خاك و زمین و حیات 
گره خورده اند. مادر دختران س��رخ پوست در این فیلم که هر یك 
به دلیلی کشته شده یا می میرند، پیوندی عمیق با زمین و حیات 
دارد، او نمادهای س��رزمینی اش را می بین��د، همچون جغدی که 
پیش از مرگ به سراغ او می آید یا نیاکانش که برای بردن روح او 
حاضر ش��ده و او را به زمین باز می گردانند، در حالی که س��فیدها 
خالی از آیین و باور و زندگی و حیاتش��ان به طمع و پول و زمین 
و نفت گره خورده اند. نکته مهم دیگر این اس��ت که مرگ مردان 
س��فیدی که این قتل ها را راه انداختند تا سهمی از نفت و پول را 
بدس��ت بیاورند، در پایان فیلم و در ی��ك نمایش رادیویی کمدی 
- موزی��کال با تمس��خر از روی روزنامه ها خوانده می ش��ود، اما در 
تمام فیلم برای مرگ سرخ پوستان احترام گذاشته و حتی دخترك 
کوچك نیز با تصویر آداب سرخ پوستی و مسیحی به خاك سپرده 
می شود. حسین قره در پایان تحلیل خود در خبرآنلاین نوشت: از 
میان سرخ پوستان فقط مرگ »مالی« زن سرخ پوست و نقش اول 
بدون تصویر است و شکل مردنش را خود کارگردان یعنی مارتین 
اسکورس��یزی با نهایت احترام بازگو می کند. مردان سفید در تمام 
سینمای بدنه آمریکا مردانی هستند که از ارزش های خانواده حرف 
می زنن��د و آن را تکریم می کنند ب��رای خانواده زندگی می کنند و 
برای آن می میرند. مردان سفید قاتلان... وابستگی کاملا بی معنایی 
با این ارزش تبلیغ ش��ده دارند و طمع و پول برایشان از هرچیزی 

مهم تر است.

 نگاهی به فیلم »قاتلان ماه کامل« آخرین اثر مارتین اسکورسیزی

روایت گلوله هایی که قلب سرخ پوستان را سوراخ کرد

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 »جان وو« وسترن می سازد!
»جان وو« فیلمس��از آسیایی تبار هالیوود قصد دارد تا مدت زمانی 
طولانی به کار فیلمسازی ادامه دهد. »وو« زمانی که با این پرسش 
مطرح شد که کسانی چون مارتین اسکورسیزی قصد بازنشستگی 
دارند، نس��بت به ترك حرفه فیلمس��ازی واکنش نش��ان داد. وی 
در گفتگ��وی تازه اش اع��لام کرد: »من تا زمانی که زنده هس��تم 
و نفس می کش��م، به کار فیلمس��ازی ادامه خواه��م داد و خبری 
از بازنشس��تگی نخواهد بود. همین الان که دارم با ش��ما صحبت 
می کن��م، چندین طرح و داس��تان س��ینمایی دارم که می خواهم 
فیلمنامه ش��ان را بنویسم و خیلی زود آنها را جلوی دوربین ببرم. 
پروژه بعدی ام که از حالا مش��خص اس��ت، براس��اس یك داستان 
واقعی ساخته می شود و درباره یك پیرمرد مهاجر چینی است که 
برای مردی ثروتمند کار می کند و برای او حکم یك برده را دارد. 
با گذش��ت زمان، یك دوستی خوب و پایدار بین این دو به وجود 
می آید و در نقطه ای خاص، یك اتفاق غیرمتعارف این دوس��تی را 
به چالش می کش��د. تمام تلاشم این اس��ت که خیلی زود، آن را 
جلوی دوربین ببرم. بعد از آن، پروژه ای دارم که در ژانر وس��ترن 

قرار می گیرد. سال هاست که رویای کارگردانی یك وسترن را دارم 
و قرار است امسال این خواسته را محقق کنم. از کودکی فیلم های 
وسترن را تماشا کرده ام و با آنها بزرگ شده ام. خیلی هیجان زده ام 
که بالاخره می توانم خودم س��ازنده یکی از آنها باش��م. فیلمنامه 

بس��یار خوبی در ای��ن رابطه در دس��ت دارم و می خواهم با دقت 
کامل و در آرامش آن را بس��ازم.« منتقدان س��ینمایی با استقبال 
از اظه��ارات »ج��ان وو«، ابراز امیدواری کرده اند که س��اخته های 
جدید او بتواند جادوی محصولات بس��یار موفق دهه هشتاد و نود 
میلادی این فیلمس��از را تکرار کند. »ج��ان وو« بعد از مدت ها با 
اکش��ن تعلیقی و دلهره آور »ش��ب ساکت« دو هفته قبل به دیدار 
تماش��اگران س��ینما آمد. این فیلم نه تنها با موفقیت خوب مالی 
همراه نشد، بلکه نقدهای منفی بسیاری از منتقدان را نیز به دنبال 
داش��ت. عقیده عمومی منتقدان این بود که »جان وو« نتوانسته 
فیلم��ی س��رگرم کننده در ژانر اکش��ن ارائه کند و برای س��اخت 
فیلم های تازه کمی پیر ش��ده است. این در حالی است که »شب 
ساکت« فیلمی است که با حداقل دیالوگ ساخته شده و صحبت 
و گفت وگو در آن بس��یار کم و اندك است. به گزارش صبا، »وو« 
قبل از اکران عمومی فیلمش گفته بود این نکته از امتیازات اصلی 

آن است که می تواند مورد توجه منتقدان سخت گیر قرار گیرد.

 »باشگاه مخفی« به تلویزیون می رود  »آنتیگونه« دوباره به صحنه می آید 
»آنتیگون��ه«  نمای��ش 
و  نویس��ندگی  ب��ه 
کارگردان��ی محمدرضا 
تهیه کنندگ��ی  و  آگاه 
افش��اریان که  س��جاد 
مهر ۱۴۰۲ روی صحنه 
رفته بود، ب��رای مدت 
مح��دودی ب��ه صحنه 
نوفل لوش��اتو  عم��ارت  

نمای��ش  اج��رای  اول  دور  در  بازمی گ��ردد. 
»آنتیگونه« بیش از ۵ هزار مخاطب در ۴۰ شب 
اجرا به تماش��ای این اثر نشستند و طبق آمار 
منتشر شده از سایت تیوال این نمایش از جمله 

آث��ار پرف��روش تئاتر در 
س��ال ۱۴۰۲ بوده است. 
این نمایش بعد از نمایش 
»وُیتسِك« دومین تجربه 
سجاد  مشترك  همکاری 
افش��اریان و محمدرض��ا 
تئات��ر  عرص��ه  در  آگاه 
تئات��رِ  گ��روهِ  اس��ت. 
»ام��روز« در بخش ه��ای 
مختلف��ی از این نمایش همچ��ون ایده پردازی 
در مت��ن، گرافی��ك، تبلیغ��ات، طراحی لباس 
 و... از کم��ك ه��وش مصنوعی اس��تفاده کرده

 است./مهر 

فیلم سینمایی »باشگاه 
گویندگی  ب��ا  مخفی« 
از گویندگان  نف��ر   ۲۷
گفت��ار فیل��م در واحد 
دوبلاژ سیما دوبله شد. 
گونه  در  این سینمایی 
جنایی و درام محصول 
در سال ۲۰۲۱  آمریکا 
قرار است از شبکه سه 

سیما پخش شود. خلاصه روایت این اثر از این 
قرار اس��ت که »نش بریج« پلیس��ی قدیمی و 
کهنه کار و توانا اما همیش��ه دردسرس��از است 
که پس از خراب��کاری در هنگام یك تعقیب و 

گری��ز از کارش تعلیق 
می شود اما با پیدا شدن 
برخی اجساد به کارش 
بازگردانده می ش��ود. او 
با هم��کاری پلیس های 
پرونده  قتل هایی  جوان 
را ح��ل و فصل می کند 
ب��ا  ارتب��اط  در  ک��ه 
بازی ه��ای  برگ��زاری 
مرگبار بین رزمی کاران است. این اثر یك فیلم 
تلویزیونی است که بر اساس سریالی تلویزیونی 
با محوریت شخصیتی که نامش روی فیلم هم 

هست ساخته شده است./صبا

»رای��ان اونیل« بازیگر آمریکایی که بیش��تر برای نقش آفرینی 
 نامزد اس��کار در فیلم »داس��تان عش��ق« ش��ناخته می ش��د، 
در ۸۲ س��الگی درگذش��ت. »اونیل« متول��د ۲۰ آوریل ۱۹۴۱ 
در ل��س آنجلس از پدری نویس��نده و فیلمنام��ه نویس به نام 
»چارل��ز اونی��ل« و مادری بازیگ��ر به نام »پاتریش��یا کالاگان« 
ب��ود. او که در ابتدا یك بوکس��ور بود همراه ب��ا خانواده اش در 
 کش��ورهای مختلفی چ��ون بریتانیا، آلم��ان و مکزیك زندگی 

می کرد./ایسنا

نمای��ش »اسکرین ش��ات« ب��ه کارگردان��ی و تهیه کنندگ��ی 
اش��کان درویش��ی با اولی��ن نقش آفرینی امیرحس��ین ترکمان 
خواننده س��بك رپ، مش��هور به امیر خلوت و سارا عبدالملکی 
 دختر قهرمان المپیکی از امش��ب یکش��نبه ۱۹ آذر در س��الن 
ش��ماره ۱ پردیس تئاتر ش��هرزاد روی صحنه م��ی رود. در این 
نمایش همچون آثار قبلی اش��کان درویشی تعدادی از بلاگرها 
و اینفلوئنس��رهای اینس��تاگرامی همچون سپهر صالحی، متین 

امینی و نیلوفر پورحسین، ایفای نقش می کنند./مهر

فیل��م  س��ینمایی »اخت الرض��ا« ب��ه کارگردانی س��ید مجتبی 
طباطبایی علاوه بر فروش در س��الن های س��ینمایی به صورت 
اکران س��یار در مع��رض مخاطبان قرار گرفت��ه و فروش آن در 
مجموع در سینما و اکران سیار تاکنون از ۲ میلیارد عبور کرده 
اس��ت. از این عدد، بالغ بر ۶۶۴ میلیون تومان مربوط به فروش 
از طریق اکران های س��یار بوده اس��ت. فیلم »اخت الرضا« سفر 
بان��وی کرامت حضرت معصوم��ه )س( از مدینه به قم را روایت 

می کند./مهر

 »رایان اونیل« درگذشت »اخت الرضا« ۲ میلیاردی شد »اسکرین شات« در »شهرزاد« 

  پیرم�رد در هش�تاد و ی�ک س�الگی باز هم 
درخش�ید، س�ینما را از زاوی�ه آنچ�ه س�ینما 
می داند نش�انمان داد. قاتلان ماه کامل راوی 
تاری�خ اس�ت و رنجی ک�ه آدمیان�ی گرفتار 
در چرخه خش�م و خش�ونت افسار گسیخته  
می کش�ند. مارتی�ن اسکورس�یزی کارگردان 
آمریکای�ی ک�ه حداق�ل ۵ ده�ه با س�ینمای 
خودش جهان را به تحسین واداشته این بار به 
س�راغ یکی دیگر از مظاهر تنش در سرزمین 
م�ادری اش آمریکا رفت�ه و راوی قصه های آن 

شده است



خبریکشنبه  19 آذر 1402    شماره  6741 12

وزارت نفــت دولت ســیزدهم در کنار ایفــای نقش کلیدی خود 
در رونق اقتصادی و حفظ جایگاه بین المللی، موفق شــده اســت 
در مسیر مســئولیت اجتماعی هم کنار مردم بایستد و ۲ هزار و 
 ۲۱۰ پروژه عام المنفعه را تکمیل کند و در اختیار مناطق محروم 

قرار دهد.
وزارت نفت دولت ســیزدهم از ابتدای سکانداری یعنی از شهریور 
۱۴۰۰، برای توســعه پایدار و زدودن غبار فقــر و محرومیت در 
مناطق کمتر توسعه یافته، به دور از هزینه کرد بر مبنای چانه زنی 
و فشــار، گام برداشــته تا آنجا که موفق به تکمیل ۲۲۱۰ پروژه 
مسئولیت اجتماعی و عام المنفعه در بازه زمانی نزدیک به سه سال 

شده است تا یکه تازانه، امید تزریق کند.
کارهای عام المنفعه ای که بر پایه توانمندسازی و عمران بنا شده و 
می رود تا با حرفه آموزی و تقویت ســطح علمی و آموزشی دبیران 
و دانش آموزان در قالب توانمندسازی، همچنین اجرای پروژه های 
نوسازی، آبرســانی، برق رسانی، بهداشتی، ورزشــی، راه سازی و 
خدماتی در قالب عمران در مناطق محروم و کمتر توســعه یافته، 

رنگ امید به زندگی ببخشد.
این پروژه ها که همسو با مســئولیت اجتماعی شرکت ملی نفت 
ایران ازسوی مدیریت نظارت بر طرح های عمرانی به منصه ظهور و 
اجرا می رسند در حقیقت متر و معیار و چارچوبی است که صنعت 
نفــت به موازات فعالیت خود، درباره مســائل اجتماعی، فرهنگی، 
اقتصادی، محیط زیستی و همه جنبه های زیست انسانی همسو با 

آن گام برمی دارد؛ فعالیت هایی که سرانجام به سود جامعه است.
در همین راســتا، صنعت نفــت مطابق قانون، بخشــی از مبلغ 

ســرمایه گذاری هر پروژه را به طرح های توسعه ای عام المنفعه و 
در جهت کمــک به توسعه عمران و آباداني جوامع محلي به ویژه 
مناطق نفت خیز و گازخیز اختصاص می دهد؛ مسئولیتی که وزارت 
نفت دولت ســیزدهم از زمان آغاز به کار خود، آن را در رأس قرار 
داده و با نگاه عمل گرایانه به منصه ظهور رســانده است تا آنجا که 
۱۷ هزار میلیارد و ۶۴۵ میلیون تومان اعتبار )غالباً در استان های 
نفت خیز و گاز خیز( به این موضوع اختصاص یافته که این رقم در 
مجمــوع دولت های یازدهم و دوازدهم تنها ۸ هزار میلیارد تومان 

بوده است.
در ایــن بازه زمانــی، صنعت نفت ۶ هــزار و ۲۱۸ تکلیف از نوع 
مســئولیت اجتماعی برای خود تعریف و تلاش کرد با مشارکت 
در پروژه های آموزشی، مدرسه ســازی و مراکز علمی و آموزشی، 
راه ســازی، آب، فاضلاب و برق، بهداشت و مراکز درمان، خدمات، 
ورزش، امور مذهبی و فرهنگی و هر آنچه در زندگی آحاد جامعه 

روزنه امید باز می کند، در این مسیر گام بردارد.
تاکنــون ۲ هزار و ۲۱۰ تکلیف با بودجــه ۳ هزار میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون تومان به مرحله تکمیلی و بهره برداری رســیده که موارد 
فعالیت در آموزش ۴۵۵، ورزش ۴۴۷، بهداشت ۱۴۶، آبرسانی ۶۸، 

برق رسانی ۳، طرح هادی ۷۸۴ و خدمات ۱۵۶ بوده است.
در همین حال، ۴ هزار و ۸ تکلیف هم با اختصاص اعتباری بیش از 

۱۴ هزار میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان در حال اجراست.
ضمن اینکه از ابتدای ســال ۱۴۰۲ تاکنــون ۹۶۴ پروژه با اعتبار 
اختصاصــی بیش از یک هزار میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان در 
بخشــی های آموزشــی با ۱۶۴ تکلیف، ورزشــی با ۱۵۰ تکلیف، 

بهداشــتی با ۵۵ تکلیف، راه با ۸۳ تکلیف، آبرسانی با ۳۹ تکلیف، 
برق رسانی با یک تکلیف، طرح هادی با ۳۸۵ تکلیف و خدماتی با 

۸۷ تکلیف به مرحله تکمیل و بهره برداری رسیده است.
شــایان ذکر اســت تلاش های صنعت نفت در عمل به مسئولیت 
اجتماعی خود، در اســتان های خوزســتان و بوشهر بیش از همه 
مشهود و ملموس است تا آنجا که از ابتدای شهریور ۱۴۰۰ تاکنون 
در خوزســتان یک هزار و ۷۳۶ تکلیف با اعتبار ۸ هزار میلیارد و 
۵۰۰ میلیون تومان تعریف شده است که ۵۸۵ مورد تکمیل شده 

و یک هزار و ۱۵۱ مورد هم در حال اجراست.
در استان بوشهر هم ۷۴۱ پروژه با اعتبار یک هزار و ۳۵۰ میلیون 
تومان در حوزه های آموزشی با ۱۶۶، ورزشی ۱۱۵، بهداشتی ۳۷، 
راه ۴۴، آبرسانی ۵، برق رسانی ۴، طرح های هادی ۳۴۷ و خدماتی 
با ۲۳ مورد تعریف شده است که ۲۵۸ تکلیف تکمیل و ۴۸۳ مورد 

در حال اجراست.
به گزارش شــانا؛ در حقیقت، عمق عمل به مســئولیت اجتماعی 
در وزارت نفت آن قدر زیاد و مفید اســت که سیدابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهــوری در آخرین حضور خــود در این وزارتخانه به آن 
اشاره و با تأکید بر اولویت دهی به هزینه کرد این منابع در توسعه 
مناطق نزدیک به مراکز تولید، همچنین مراقبت از چانه زنی افراد، 
نهادها و سازمان ها در جذب این منابع، وزیر نفت را مکلف کرد با 
نظارت و کنترل هیئتی متشکل از افراد مسئول نسبت به اجرای 
منضبط و نظام مند مسئولیت های اجتماعی اقدام کند؛ موضوعی 
که همواره صنعت نفت آویــزه گوش قرار داده و مطابق آن عمل 

کرده است.

بنابر بر اعلام مســئولان، تاکنون ۹ شرکت بیمه اقدامات مربوط 
بــه بیمه تکافــل را آغاز کرده اند تکافلی کــه در عمل به عنوان 
روشی مبتنی بر ضمانت مشترک اعضاء یک گروه در برابر ضرر و 

زیان های احتمالی وارد بر هر یک از آن ها مطرح می شود.
بر اســاس اعلام مســئولان بیمه مرکزی تاکنون ۹ شرکت بیمه 
تکافل را شروع کردند. تکافل که برخلاف بیمه های دیگر مبتنی 

بر خرید و فروش نیست و مبتنی بر عضویت در صندوق است.
تکافل که قائم مقام رئیس کل بیمه مرکزی مجید مشــعلچی در 
خصوص آن گفت: تکافل یک رشــته بیمه ای جدید و یا موضوع 
تازه ای نیســت. تکافل نوعی از بیمه اســت یعنی یک ســازوکار 

بیمه ای متفاوت از بیمه های رایج محسوب می شود.
این مقام مسئول در ادامه بیان کرد: تکافل از ریشه کفالت یعنی 
به عبارتی تضامین گروهی می آید به شــکل ســاده تر یعنی یک 
گروهی کنار هم جمع و مبلغی را داخل صندوقی واریز می کنند 
این گروه بیمه گر و هم بیمه گذار هســتند و در هنگام بروز یک 
خطــر تمام گروه بــه کمک فرد خواهند آمــد و هزینه های فرد 
پرداخت می شــود در تکافل به شــکل تضامنی گروه به یکدیگر 
تضمین دادند تا هنگام بروز مشــکل به کمــک هم آیند و این 
امــکان فراهــم بوده تا پولی که در صندوق جمع شــده اســت 
ســرمایه گذاری شود. در کشورهای دنیا تکافل رایج است، اما در 
کشورهای اسلامی به سبب عقودی که بسته می شود تکافل رواج 

بیشتری پیدا کرده است.

< بیمه تکافل
در ادامه هم کارشــناس امور بیمــه ای مینا صادقی در خصوص 
نحوه عملکــرد تکافل اظهار کــرد: در عمل، تکافــل به عنوان 
روشــی مبتنی بر ضمانت مشــترک اعضاء یک گــروه در برابر 
ضرروزیان های احتمالی وارد بر هر یک از آن ها مطرح می شــود. 
اعضای این گروه در صورتی که برای فردی مشکل و یا حادثه ای 
رخ دهد، بر ضمانت و وثیقه مشترک اتفاق نظر داشته و مجموع 

منابع جمع شــده را برای جبران خســارت به فــرد ضرر دیده 
می پــردازد. تمامی اعضای گروه تــلاش می کنند تا فرد نیازمند 
را حمایت کنند. در این وضعیت ریســک ناشی از سرمایه گذاری 
وجوه تنها متوجه شرکت تکافل نبوده و خلاف بیمه های تجاری 
معمول، همه اعضاء به اندازه سهم خود از سود و زیان فعالیت ها 
متاثر خواهند شــد. هم چنین در پایان ســال مالی اگر مازادی 
 ناشــی از فعالیت های تکافلی باقی مانده باشــد، در میان اعضاء 

تقسیم می شود.
او افزود: صنعت تکافل یا بیمه اسلامی ویژگی هایی دارد که این 
صنعت را از صنعت بیمه های بازرگانی، رایج متمایز می کند. برای 
مثال عملیات تکافل در مقایســه بــا عملیات بیمه های بازرگانی 
رایــج از شــفافیت مالی برخــوردار بــوده و هم چنین برخلاف 
بیمه های رایج، تکافل شــوندگان در مازاد پذیره نویســی و سود 
سرمایه گذاری تکافل نیز سهیم هستند؛ بنابراین مطالعه الگوهای 
تکافل و بررسی شرعی بودن فعالیت های آن به منظور به کارگیری 
الگوهای تکافل برای تحت پوشــش قرار دادن شرکت ها و افراد 
جامعــه به عنــوان جایگزین بیمه رایج با توجــه به ویژگی های 

منحصربه فرد آن می تواند به شکوفا شدن اقتصاد منجر شود.
بنابر اعلام پژوهشکده بیمه تکافل، مانند بیمه های متداول طیف 

وســیعی از محصولات شامل منازل مســکونی، خودرو، زندگی 
حوادث شــخصی، پزشکی و... را پوشــش می دهد و محصولات 
تکافل خانواده، متناظر با بیمه عمر طراحی شــده و محصولات 
تکافل عمومی در تناظر با بیمه اموال و مسئولیت طراحی شده اند 
و در آن هــا صندوق تکافل خســارت های معیــن را طبق قواعد 
خاص جبران می کند بر اساس آخرین آمارها، سهم بازاری تکافل 

عمومی و تکافل خانواده به ترتیب ۸۳ و ۱۷ درصد بوده است.
تکافل که ارکان آن عبارت اند از؛

مشارکت کنندگان که حق مشارکت را می پردازند.
شــرکت تکافل که نهاد دارای مجوز اســت )شرکت های بیمه( 
 که صندوق تکافل را تاســیس و بر اســاس موازین شرعی آن را 

اداره می کنند.
صندوق تکافل که حق مشــارکت ها در آن تجمیع شده و هنگام 

بروز خسارت برای افراد به آن ها کمک می شود.
بیمه تکافل که در کشورهای دیگر هم سابقه خوبی دارد و عباس 
راد عضو کارگروه تکافل پژوهشــکده بیمه در خصوص آن اظهار 
کرد: اولین شــرکت تکافل در ســودان شکل گرفت و پس از آن 
مالزی پیشتاز بود و در حال حاضر امارت متحده عربی، عربستان 

سعودی، ترکیه و اندونزی در این زمینه پیش رو هستند.
۱۳ آذر هم احساس خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی با اظهار 
امیدواری در خصوص فراگیری تکافل در ایران گفت: در کشــور 
ســال گذشته آئین نامه تکافل ابلاغ و در سال ۱۴۰۲ اجرا شد و 
شرکت های متعددی به صدور آن مشغول هستند امیدواریم سال 

آینده شاهد فراگیری آن باشیم.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ پیش از این نیز قائم مقام 
رئیــس کل بیمه مرکزی مجید مشــعلچی گفته بــود، تاکنون 
۹ شــرکت تکافل را شــروع کردند و این روند ادامــه دارد تا به 
نقطه ای برسیم که شرکت های مخصوص تکافل را داشته باشیم 
 اکنون شرکت های جنرال ما علاوه بر اقدامات دیگر تکافل را هم 

انجام می دهند.
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معاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه کشور گفت: سیاست های 
اقتصادی دولت و بانک مرکزی مبتنی بر این است که آرامش و ثبات 
در بازارها به ویژه بازار ارز حاصل شود؛ لذا با سیاست مالی اتخاذ شده 
در بودجه ســال آینده، انتظار می رود حرکت پول از سایر بازارها به 

بازار سرمایه تسریع و تسهیل شود.
سعید شــوال پور با تشریح رویکردهای سیاســت های مالی و پولی 
بودجه ۱۴۰۳، اظهار داشت: یکی از سوالاتی که در ارتباط با لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ مطرح می شــود این است که سیاست انقباضی مالی 
در بودجه ســال آینده، چه تاثیری روی بخــش حقیقی اقتصاد و 
همین طور بر روی بازار بورس و اوراق بهادار خواهد داشــت؟، نکته 
حائز اهمیت این اســت که فضای بازار سرمایه بیش از هر چیزی در 
اقتصاد به آرامش و عدم تلاطم در بازارهای دیگر بستگی دارد؛ یعنی 
چنانچه بازارهای دیگر کــه در اقتصاد اصطلاحاً به بازارهای موازی 
معروف هستند، به دلیل تغییرات قیمت و افزایش تورم و افزایش نرخ 
ارز دچار بی ثباتی و تلاطم شوند، به طور طبیعی شاهد خروج پول از 

بازار سرمایه به سمت بازارهای دیگر خواهیم بود.
وی افزود: سیاست های اقتصادی دولت و بانک مرکزی بر این است 
که یک آرامش و ثبات در بازار ارز حاصل شود و نرخ تورم ماهانه نیز 
روی کانال مشخص تثبیت شده است؛ لذا با استمرار سیاست مالی 
و پولی در بودجه ســال آینده، این آرامش و ثبات در اقتصاد حفظ 
می شود و سرمایه هایی که در بازارهای دیگر وجود دارد به سمت بازار 

سرمایه و بخش های مولد حرکت می کند.

< کنترل ترازنامه بانک ها با هدف مهار تورم و کاهش ناترازی بانک ها
معــاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به نقش بانک 
مرکزی در سیاست گذاری پولی، گفت: بانک مرکزی در ماه های اخیر 
با کنترل ترازنامه بانک ها تلاش کرده است توازن حرکت پول بین دو 
بازار پول و سرمایه را حفظ کند. این سیاست موجب کنترل نقدینگی 
شد و در نتیجه ثابت نگه داشتن تورم در یک کانال مشخص، منجر به 

کاهش هزینه های جاری می شود.

< نرخ تورم نیز در کانال های فعلی حفظ می شود
شــوال پور تاکید کرد: پیش بینی کارشناســان بازار ســرمایه نشان 
می دهــد که با ثبات بازار ارز، نرخ تورم نیز در کانال های فعلی حفظ 
می شــود؛ لذا در ماه های آینده شاهد رشد بازار سرمایه خواهیم بود 
و نقش مکمل سیاست گذار پولی که بانک مرکزی است در انضباط 

بخشــی به بازار پول و انضباط بخشــی به نرخ سود بانک هاست که 
این امر کمک بیشــتری به رشد شاخص بورس و رونق بازار سرمایه 

خواهد کرد.
وی با اشاره به دغدغه منتقدان مبنی بر افزایش سهم مالیات نسبت 
به ســال ۱۴۰۲، خاطرنشــان کرد: واقعیت این اســت که نرخ های 
مالیاتی تغییری نداشــته و این افزایش مالیات ناشــی از شناسایی 
مودیان جدیــد و جلوگیــری از فرارهای مالیاتی اســت که باعث 
هزینه ســازی مالیاتی و افزایش قیمت ها می شود و در نتیجه برآورد 
ما نشــان می دهد که بودجه ۱۴۰۳ برای فعالیت شــرکت ها و سود 
شرکت ها اثر منفی نخواهد داشت و افزایش سودآوری شرکت ها یک 
خبر خوب و مثبت برای بازار سرمایه و همچنین برای فضای کسب 

و کار است.
معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: برای شرکت های 
دولتی و خصوصی هیچ گونه نگرانی نباید وجود داشته باشد. نگرانی 
فعالان بخش خصوصی و فعالان بازار نسبت به بودجه انقباضی کمتر 
اســت و نگرانی ها همیشه در مواقعی بوده است که بودجه انبساطی 
بوده، و دولت مخارج جاری خود را بدون توجه به منابع درآمدی آن 

افزایش داده است.

< ورود بخش خصوصی به عرصه اقتصاد
شــوال پور افزود: در اقتصاد یک اثری داریم به اســم اثر برون رانی 
بخش خصوصی توســط دولت؛ یعنی هر گاه دولت ســهم خود را 
در اقتصاد زیاد کند، به معنی کاهش ســهم بخش خصوصی بوده 
اســت. پس بودجه انقباضی در حقیقت به این مفهوم است که ما 
داریم فضا را برای بخش خصوصی و برای توســعه سرمایه گذاری 
شــرکت ها و ورود شــرکت ها به عرصه اقتصاد باز می کنیم؛ البته 

کارکرد اصلی دولت در اینجا که بهبود فضای کســب و کار است 
نباید مغفول واقع شود.

وی بــا بیان اینکه یکــی از مباحثی که در ارتباط با بودجه ســال 
۱۴۰۳ مطرح می شــود این اســت که آیا این بودجه با هدف تحقق 
رشــد اقتصادی ۸درصدی برنامه هفتم سازگار است یا خیر؟، گفت: 
بر اســاس برنامه هفتم، هدف اقتصاد رســیدن به رشد اقتصادی ۸ 
درصدی است و ســال ۱۴۰۳ اولین سال اجرای برنامه هفتم است، 
از طرفی یکی از تمایزهای برنامه هفتم نســبت به برنامه های قبل، 
توجه به تامین مالی است، رشد یعنی در اصول مختلف برنامه هفتم 
راهکارهای مختلفی برای جذب منابع مالی و تحقق رشد اقتصادی ۸ 

درصد پیش بینی شده است.
معــاون اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه بیان کــرد: طبق اصول 
برنامه هفتم با تغییر ارتباط مالی دولت با شــرکت نفت و همچنین 
تغییر نوع ورود و نقش آفرینی صندوق توسعه ملی در اقتصاد و ورود 
آن به عرصه تامین مالی توســعه میادین نفتی، و ارائه راهکارهایی 
برای جلب مشــارکت مردم در بازار سرمایه زمینه برای رونق و رشد 

اقتصادی فراهم می شود.

< رویکرد دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳، مشارکت بخش خصوصی است
شوال پور گفت: فعالان بازار و همه کسانی که دارای سابقه و تجربه در 
اقتصاد هستند به این نکته واقف هستند که لزوماً افزایش هزینه های 
دولت به مفهوم رشــد اقتصادی نخواهد بــود، ضمن اینکه آنچه در 
بودجه دولت اثر مســتقیم روی رشــد دارد طرح های تملک دارایی 

سرمایه ای و طرح های عمرانی است.
وی تاکید کرد: بودجه ســال ۱۴۰۳ ظرفیت دولــت برای ورود به 
طرح های عمرانی و طرح های تملک دارایی های سرمایه ای را محدود 
نکرده اســت، ضمن اینکه رویکرد دولــت در برنامه هفتم و لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ به سمت جلب مشارکت بخش خصوصی است؛ یعنی 
دولت در نظر دارد در بودجه ۱۴۰۳ منابع خود را در طرح های تملک 
 دارایی ســرمایه ای اهرم و از مشارکت بخش خصوصی در این زمینه 

استفاده کند.
به گزارش ایرنا؛ معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: 
پیش بینی این اســت که رشد اقتصادی همان طور که در ۶ماهه اول 
امسال ۷.۵درصد بوده، در صورت تداوم سیاست های پولی و مالی و 
اتخاذ راهکارهایی که در برنامه هفتم اندیشیده شده است، در سال 

۱۴۰۳ نیز در همین بازه باقی خواهد ماند.

معاون سازمان برنامه و بودجه:

سیاست دولت، تداوم آرامش و ثبات در بازار ارز است
تاثیر مثبت لایحه بودجه 140۳ بر بورس

سوخت

گمرک

مالیات

عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: اگر 
قیمت ها واقعی بود سوءاســتفاده و رانت خواری 
کمتر و مصرف بهینــه و درآمدهای دولت نیز 

منطقی و واقعی تر می شد.
حمیدرضا صالحی، درباره افزایش پلکانی قیمت 
گازوئیل در لایحه برنامه هفتم توســعه اظهار 
داشــت: افزایش قیمت تدریجــی حامل های 
انرژی از قدیم و از زمان برنامه ســوم توسعه در 
دســتور کار دولت و مجلس بوده است، اما در 
یک مقطعی فاصله گرفتیم و قیمت ها ثابت ماند.

وی افزود: وقتی تورم در کشــور ایجاد می شود 
روی همــه کالاها اثر می گــذارد، برخی موارد 
دولت تــوان دارد و می تواند اعمال قیمت نکند 
و یارانه بیشتری بابت انرژی بپردازد، زمانی هم 
سیاســت ها به این ســمت می رود که بخواهد 
جلــوی قاچاق را بگیــرد و در این صورت تنها 
ابزاری که باقی می ماند استفاده از بحث قیمت 
است. در حال حاضر در حوزه حامل های انرژی 
ما بیشتر از همه در زمینه گازوئیل قاچاق صورت 
می گیرد که بیشتر هم از مرزهای شرقی کشور 
است. اکنون یارانه انرژی از منابع کشور ما داده 
می شود، طبیعی اســت که دولت برنامه ریزی 
کرده و جلوی خروج این منابع از کشور را بگیرد 
و در این رابطه یکی از راه ها افزایش تدریجی و 

واقعی شدن قیمت است.
عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: دولت 
در لایحه ۱۴۰۴ در قالب فرمول و ارتباط با تورم 
قیمت این حامل انرژی را افزایش خواهد داد و 
در همه جای دنیا نیز اینگونه اســت، کشور ما 
یکی از بزرگترین یارانه دهندگان دنیا اســت، ما 
طبق آژانس بین المللی انــرژی رتبه اول یارانه 
انــرژی را پرداخت می کنیم و بعد از ما چین در 
جایگاه دوم قرار دارد، باتوجه به اینکه گازوئیل 
اجرایی  قاچاق پذیر است؛ قطعا سیاســت های 
افزایش نرخ و واقعــی کردن قیمت ها معطوف 
به این می شــود که کالاهای قاچاق پذیر زودتر 
از حالت یارانه بگیری خارج شوند و به محصول 
قاچاق تبدیل نشوند. البته بعد دیگر داخل کشور 
اســت که باید روی منابع و مصارف و کیفیت 
گازوئیل ســرمایه گذاری شود، این منابع باید از 
محل فروش این کالا و یارانه انرژی تامین شود.

وی تاکید کرد: اگر واقعی شدن قیمت حامل های 
انرژی از برنامه سوم متوقف نمی شد و مثل همه 
اقلام که با توجه به نرخ تورم رشد دارد در مورد 
حامل های انرژی نیز این اتفاق می افتاد ما شاهد 

این نبودیم که قیمت ها غیرواقعی و مصرف انواع 
سوخت و حامل انرژی لجام گسیخته باشد. اگر 
قیمت ها واقعی بود سوءاستفاده ها و رانت خواری 
کمتر می شــود و مصرف بهینــه و درآمدهای 
دولت نیز منطقی و واقعی تر می شــود و کسب 
و کارهای جدیــد هم بتدریج راه می افتد. البته 
در کنار آن دستمزد و درآمدها هم باید افزایش 
یابد، زیرا نمی شــود ما شــاهد افزایش قیمت 
حامل های انرژی باشیم اما دستمزدها نسبت به 
تورم افزایش پیدا نکند، همانگونه که در خیلی از 
کشورها از جمله ترکیه که تورم دارند هر چند 
ماه یک بار شاهد افزایش دستمزدها هستیم تا 
مردم توان پرداخت هزینه های جاری را داشته 
باشند. نمی شــود یک طرفه هزینه ها بالا برود و 
به دســتمزدها کاری نداشته باشیم، حتما باید 
در برنامه دیده شود، در کل این افزایش پلکانی 
قیمت گازوئیل را می توان به فال نیک گرفت تا 

شاهد روند مثبت باشیم.
صالحــی در ادامه گفت: قطعــا قیمت واقعی 
بنزین و گازوئیل روی مصرف سی ان جی و دیگر 
حامل ها تاثیر دارد، اکنون زیرساخت ها در کشور 
ما ایجاد شده ولی متاسفانه به دلیل اینکه قیمت 
دیگر حامل ها در کشــور پایین است استفاده از 
سی ان جی رشد نکرده است. البته اکنون دولت 
در استان های شرقی مثل سیستان و بلوچستان 
آمادگی ایجاد کرده و بنا بر این اســت که برای 
احداث ایستگاه سی ان جی یارانه بدهد و مصرف 
به سمت این سوخت برود و در نهایت عاملیت 
قاچاق از این مسیر کمتر شود. این تاثیر خود را 
خواهد داشت، به شرطی که برنامه ها به خوبی 
انجام شود و سرمایه گذاری در این حوزه افزایش 
پیدا کرده و دولت نیــز یارانه لازم را تخصیص 
دهــد منجر به این خواهد شــد کــه مصرف 
سی ان جی رشد، قاچاق گازوئیل کاهش و منابع 

ملی حفظ شود.
دولت در برنامه هفتم مصوب کرده، از سال دوم 
برنامه یعنی ۱۴۰۴ گازوئیل سهمیه ای صرفاً بر 
اســاس میزان پیمایش و بارنامه برخط توزیع 
شــود و مازاد بر آن مشمول عوارض مصرف به 

صورت افزایشی - پلکانی می شود.
در حال حاضر قیمت گازوئیل سهمیه ای لیتری 

۳۰۰ تومان و آزاد ۶۰۰ تومان است.
به گزارش ایلنا؛ اکنــون لایحه برنامه هفتم در 
حال بررســی در شورای نگهبان است و پس از 
تایید توسط این شورا جهت اجرا ابلاغ می شود.

مدیرعامــل منطقه ویــژه اقتصــادی پیام از 
ســرمایه گذاری ۲۵ هــزار میلیــارد تومانــی 
شرکت های خصوصی در منطقه ویژه اقتصادی و 
شرکت خدمات هوایی پیام خبر داد و اعلام کرد: 
تا پایان ســال جاری گمرک فاوا به طور کامل 

در منطقه ویژه اقتصادی پیام فعال خواهد شد.
فرودگاه بین المللی پیام حدود ۳۳ ســال قبل 
تاسیس شــد اما نقطه آغازین فعالیت آن سال 
۷۴ بود. »اکبر قنبرپــور« رئیس هیئت مدیره 
و مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی و فرودگاه 
بین المللی پیام درباره راه اندازی گمرک تخصصی 
فاوا در این منطقه و اینکه تا کنون چه میزان از 
آن نهایی شده است، گفت: راه اندازی گمرک فاوا 
به یکسری ملزومات نیاز دارد که بخش عمده ای 
از آن فراهم شده است. مصوبه هیئت وزیران در 
این خصوص را نیز اواخر اسفند ۱۴۰۱ دریافت 
کردیم. راه اندازی گمرک فاوا تکلیف قانونی است 
و در راستای تحقق آن اتفاقات خوبی انجام شده 

است.
مشــاور وزیر ارتباطات دربــاره اقداماتی که در 
جهت راه انــدازی گمرک فاوا انجام شــده، به 
استقرار سازمان تنظیم مقررات و ۲ آزمایشگاه 
معتبر برای ارزیابی تجهیزات فاوا اشــاره کرد و 
افزود: در این مدت شــرکت ملی پست نیز در 
منطقه مستقر شــده و ارزیابان گمرکی مستقر 
در گمرک پیام نیز همگی آموزش های تخصصی 
دیدنــد. این ها از جمله اقداماتی اســت که در 
خصوص راه اندازی گمرک فاوا انجام شده است.

< راه اندازی خطوط پروازی به دبی و شنزن
وی با تاکید بر اینکه برای کامل شــدن گمرک 
فاوا برای راه اندازی، نیاز به ۲ زیرســاخت دیگر 
دارد، تاکید کرد: یک بخش مهم این اســت که 
دســتگاه ایکس ری مورد تاییــد گمرک را در 
فرودگاه پیام مســتقر کنیم. نیاز دیگری که در 

این مجموعه احساس می شود، راه اندازی خطوط 
پروازی به »دبی« و »شــنزن« است. البته این 
۲ الزامــی که بر آن تاکید داریم، پیش نیازهای 
اجباری نیستند اما نظر ما این است که با وجود 
آن ها می توان به صورت جدی درباره راه اندازی 
گمرک تخصصی صحبت کرد. با برنامه ریزی های 
صورت گرفته تا پایان ســال جاری گمرک فاوا 

بطور کامل فعال شده است.

< ایجاد شغل برای هفت هزار نیروی انسانی
قنبرپور درباره تعداد شــرکت های مســتقر در 
فــرودگاه پیام و تعداد اشــتغالی کــه به این 
واســطه ایجاد شده است، گفت: اکنون بیش از 
۳۲۰ شرکت تولیدی و صنعتی در منطقه ویژه 
اقتصادی پیام سرمایه گذاری کرده اند که نزدیک 
به ۱۵ درصد آن ها دانش بنیان هســتند. زمین 
و امکانات زیرســاختی در اختیار این شرکت ها 
قرار گرفته است. به این واسطه برای هفت هزار 
نیروی انسانی شغل ایجاد شده و تقریبا ۲۵ هزار 
تومان مجموع ســرمایه گذاری بخش  میلیارد 
خصوصی در این بخش است. پیش بینی می شود 

تا پایان سال تعداد شرکت ها به ۳۶۰ برسد.
به گزارش ایرنــا؛ وی تصریح کرد: برای اینکه 
بتوانیم عمق فناوری موجود در شــرکت های 
مســتقر در فــرودگاه پیــام را افزایش دهیم، 
تفاهم نامه ای با دانشــگاه صنعتی شریف امضا 
کردیم تا شرکت هایی که از دل دانشگاه شریف 
ایجاد و بــزرگ می شــوند، در پردیس پارک 
فناوری دانشــگاه شــریف که داخل مجموعه 
پیام اســت، مستقر شــوند و کار خود را پیش 
ببرند. ۴۰ هکتار فضا برای این شــرکت ها در 
نظر گرفته شده که فاز نخست را با ۱۰ هکتار 
آغاز خواهیم کرد. عملیات اداری این کار آغاز 
شده و تا مدتی دیگر زمین مدنظر به دانشگاه 

واگذار خواهد شد.

در حالــی درآمد مالیاتی دولت در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ با افزایش ۵۰ درصدی همراه اســت که 
درآمد دولت از محل مالیات حقوق بگیران بخش 
دولتی و غیــر دولتی فقــط ۲۰ درصد افزایش 
می یابد. دولــت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ بیش از 
۱۱۲۲ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی درنظر 
گرفته که در مقایسه با قانون بودجه امسال رشد 
۵۰ درصدی دارد. اما بررســی جزئیات نرخ رشد 
مالیات در بخش های مختلف نشان می دهد که 
بیشترین نرخ رشــد مالیات در سال آینده برای 
شرکتهای دولتی و خصوصی و اشخاص حقوقی 
به میزان ۵۳.۵ درصد است. درآمد مالیات حقوق 
کارکنان بخش دولتی و غیر دولتی در سال آینده 
۲۰ درصد افزایش خواهد یافت که تقریبا معادل 

درصد افزایش حقوق است.
البته مالیات مشاغل هم در سال آینده رشد ۵۰ 
درصدی دارد که به نظر عموما شامل مشاغلی 

می شود که در سالهای اخیر فرار مالیاتی داشته 
یا مالیات حداقلی پرداخت می کردند.

همچنین درآمد مالیات بر ثروت هم در بودجه 
سال آینده رشد ۳۳ درصد دارد.

به گزارش تسنیم؛ از مجموع مالیات ۱۱۲۲ هزار 
میلیارد تومانی در ســال آینده، سهم مالیات بر 
درآمد عموم مردم در مجموع ۱۵۲ هزار میلیارد 

تومان است یعنی ۱۳.۵ درصد.

اما و اگرهای افزایش پلکانی قیمت گازوئیل

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی پیام:
گمرک تخصصی حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 

تا پایان امسال تکمیل می شود

افزایش مالیات حقوق بگیران، فقط ۲۰ درصد

وزارت نفت؛ ایستاده در کنار مردم

تکمیل ۲۲۱۰ پروژه مسئولیت اجتماعی

بیمه تکافل راهکار جمعی برای جبران خسارت فردی


